
ISS
N 2

082
-26

50 
Nr 

3 (1
05)

 20
19

Biuletyn Informacyjny
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie



INAUGURACJA 
ROKU AKADEMICKIEGO 2019/2020 Zdjęcia Foto Praktyka



Biuletyn Informacyjny     nr 3 (105) 2019        1

Biuletyn Informacyjny – Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie. Wydawany za zgodą Rektora PUM

Redakcja: Dagmara Budek – redaktor naczelny, Kinga Brandys, Bogusława Romaniak, Jacek Rudnicki, Sławomir Szymański

Nakład 500 egz. Adres Redakcji: Biblioteka Główna PUM, al. Powstańców Wlkp. 20, 70  -110 Szczecin, tel. 91 441 45 00,

e  -mail: biblioteka@pum.edu.pl

Skład: Waldemar Jachimczak. Druk: ZAPOL, 71  -062 Szczecin, al. Piastów 42, tel. 91 435 19 00, www.zapol.com.pl

Redakcja zastrzega sobie prawo do skracania i redagowania otrzymanych tekstów

W
NUMERZE

Biuletyn Informacyjny

2 Z obrad Senatu PUM

3 Inauguracja Roku Akademickiego 2019/2020

 Przemówienie rektora 

Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 

podczas inauguracji roku akademickiego 2019/2020

 Kultura: dramat natury i osoby – wykład inauguracyjny 

wygłoszony przez prof. dr. hab. Piotra Jaroszyńskiego

12 Uroczystość wręczenia dyplomów doktorskich oraz 

nadania tytułu doktora honoris causa PUM

14 Doktorzy honoris causa PUM

 Prof. dr hab. n. med. Jan Lubiński 

 Prof. dr hab. n. med. Bogdan Czerniak

21 Odznaczenia państwowe i medale

23 Prof. Tomasz Grodzki marszałkiem Senatu RP

23 Zmiany na PUM zgodne z Ustawą 2.0

24 Zmiany na stanowiskach nauczycieli akademickich 

na PUM 

25 Otwarcie Centrum Egzaminów Testowych PUM

27 Prof. Bogusław Machaliński 

wiceprzewodniczącym Rady ABM

28 Minister Zbigniew Ziobro w PBGOT

28 Prof. Jerzy Samochowiec prezesem 

Polskiego Towarzystwa Psychiatrycznego

31 Szpital Kliniczny nr 2 z akredytacją 

Centrum Monitorowania Jakości w Ochronie Zdrowia

33 Inicjatywa Doskonałości – Uczelnia Badawcza 

a Regionalna Inicjatywa Doskonałości

34 Akredytacja kierunku położnictwo

35 Konferencje, zjazdy, szkolenia

 Polsko-niemiecka przyjaźń ortopedów i traumatologów

 XXI Bałtyckie Dni Kardiologii

 Europejski kurs echokardiografi i 

„Choroby zastawki aortalnej i aorty”

 Pomorsko-Mazowiecka Konferencja Alergologiczna

43 Zachodniopomorski Festiwal Nauki na PUM

47 Staż kadry dydaktycznej PUM w Izraelu

48 Erasmus+ nie tylko dla studentów

54 Aleksandra Strojna 

w European Network of Gynaecological Oncology

55 Ekspert Komisji Europejskiej – to brzmi dumnie

57 System Elektronicznego Zarządzania Dokumentacją 

EZD PUW na PUM

62 Serwis informacyjny Biblioteki PUM

63 Nowy rok na DUM PUM

64 MUS PUM – inauguracja 2019/2020

65 Medycyna estetyczna twarzy 

na studiach podyplomowych

66 Powitanie studentów 

rozpoczynających naukę na PUM

67 Opowieści lekarskie – Logika wyobraźni

68 Z życia studentów

 Wioślarska ósemka PUM tuż za podium!



2         Biuletyn Informacyjny     nr 3 (105) 2019

Z OBRAD SENATU PUM
Na posiedzeniu Senatu w dniu 25 września 

2019 r. podjęto uchwały w sprawach:
 – nadania tytułu doktora honoris causa prof. dr. 

hab. Bogdanowi Czerniakowi oraz prof. dr. hab. 
Janowi Lubińskiemu;

 – powołania kierowników jednostek; 
 – uchwalenia Regulaminu postępowania rekru-

tacyjnego na I rok jednolitych magisterskich 
odpłatnych studiów prowadzonych w języku 
angielskim (English Program) na Pomorskim 
Uniwersytecie Medycznym w Szczecinie na rok 
akademicki 2020/2021;

 – uchwalenia Regulaminu postępowania rekru-
tacyjnego na I rok odpłatnych studiów pro-
wadzonych w języku angielskim na kierunku 
pielęgniarstwo na Pomorskim Uniwersytecie 
Medycznym w Szczecinie na rok akademicki 
2020/2021;

 – uchwalenia Regulaminu studiów podyplomo-
wych Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
w Szczecinie;

 – zatwierdzenia wzorów dyplomów ukończenia 
studiów Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
w Szczecinie;

 – zatwierdzenia wzoru dyplomu doktorskiego 
i dyplomu habilitacyjnego Pomorskiego Uni-
wersytetu Medycznego w Szczecinie;

 – ustalenia programu studiów na kierunkach stu-
diów prowadzonych na Pomorskim Uniwersytecie 
Medycznym w Szczecinie;

 – uchwalenia Regulaminu funkcjonowania Senatu 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznym w Szcze-
cinie;

 – sposobu postępowania w sprawie nadania 
stopnia doktora na Pomorskim Uniwersytecie 
Medycznym w Szczecinie;

 – szczegółowego trybu postępowania w sprawie 
nadania stopnia doktora habilitowanego na 
Pomorskim Uniwersytecie Medycznym w Szcze-
cinie;

 – wyrażenia zgody na realizację i fi nansowanie 
projektu pn. „Baltic game industry”;

 – wyrażenia zgody na realizację i fi nansowanie 
projektu pn. „Procuratio – rozwój osób wyko-
nujących czynności administracyjne i zarządcze 
w systemie ochrony zdrowia”;

 – zaciągnięcia kredytu przez Pomorski Uniwersytet 
Medyczny w Szczecinie;

 – wyrażenia zgody na realizację i fi nansowanie pro-
jektu pn. „Opracowanie nowoczesnego modelu 
zarządzania pacjentem w stanie zagrożenia życia 
w oparciu o samouczącą się algorytmizację pro-
cesów decyzyjnych i analizę danych z procesów 
terapeutycznych”;

 – zaopiniowania wystąpienia Samodzielnego 
Publicznego Szpitala Klinicznego nr 1 im. prof. 
T. Sokołowskiego PUM w Szczecinie o dofi nan-
sowanie na realizację inwestycji pn. „Termomo-
dernizacja budynków SPSK nr 1 PUM w Policach 
przy ul. Siedleckiej 2”;

 – wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości;
 – zmiany Statutu Samodzielnego Publicznego Szpi-

tala Klinicznego nr 1 im. prof. T. Sokołowskiego 
PUM w Szczecinie;

 – wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny przez 
Samodzielny Publiczny Szpital Kliniczny nr 2 
PUM w Szczecinie;

 – zaopiniowania wystąpienia Samodzielnego 
Publicznego Szpitala Klinicznego nr 1 im. prof. 
T. Sokołowskiego PUM w Szczecinie o dofi nan-
sowanie na realizację inwestycji pn. „Termomo-
dernizacja budynków Kliniki Psychiatrii SPSK 
nr 1 PUM w Szczecinie”.
Na posiedzeniu Senatu w dniu 15 października 

2019 r. podjęto uchwały w sprawach:
 – powołania Rady Naukowej Dyscypliny Nauki 

Medyczne;
 – powołania Rady Naukowej Dyscypliny Nauki 

Farmaceutyczne;
 – powołania Rady Naukowej Dyscypliny Nauki 

o Zdrowiu;
 – określenia kryteriów uprawniających do ubiega-

nia się o stanowisko profesora uczelni, adiunkta 
i asystenta.
Na posiedzeniu Senatu w dniu 30 października 

2019 r. podjęto uchwały w sprawach:
 – zmiany Uchwały nr 123/2019 w sprawie powo-
łania Rady Naukowej Dyscypliny Nauki Farma-
ceutyczne;

 – Regulaminu Rady Naukowej Pomorskiego Uni-
wersytetu Medycznego w Szczecinie;

 – warunków pobierania opłat za usługi edukacyjne 
w roku akademickim 2019/2020;

 – Regulaminu postępowania rekrutacyjnego na 
I rok jednolitych magisterskich odpłatnych 
studiów prowadzonych w języku angielskim 
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(Asklepios Program) na Pomorskim Uniwersy-
tecie Medycznym w Szczecinie na rok akademicki 
2020/2021;

 – zmiany Statutu Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie;

 – powołania Uczelnianej Komisji Wyborczej Pomor-
skiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie 
na kadencję 2020-2024.

DB

Teksty uchwał dostępne są na stronie WWW uczelni w zakładce 

„Dokumenty”.

ZMIANY W STRUKTURZE ORGANIZACYJNEJ 
JEDNOSTEK NAUKOWO-DYDAKTYCZNYCH PUM W SZCZECINIE

Zarządzeniem nr 75/2019 Rektora PUM z dnia 
19 czerwca 2019 r. zlikwidowano Zakład Epide-
miologii i Zarządzania. Zarządzenie weszło w życie 
1 października 2019 r.

Zarządzeniem nr 82/2019 Rektora PUM z dnia 
8 lipca 2019 r.:
 – zlikwidowano Katedrę Chorób Dzieci i Pielęgniar-

stwa Pediatrycznego;
 – przeniesiono Samodzielną Pracownię Pielęgniar-

stwa Pediatrycznego w strukturę Kliniki Pediatrii, 
Gastroenterologii i Reumatologii Dziecięcej;

 – przekształcono Klinikę Pediatrii, Gastroenterolo-
gii i Reumatologii Dziecięcej w Katedrę i Zakład 
Chorób Dzieci i Pielęgniarstwa Pediatrycznego.
Zarządzenie weszło w życie 1 października 

2019 r.
Zarządzeniem nr 84/2019 Rektora PUM z dnia 

8 lipca 2019 r. zmieniono nazwę Zakładu Diagno-
styki Funkcjonalnej i Medycyny Fizykalnej na Kate-
drę i Zakład Diagnostyki Funkcjonalnej i Medycyny 
Fizykalnej.

Zarządzeniem nr 90/2019 Rektora PUM z dnia 
31 lipca 2019 r. zmieniono nazwę Samodzielnej 
Pracowni Epigenetyki na Samodzielną Pracownię 
Epigenetyki Klinicznej.

Zarządzeniem nr 134/2019 Rektora PUM z dnia 
15 października 2019 r.:
 – zlikwidowano Katedrę Radiologii;
 – włączono Zakład Radiologii Ogólnej i Stomato-

logicznej w strukturę Zakładu Radiologii Zabie-
gowej;

 – przekształcono Zakład Radiologii Zabiegowej 
w Katedrę i Zakład Radiologii Ogólnej, Stoma-
tologicznej i Zabiegowej.

DB

INAUGURACJA ROKU 
AKADEMICKIEGO 2019/2020

1 października 2019 r. w auli Rektoratu przy 
ul. Rybackiej odbyła się uroczysta inauguracja 
roku akademickiego 2019/2020 na PUM. Mistrzem 
ceremonii była prof. Barbara Dołęgowska - pro-
rektor ds. dydaktyki. W inauguracji uczestniczyli 
przedstawiciele władz państwowych i samorządo-
wych: minister Halina Szymańska, szefowa Kan-
celarii Prezydenta RP; Krzysztof Kozłowski, były 
wojewoda zachodniopomorski, sekretarz stanu 
w MSWiA; Sławomir Gadomski, podsekretarz stanu 
w Ministerstwie Zdrowia; Waldemar Wierzba, dyr. 
Departamentu Zdrowia MSWiA; Tomasz Hinz, 
wojewoda zachodniopomorski; Piotr Krzystek, 
prezydent Szczecina; a także ksiądz arcybiskup 
Andrzej Dzięga, metropolita szczecińsko-kamieński, 
zachodniopomorscy parlamentarzyści, przedstawi-
ciele korpusu konsularnego, rektorzy szczecińskich 
uczelni, dyrektorzy szpitali i instytucji współpracu-

jących z PUM oraz dyrektorzy szczecińskich szkół 
średnich. 

Przemówienie inauguracyjne wygłosił prof. Bogu-
sław Machaliński, rektor PUM (tekst na str. 4). 
Minister Halina Szymańska odczytała list od pre-
zydenta Andrzeja Dudy skierowany do uczestników 
uroczystości. List od premiera RP Mateusza Mora-
wieckiego odczytał poseł Leszek Dobrzyński. Głos 
zabrał także Piotr Krzystek, prezydent Szczecina. 

Najważniejszym punktem uroczystości było 
ślubowanie i immatrykulacja studentów polsko- 
i angielskojęzycznych rozpoczynających naukę 
na PUM. Zgodnie z ceremoniałem akademickim stu-
denci, którzy uzyskali najwyższe miejsca na listach 
rankingowych, zostali pasowani rektorskim berłem. 
W imieniu pierwszych roczników wystąpił Maurycy 
Śliziuk, student kierunku lekarskiego Wydziału 
Medycyny i Stomatologii. 
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Od ubiegłego roku na PUM przyznawane jest 
stypendium im. Janusza Lewgowda, będące formą 
wyróżnienia za pracowitość i umiejętność dosko-
nałego wykorzystania zdolności, przeznaczone dla 
trojga studentów, którzy w danym roku akade-
mickim planowo ukończyli studia na kierunku 
lekarskim z najwyższą średnią ocen liczoną za cały 
okres studiów. W tym roku stypendium z rąk fun-
datora otrzymali: Daria Czekała, Radosław Opiła 
i Karol Klęczar. Stypendium będzie przyznawane 
do 2027 r. 

Osiemnastu nauczyciel akademickich, którzy 
w ubiegłym roku uzyskali stopień naukowy doktora 
habilitowanego, odebrało dyplomy z rąk prof. Leszka 
Domańskiego, dziekana Wydziału Medycyny i Sto-
matologii. W imieniu promowanych podziękowania 
złożyła dr hab. Aneta Cymbaluk-Płoska.  

Ceremonię nadania tytułu doktora honoris causa 
PUM poprowadził prof. Jerzy Samochowiec, pro-
rektor ds. nauki. Ten zaszczytny tytuł otrzymał 
prof. Jan Lubiński – światowej sławy genetyk, kie-
rownik Międzynarodowego Centrum Nowotworów 
Dziedzicznych oraz Zakładu Genetyki i Patomor-
fologii PUM. Laudację na cześć uczonego wygłosił 
prof. Wenancjusz Domagała (tekst na str. 15). 

Inaugurację zakończył wykład „Kultura – dramat 
natury i osoby”, który wygłosił prof. Piotr Jaro-
szyński z Katolickiego Uniwersytetu Lubelskiego 
(tekst na str. 11). 

Uroczystość uświetnił Chór PUM pod dyrekcją 
prof. Ryszarda Handke, wykonując m.in. „Gaude-
amus igitur” i „Gaude Mater Polonia”.

Kinga Brandys
rzecznik prasowy

Zdjęcia Foto Praktyka

PRZEMÓWIENIE REKTORA 
POMORSKIEGO UNIWERSYTETU MEDYCZNEGO 

podczas inauguracji roku akademickiego 2019/2020
Szanowni Państwo, Dostojni Goście, 
Drodzy Studenci,

Mam zaszczyt przywitać wszystkich Państwa 
bardzo serdecznie na uroczystości inaugurującej 
siedemdziesiąty pierwszy rok akademicki na Pomor-
skim Uniwersytecie Medycznym w Szczecinie. 

W minionym roku nasza uczelnia obchodziła 
jubileusz 70-lecia, co pozwoliło nam na nowo odkryć 
historię rozwoju oraz systematycznego budowa-
nia wiodącej pozycji naszej uczelni w województwie 
zachodniopomorskim oraz w skali całego kraju. 
Dzień inauguracji roku akademickiego 2019/2020 
jest zarazem dniem rozpoczęcia obowiązywania 

nowej Ustawy „Prawo o szkolnictwie  wyższym 
i nauce”. Zależy nam na tym, aby rozważnie wpro-
wadzać optymalne i bezpieczne rozwiązania pozwa-
lające sprostać zmianom zachodzącym w polskiej 
edukacji i nauce. Chcemy kontynuować dzieła roz-
poczęte jeszcze przez naszych poprzedników. Tak 
jak przed 71 laty Akademia Lekarska, dziś Pomor-
ski Uniwersytet Medyczny to uczelnia, która dzięki 
działalności klinicznej, naukowej i dydaktycznej daje 
znaczący wkład w rozwój polskiej nauki, szkolnictwa 
wyższego, regionu zachodniopomorskiego, mia-
sta Szczecina oraz osobisty rozwój każdego z nas. 
Dynamiczny rozwój naszego uniwersytetu w wielu 
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płaszczyznach jego działalności, przejawiający się 
w projektach i inwestycjach prowadzonych przez 
uczelnię oraz szpitale kliniczne, stanowi wyzwanie 
i motywację do wytężonej pracy. 

Chciałbym Państwu przybliżyć w zarysie nie-
które fakty, które świadczą o wybitnym potencjale 
badawczym naszej uczelni. 

I. NAUKA
Jest naszym obowiązkiem i przywilejem wskazać 

na atuty PUM i potencjał intelektualny, naukowy, 
kliniczno–dydaktyczny i roz-
wojowy, który służy spo-
łeczności naszego kraju. 
W rankingu ogólnopolskim 
najlepszych uczelni opu-
blikowanym przez „Per-
spektywy” z 30. miejsca 
w 2017 r., 26. miejsca 
w 2018, w roku 2019 zna-
leźliśmy się na miejscu 18. 
Zatem w ciągu trzech lat 
niemal dwukrotnie popra-
wiliśmy naszą pozycję. 

Również pod względem 
efektywności naukowej 
nasza względnie niewielka 
uczelnia z szóstego miejsca 
przesunęła się na miejsce 
trzecie (za Uniwersytetem 
Warszawskim i Uniwersy-
tetem Jagiellońskim). Warto 
podkreślić, że spośród podstawowych jednostek 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szczeci-
nie, ¾ wydziałów posiadało dotychczas kategorię A, 
w tym Wydział Lekarsko-Biotechnologiczny i Medy-
cyny Laboratoryjnej – kategorię A+. Był to jeden 
z trzech wydziałów medycznych w Polsce, które 
otrzymały tak wysoką ocenę spośród 47 jednostek 
ocenionych podczas ostatniej parametryzacji. Miło 
mi też Państwa poinformować, że w ubiegłym roku 
nominacje profesorskie otrzymało czworo pracow-
ników naszej uczelni. 

Swoje serdeczne gratulacje i wyrazy uznania 
pragnę skierować do pań profesor Anny Machoy-
-Mokrzyńskiej, Marii Giżewskiej, Anny Lubkowskiej 
oraz pana profesora Bohdana Górskiego. Stopnie 
naukowe doktora habilitowanego Wysokie Rady 
Wydziałów naszej uczelni w minionym roku aka-
demickim nadały 15 koleżankom i kolegom, nato-
miast stopnie naukowe doktora uzyskały 94 osoby. 

Serdecznie wszystkim Państwu gratuluję i życzę 
dalszych, równie znamienitych sukcesów w pracy 
zawodowej i naukowej. 

Wspominając pracowników naszej uczelni, 
chciałbym także przywołać pamięć o tych, których 
nie ma już wśród nas. Z głębokim żalem i smutkiem 
w ubiegłym roku akademickim żegnaliśmy naszych 
wieloletnich współpracowników, wspaniałych 
dydaktyków i naukowców, mentorów wielu poko-
leń lekarzy. Byli to panowie profesorowie: Andrzej 
Paradowski, Zygmunt Sagan, Andrzej Sedlaczek, 

Mieczysław Sulikowski, 
Jerzy Kulczycki, pan dok-
tor n. med. Stanisław Tęgi. 
Szanowni Państwo, pro-
szę, uczcijmy chwilą ciszy 
pamięć tych wszystkich, 
którzy odeszli w historii naj-
dalszej i najnowszej naszego 
uniwersytetu…

Aktualnie PUM realizuje 
43 projekty fi nansowane 
przez Narodowe Centrum 
Nauki na łączną kwotę 
blisko 4,5 mln zł. Pomor-
ski Uniwersytet Medyczny 
w Szczecinie uzyskał wspar-
cie w grupie nauk o życiu 
na projekt, którego kie-
rownikiem jest prof. Anna 
Jakubowska. Tematyka pro-
ponowanych badań dotyczy 

zagadnień związanych z chorobami cywilizacyjnymi 
o różnym podłożu i pochodzeniu. Otrzymane dofi -
nansowanie to 12 mln zł na realizację do 2022 r. 
Jest to prestiżowy projekt uprawniający włączenie PUM 
do programu Regionalna Inicjatywa Doskonałości. 

Ogłoszono także wyniki konkursu Narodowej 
Agencji Wymiany Akademickiej NAWA. W pierwszej 
edycji Programu Polskie Powroty, dzięki uzyskanemu 
projektowi o wartości 2 mln 70 tys. zł nasza uczelnia 
nawiązała współpracę z dr. Tomaszem Wojdaczem 
z Uniwersytetu Aarhus w Danii, który dołączył 
do badaczy w Szczecinie.

W 2018 r. minister nauki i szkolnictwa wyż-
szego przyznał nam dotację w wysokości 6 mln 
880 tys. zł na modernizację zwierzętarni. Umożliwiło 
to modernizację pomieszczeń oraz zakup nowocze-
snego wyposażenia. Realizacja tej niezwykle istotnej 
i innowacyjnej dla naszej uczelni inwestycji umożliwi 
stworzenie nowoczesnego naukowo-dydaktycznego 
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ośrodka badań biomedycznych na zwierzętach, 
który pozwoli nie tylko na rozpowszechnienie i wdro-
żenie nowych rozwiązań biotechnologicznych, ale 
również na podniesienie możliwości rozwojowych 
naszej uczelni.

Pomorski Uniwersytet Medyczny, począwszy 
od 2018 r., realizuje również z sukcesem wiele pro-
jektów naukowo-dydaktycznych i dydaktycznych 
fi nansowanych ze źródeł zewnętrznych na łączną 
kwotę ponad 4 mln zł. Znaczna część pozyskiwa-
nych środków jest konsekwentnie wynikiem starań 
i wysiłku prężnych zespołów naukowo-dydaktycz-
nych Wydziału Nauk o Zdrowiu.

Wśród wszystkich projektów realizowanych 
w latach 2016–2019 należy podkreślić 11 projektów 
fi nansowanych przez Ministerstwo Zdrowia oraz 
Narodowe Centrum Badań i Rozwoju – w ramach 
Programu Operacyjnego Wiedza Edukacja Rozwój 
na łączną kwotę około 55 mln zł, oraz pięć pro-
jektów realizowanych w ramach Programu Współ-
pracy Interreg VA o łącznej kwocie dofi nansowania 
dla uczelni bliskiej 9 mln zł, prowadzonych przez 
następujące jednostki PUM: Klinikę Pediatrii, Endo-
krynologii, Diabetologii, Chorób Metabolicznych 
i Kardiologii Wieku Rozwojowego we współpracy 
z Zakładem Medycyny Nuklearnej, Zakład Patolo-
gii Ogólnej, I Katedrę i Klinikę Okulistyki, Zakład 
Genetyki Sądowej oraz Katedrę Pediatrii, Hemato-
logii i Onkologii Dziecięcej we współpracy z Kliniką 
Pediatrii i Onkologii Dziecięcej.

W minionych trzech latach na inwestycje apara-
turowe otrzymaliśmy kwotę bliską 5,5 mln zł, z czego 
w bieżącym roku 504 tys. zł na zakup aparatury dla 
Kliniki Psychiatrii, stanowiącej zwiększenie możli-
wości badawczych Pracowni Genetyki Psychiatrycz-
nej. W roku 2019 otrzymaliśmy dodatkowo kwotę 
980 tys. zł na zakup automatycznej stacji do izolacji 
i amplifi kacji DNA dla Polskiej Bazy Genetycznej 
Ofi ar Totalitaryzmu. 

W dniach 2–6 lutego 2019 r. w Bangkoku z okazji 
Tajlandzkiego Dnia Wynalazców odbyła się kolejna 
edycja Międzynarodowej Wystawy Własności Inte-
lektualnej, Wynalazków i Innowacji IPITEX 2019 
(International Intellectual Property, Invention, 
Innovation and Technology Exposition). Spośród 
dziesięciu złotych medali pięć zostało przyznanych 
zespołom Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
w Szczecinie. Na targach wystawiono technologie, 
które powstały w ramach współpracy konsorcjum 
MareMed, a kierownikami poszczególnych zespo-
łów byli: prof. Miłosz Parczewski – „Opracowanie 

zestawu interpretacyjnego do optymalizacji leczenia 
HIV i HCV poprzez zastosowanie wirtualnych algo-
rytmów i kodów QR w aplikacjach mobilnych” oraz 
„Opracowanie aplikacji mobilnej dotyczącej zdrowia 
seksualnego, w tym profi laktyki HIV i innych chorób 
przenoszonych droga płciową”; prof. PUM Jolanta 
Kucharska-Mazur – „Metoda wykrywania pierwszego 
epizodu psychozy”; dr Małgorzata Tomasik – „Proto-
typ łyżki wyciskowej do jednostronnych braków uzę-
bienia w szczęce” oraz czytający te słowa – „Zestaw 
do pobierania krwi pępowinowej”.

Oprócz złotych medali podczas IPITEX przyznano 
również sześć nagród specjalnych, w tym dwie otrzy-
mał Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczeci-
nie. Rozwiązanie „SCHI-FOUND – laboratoryjne, 
psychoedukacjne i informacyjne wsparcie diagno-
styki chorób psychicznych” otrzymało nagrodę spe-
cjalną przyznaną przez Lucian Blaga University 
of Sibiu (kierownikiem projektu była prof. PUM 
Jolanta Kucharska-Mazur), a „Innowacyjny zestaw 
do pobierania krwi pępowinowej u wcześniaków” 
został uhonorowany nagrodą specjalną przez Korea 
Invention Promotion Asscociation (kierownikiem 
projektu był czytający te słowa).

II. KLINIKA 
Od lat nasze dwa szpitale kliniczne znajdują 

się w ścisłej czołówce w kraju. W ostatnim ran-
kingu z roku 2018 SPSK-2 uplasował się na drugiej 
pozycji, a największy w regionie SPSK-1 na szóstej 
pozycji wśród wszystkich 47 szpitali uniwersytec-
kich w Polsce.

Świadczy to nie tylko o najwyższej referencyjno-
ści świadczeń zdrowotnych i opieki nad pacjentem, 
ale także dbałości o równowagę fi nansową naszych 
jednostek klinicznych. Pragnę podkreślić, że szcze-
gólną wagę przykładamy do pozyskiwania środków 
na nowe inwestycje, tworzenia obiektów wyposa-
żonych w odpowiedni sprzęt i technologie diagno-
styczne oraz terapeutyczne, które wprost przekładają 
się na zwiększenie skuteczności i wydajności usług.
Samodzielny Publiczny Szpital Kliniczny nr 1 

W latach 2017–2019 SPSK-1 PUM w Szczeci-
nie otrzymał środki zewnętrzne na dofi nansowanie 
zakupu sprzętów i roboty budowlane w łącznej kwo-
cie ponad 72 mln zł. Dwa mln zł wyniosła dotacja 
Ministerstwa Zdrowia na zadanie pn. „Przebudowa 
i modernizacja oraz termomodernizacja budynków 
Kliniki Psychiatrii SPSK-1 PUM”, dofi nansowanie 
WFOŚiGW 240 tys. zł. W 2018 r. szpital przy ul. Unii 
Lubelskiej realizował cztery projekty dofi nanso-
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wane ze środków unijnych i Ministerstwa Zdrowia 
na łączną kwotę w wysokości blisko 35,5 mln zł. 
Z najważniejszych inwestycji to doposażenie jedno-
stek udzielających świadczeń zdrowotnych na rzecz 
pacjentów z chorobami nowotworowymi (15 mln zł) 
oraz utworzenie nowoczesnego Centrum Urazo-
wego dla Dorosłych i Centrum Urazowego dla Dzieci 
(19 mln zł). 

W SPSK-1 we wrześniu 2018 r. uruchomiono 
Oddział Transplantacji Szpiku. Do tej chwili prze-
prowadzono z sukcesem 37 zabiegów przeszcze-
pienia autologicznych komórek krwiotwórczych 
u pacjentów ze szpiczakiem plazmocytowym, amy-
loidozą oraz agresywnymi postaciami chłoniaka. 
W 2020 r. planujemy rozpocząć program trans-
plantacji u pacjentów spokrewnionych oraz nie-
spokrewnionych. 

Ważną inwestycją SPSK-1 jest również „Budowa 
elektrowni fotowoltaicznej wraz z infrastrukturą 
towarzyszącą”, jej wartość ogółem to ponad 6 mln zł, 
w tym przyznane dofi nansowanie (środki wspól-
notowe w ramach Regionalnego Programu Ope-
racyjnego Województwa Zachodniopomorskiego 
2014–2020) to blisko 3 mln 700 tys. zł. Termin 
realizacji – 2019 r. 
Samodzielny Publiczny Szpital Kliniczny nr 2

Dofi nansowanie inwestycyjne ze źródeł zewnętrz-
nych w latach 2017–2019 dla SPSK-2 PUM wyniosło 
98 mln zł oraz dodatkowo na sprzęt i aparaturę 
medyczną ponad 13 mln zł. Najważniejsza, stra-
tegiczna dotacja z Ministerstwa Zdrowia dotyczyła 
zadania pn. „Przebudowa i rozbudowa budynku 
szpitala mieszczącego Klinikę Ginekologii Operacyj-
nej i Onkologii Ginekologicznej Dorosłych i Dziew-
cząt, Klinikę Położnictwa i Ginekologii oraz Klinikę 
Patologii Noworodka (budynek A) SPSK nr 2 PUM 
w Szczecinie”. Na realizację w latach 2017–2022 
przyznano środki z Ministerstwa Zdrowia w wyso-
kości 85 mln zł.

SPSK-2 otrzymał również dofi nansowanie z Mini-
sterstwa Zdrowia (środki UE 85%, środki krajowe 
15%) na realizację projektu pn. „Poszerzenie możliwo-
ści i dostępności do nowoczesnego leczenia kardiolo-
gicznego poprzez zakup specjalistycznej aparatury dla 
SPSK-2 PUM w Szczecinie”, promesa z MZ to ponad 
4 mln zł z przeznaczeniem na remont oraz zakup 
kardioangiografu na potrzeby Kliniki Kardiologii.

W SPSK-2 w Klinice Chirurgii Naczyniowej, 
Ogólnej i Angiologii, kierowanej przez prof. Piotra 
Gutowskiego, opracowano nową metodę leczenia 
rozwarstwień aorty. Operację 21 marca br. przepro-

wadził zespół tej Kliniki oraz Kliniki Kardiochirurgii 
SPSK-2 w składzie: chirurdzy naczyniowi dr Arka-
diusz Kazimierczak i dr Paweł Rynio oraz kardiochi-
rurg dr Tomasz Jędrzejczak. Zabieg wykonany został 
pod nadzorem prof. Piotra Kasprzaka ze szpitala 
uniwersyteckiego w Regensburgu.

Warto podkreślić również rozwój pionierskiej 
w Polsce techniki przeszczepów warstwowych 
rogówki w I Katedrze i Klinice Okulistyki PUM pod 
kierunkiem prof. Anny Machalińskiej, polegających 
na transplantacji błony Descemeta rogówki. 

III. DYDAKTYKA
Dwa lata temu Senat PUM podjął uchwałę zmie-

niającą zasady i tryb przyjmowania kandydatów 
na studia tak, aby kandydaci mogli wybierać dwa 
spośród czterech równoważnych przedmiotów, tj. 
biologii, chemii, fi zyki, matematyki. Ponadto, aby 
nie tylko laureaci olimpiad przedmiotowych stopnia 
centralnego, ale również ich fi naliści, uzyskiwali 
uprawnienia do przyjęcia na wybrany kierunek 
na naszej uczelni. Prezydent Piotr Krzystek oraz 
marszałek Olgierd Geblewicz w 2017 r. ogłosili swoje 
poparcie dla propozycji naszego projektu stypendial-
nego, a już dziś młodzi i zdolni absolwenci liceów 
i techników otrzymają 24-miesięczne stypendium, 
jeśli tylko rozpoczną naukę w jednej ze szczeciń-
skich szkół wyższych. Panie marszałku, panie prezy-
dencie, za tę inicjatywę bardzo serdecznie dziękuję. 

Na Pomorskim Uniwersytecie Medycznym 
od dwóch lat cieszymy się także akademickim 
funduszem stypendialnym, który adresowany 
jest do trojga najlepszych absolwentów kierunku 
lekarskiego. Fundusz uruchomiony został pod 
honorowym patronatem i wsparciem dr. Janusza 
Lewgowda. 

Szczególną uwagę pragnę zwrócić na fakt, 
że inaugurujemy dzisiaj II rok farmacji, którą 
z wielkim wysiłkiem uruchomiliśmy w zeszłym 
roku, i że zakończyliśmy już drugi, pełny nabór 
studentów na ten ważny i prestiżowy kierunek.

Znaczącym sukcesem i naszą dumą jest uru-
chomienie w dniu 5 kwietnia 2019 r. Centrum 
Symulacji Medycznej, które jest jednym z najno-
wocześniejszych obiektów w kraju, ukierunko-
wanym na szkolenie przedkliniczne studentów 
kierunków medycznych. Obiekt składa się z 35 
sal dydaktycznych, to m.in. blok operacyjny, sala 
intensywnej terapii, szpitalny oddział ratunkowy, 
symulator ambulansu, sala porodowa, sala opieki 
pielęgniarskiej, pracownie umiejętności technicz-
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nych, klinicznych i chirurgicznych. Jest pracow-
nia USG i endoskopii, ambulans i 12 fantomów, 
które można zaprogramować, wybierając chorobę 
potrzebną do nauki. Stworzenie i budowa Centrum 
Symulacji Medycznych PUM to zadanie o dużym 
znaczeniu dla jakości nauczania na PUM. Środki 
na ten cel uzyskaliśmy z Ministerstwa Zdrowia – 
39 mln zł, wkład własny – 1,2 mln zł.

Podjęto energiczne działania mające na celu 
utworzenie w pełni profesjonalnego Centrum Egza-
minów Testowych (CET). Głównym zadaniem Cen-
trum jest wspomaganie jednostek uczelni w prze-
prowadzaniu egzaminów w formie elektronicznej. 
Egzamin komputerowy przeprowadzany na plat-
formach edukacyjnych daje korzyść i możliwość 
stałego wielokrotnego sprawdzenia wiedzy przez 
studentów przygotowujących się do egzaminów 
dyplomowych oraz lekarskiego egzaminu końcowego 
(LEK i LDEK). Docelowo studenci od pierwszych 
lat studiów wdrażani będą w system egzaminów 
testowych formą zbliżoną do lekarskiego egzaminu 
końcowego, umożliwiającą korzystanie z uczelnianej 
bazy pytań testowych, na potrzeby której przygo-
towano ponad 7 tys. pytań. Głównym założeniem 
projektu jest poprawa efektywności kształcenia 
studentów i zdawalności egzaminów. Powstała 
między innymi sala egzaminacyjna przeznaczona 
na 67 stanowisk egzaminacyjnych. Wsparcie na ten 
projekt w kwocie 2 mln 700 tys. zł uzyskaliśmy 
z Ministerstwa Zdrowia, a ofi cjalne otwarcie CET 
nastąpi w dniu 18 października br. 

Szanowni Państwo, pragnę wyrazić olbrzymią 
radość z faktu, że w bieżącym roku Pomorski Uni-
wersytet Medyczny w Szczecinie uzyskał fi nansowa-
nie z budżetu państwa na kwotę prawie 594 mln zł 
na realizację absolutnie strategicznego w skali 
całego regionu programu wieloletniego „Rozbudowa 
wraz z modernizacją Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie i Samodzielnego Publicz-
nego Szpitala Klinicznego nr 1 w zakresie kliniczno-
-dydaktycznym i medycznych wdrożeń innowacyj-
nych”. Pełna realizacja programu w ciągu najbliż-
szych pięciu lat zabezpieczy pacjentom naszego 
regionu najnowocześniejsze metody diagnostyki 
i leczenia. Założenia programu obejmują budowę 
budynku kliniczno-dydaktyczno-badawczego, w któ-
rym ulokowanych zostanie 15 jednostek organiza-
cyjnych tworzących tzw. Centrum Medycyny Trans-
lacyjnej oraz Collegium Pharmaceuticum. W ramach 
Centrum Medycyny powstanie m.in. Uniwersyteckie 
Centrum Onkologii i Ponadregionalne Centrum 

Chirurgii Nowotworów Głowy i Szyi. Otrzymaliśmy 
wsparcie Urzędu Miasta Szczecina w postaci użyt-
kowania na czas trwałości projektu, tj. na okres 
25 lat, nieruchomości gruntowej o wartości 7 mln zł 
i powierzchni 4 ha, położonej w rejonie ul. Unii 
Lubelskiej. Dzięki życzliwości prezydenta oraz rad-
nych miasta Szczecina, w najbliższych tygodniach 
zostaną podjęte działania zmierzające do przekaza-
nia tej nieruchomości na rzecz naszego uniwersytetu 
z bonifi katą 99% wartości. Ta największa w historii 
PUM inwestycja świadczy o pozycji naszej uczelni 
w tej części kraju, ale także o zaufaniu pokładanym 
w nasz potencjał naukowo-badawczy przez rząd 
Rzeczypospolitej Polskiej. Rzeczywistymi benefi -
cjentami tego wielkiego projektu będą studenci, 
nasza młoda kadra, ale przede wszystkim ludzie 
chorzy i cierpiący. 

Szanowni Państwo, ciągły rozwój naukowy 
i zawodowy naszych pracowników jest absolutnie 
kluczowy dla przyszłości uczelni, także z punktu 
widzenia wysokiej jakości działalności dydaktycznej. 
Niezwykłej wagi wydarzeniem jest ukonstytuowa-
nie nowego Statutu PUM. Wychodząc naprzeciw 
nowej rzeczywistości, podjęto działania zmierzające 
do sprostania wymogom legislacyjnym, przy jedno-
czesnym podkreśleniu wagi zachowania struktury 
i charakteru uniwersytetu naszej uczelni. Naszym 
celem jest optymalne wykorzystanie potencjału 
kadrowego i infrastrukturalnego PUM, zarówno 
w procesie badawczym, jak i dydaktycznym. 
Wytrwałe i konsekwentne dbanie o stworzenie jak 
najlepszych warunków do szybkiego rozwoju naj-
zdolniejszych i najbardziej aktywnych studentów, 
doktorantów, młodej kadry naukowo–dydaktycznej 
to bez wątpienia nasze priorytety. 

Pragnę wyrazić głęboką nadzieję, że podjęte dzia-
łania zaowocują stworzeniem systemowych rozwią-
zań promujących działalność badawczą na naj-
wyższym poziomie, a w perspektywie otworzą nam 
szansę na uzyskanie statusu uczelni badawczej. 
Wymiernym efektem takiej polityki, oprócz prestiżu 
naszej uczelni i naszych naukowców, będzie także 
fi nansowanie na najwyższym możliwym poziomie 
i zwiększona autonomia naszej wspólnoty akade-
mickiej. 

Miło mi Państwa poinformować, że na posiedze-
niu Senatu Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
w Szczecinie 24 kwietnia 2019 r. wybrano Radę 
Uczelni, do której powołania zobowiązały nas zapisy 
Ustawy 2.0. Pierwsza Rada Uczelni PUM składa się 
z siedmiu osób - sześciu członków powołanych przez 
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Senat, w tym trzech spoza wspólnoty uczelni, oraz 
przewodniczącego Parlamentu Studentów. Pierwszą 
Radę Uczelni PUM tworzą: prof. US Maciej Drzo-
nek – ekspert w dziedzinie nauk społecznych, spe-
cjalista w obszarze promocji oraz PR, pracownik 
naukowy Instytutu Politologii i Europeistyki Uniwer-
sytetu Szczecińskiego; prof. PUM Anna Jurczak – 
kierownik Zakładu Pielęgniarstwa Specjalistycznego 
PUM, reprezentuje Wydział Nauk o Zdrowiu/dys-
cyplina nauki o zdrowiu; prof. Jacek Gronwald – 
reprezentant Wydziału Farmacji, Biotechnologii 
Medycznej i Medycyny Laboratoryjnej/dyscyplina 
nauki medyczne – farmacja; prof. Teresa Starzyń-
ska – kierownik Katedry i Kliniki Gastroenterolo-
gii PUM, reprezentuje Wydział Lekarski z Oddzia-
łem Nauczania w Języku Angielskim/dyscyplina 
nauki medyczne; mec. Andrzej Lubiniecki – radca 
prawny mający duże doświadczenie w doradzaniu 
zakładom opieki zdrowotnej, organom administra-
cji samorządowej i rządowej, uczelniom wyższym 
i przedsiębiorcom; prof. US Alberto Lozano Plato-
noff – ekspert w zakresie marketingu i zarządzania, 
przedstawiciel biznesu regionu zachodniopomor-
skiego, pracownik naukowy Instytutu Zarządzania 
i Marketingu Uniwersytetu Szczecińskiego; Jakub 
Pawlik – przewodniczący Parlamentu Studentów 
PUM. Przewodniczącym Rady Uczelni jest mec. 
Andrzej Lubiniecki. Kadencja Rady Uczelni potrwa 
półtora roku, do 31 grudnia 2020 r. Do jej najważ-
niejszych zadań należeć będzie m.in. opiniowanie 
projektu Statutu PUM i strategii uczelni. Serdecznie 
dziękuję członkom Rady, że zgodzili się nas wspie-
rać swoją wiedzą i doświadczeniem. Uczelnia musi 
patrzeć w przyszłość, przewidywać możliwy rozwój 
sytuacji, spajając jednocześnie różne obszary nauk, 
tak aby zachować interdyscyplinarność i realizo-
wać głęboko zakorzenione w naszej kulturze idee 
uniwersytetu. Naszą odpowiedzialnością jest zatem 
poszukiwanie odpowiedzi na pojawiające się pytania 
o misję uczelni. 

Pragnę z głębokim zadowoleniem ogłosić, że dzięki 
pracy zespołu pod kierownictwem prof. Michała 
Kurka możemy cieszyć się ukonstytuowaniem misji 
PUM, którą przyjął Senat Pomorskiego Uniwersy-
tetu Medycznego w Szczecinie w czerwcu br. Bazuje 
ona na naszym sztandarowym haśle: salus aegroti 
suprema lex esto, zachowując szanowane i wzniosłe 
ideały akademickości. W projekcie na napisanie 
misji PUM wzięło udział 76 studentów. Tym samym 
składam serdeczne podziękowania panu profesorowi 
oraz całemu zespołowi za stworzenie dokumentu 

wyrażającego misję PUM, dziękując paniom profesor 
Katarzynie Grocholewicz, Annie Machoy-Mokrzyń-
skiej, panom profesorom Leszkowi Domańskiemu, 
Jackowi Różańskiemu, oraz studentom, których 
propozycja misji znalazła się pośród wyróżnionych: 
państwu Zuzannie Czaplińskiej, Patrykowi Kozakowi 
oraz magistrowi Kazimierzowi Łaszewskiemu. Wie-
rzę, że ten dokument, podkreślający podmiotowość 
naszego uniwersytetu, będzie stanowić źródło cen-
nych wskazówek w dążeniu do jedności nauki, pro-
wadzenia badań naukowych oraz dydaktyki na naj-
wyższym poziomie, mając przede wszystkim na celu 
dobro drugiego człowieka, dobro pacjenta na uczelni 
będącej najważniejszym ośrodkiem życia naukowego 
w regionie. Nasza misja podkreśla ponadczasowy 
etos uniwersytetu w odróżnieniu od misji będącej 
odpowiedzią na wyzwania współczesności. Wska-
zuje na konieczność poszukiwania złotego środka 
między często nieprzystającymi do siebie systemami 
wartości. Wskazuje na wyzwania stojące przed uni-
wersytetem, takie jak: wartości akademickie vs. 
służebność społeczna, autonomia vs. podległość 
zewnętrznej kontroli, kultura akademicka vs. kul-
tura korporacyjna, przygotowanie do rynku pracy 
vs. przygotowanie do życia w demokratycznym spo-
łeczeństwie, elitarność vs. masowość kształcenia. 

Zachowanie podmiotowości naszej uczelni jest 
warunkiem koniecznym dla zachowania etosu uni-
wersytetu i zawierania kompromisów. Dostrzegamy, 
że komercjalizacja nie wyklucza autonomii. Krze-
wienie dobrych obyczajów nie wymaga pieniędzy. 
Narzucane rozwiązania systemowe nie przesądzą 
o naukowym prestiżu i społecznym obliczu naszego 
uniwersytetu medycznego. Zależą od środowiska 
akademickiego, które tworzą ludzie.

IV. PUM 
Studenci pierwszego roku

Na pierwszy rok studiów na PUM przyjęliśmy 
1188 studentów, w tym 139 studentów programu 
anglojęzycznego. Chciałbym teraz zwrócić się w kilku 
słowach do głównych adresatów naszej dzisiejszej 
uroczystości – witanych dziś serdecznie w pro-
gach naszej uczelni studentów pierwszego roku. 

Drodzy studenci pierwszego roku!
Przede wszystkim pragnę Wam złożyć moje szczere 

gratulacje. Dostaliście się w progi najlepszej uczelni 
Pomorza Zachodniego – Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie. Serdecznie gratuluję Wam 
wyboru, wytrwałości i mam nadzieję, że z dumą 
oraz poszanowaniem godnym studenta PUM będzie-
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cie ciężko pracować dla dobra swojej Alma Mater. 
Znaleźliście się w elitarnym gronie blisko 1200 stu-
dentów przyjętych na rok akademicki 2019/2020. 
Nasza uczelnia ma Wam wiele do zaoferowania. 
Będziecie zdobywać wszechstronne wykształcenie 
w zakresie nauk medycznych, nauk o zdrowiu, 
biotechnologii, analityki medycznej i farmacji. 

Nauczycie się odpowiedzialności godnej przy-
szłych wybranych zawodów, a także współpracy, 
gdyż poprzez wspólną ciężką pracę będziecie mogli 
nieść pomoc potrzebującym. Pamiętajcie, proszę, 
że nie jednostka leczy, ale cały zespół. Podobnie jak 
sprawny organizm potrzebuje wszystkich członków 
i organów, tak do właściwej diagnozy i właściwej 
pomocy drugiej osobie potrzeba współpracy – dia-
gnostów, lekarzy, pielęgniarek i położnych, ratowni-
ków, dietetyków, analityków – gdyż wszyscy razem 
będziecie tworzyć służbę zdrowia, czyli niezwykle 
wymagającą i potrzebną służbę na rzecz drugiego 
człowieka.

Kadra dydaktyczna oraz niesłabnące starania 
władz uczelni mające na celu doskonalenie i rozbu-
dowywanie bazy dydaktycznej zapewnią Wam jak 
najlepsze warunki do edukacji, natomiast aktywne 
środowisko Studenckiego Towarzystwa Naukowego 
PUM i kół przy nim działających pomogą Wam 
w kształtowaniu i rozwijaniu pasji naukowych. 
PUM aktywnie wspiera swoich studentów, a także 
pracowników naukowych i dydaktycznych, którzy 
chcą podnosić swoje kwalifi kacje, uczestnicząc 
w konferencjach, warsztatach, stażach i wymia-
nie międzynarodowej; proszę, korzystajcie z tych 
możliwości, gdyż czas studiów to czas bezustannego 
szlifowania umiejętności i rozwoju.

Misja niesienia pomocy innym, nieodzownie 
przypisana do nauk medycznych, jest wymaga-
jącą drogą. 

Dzisiaj zostaniecie przyjęci w poczet studentów 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szczeci-
nie. To powód do dumy, ale i wielka odpowiedzial-
ność, dlatego też w trudnych chwilach pamiętajcie, 
że kiedyś to w waszych rękach będzie się znajdo-
wać życie ludzkie, to właśnie ta ciążąca nad Wami 
w przyszłości odpowiedzialność powinna motywować 
Was do zdobywania podczas lat akademickich jak 
największej wiedzy i umiejętności. 

Our dear students of English Program at Medical 
and Dental Faculties! You are standing in front of 
your principal task: to achieve knowledge, which 
allows you to be the best professional in outstand-
ing occupation, devoted to human health and life. 

Dear students! You have made the right choice. 
The Pomeranian Medical University is a student-
friendly place where you have the opportunity 
to achieve profession devoted to human health and 
life. Please remember: SALUS AEGROTI SUPREMA 
LEX (the health of patients is the highest law) and 
PRIMUM NON NOCERE (fi rst, do not harm). I wish 
you all good fortune on the diffi cult but exciting 
road ahead.

Uroczysta inauguracja roku akademickiego 
ma swoją wieloletnią, a nawet wiekową tradycję. 
To czas, w którym poprzez immatrykulację witamy 
nowych studentów wstępujących w szeregi braci 
akademickiej; ten uroczysty ceremoniał zakończony 
ślubowaniem, który za chwilę nastąpi, to podniosły 
moment w życiu każdej uczelni.

V. ROZWÓJ
Chciałbym życzyć nam wszystkim, abyśmy byli 

wierni naszej misji, a jednocześnie odważnie wpro-
wadzali innowacje oraz adaptowali się, żeby móc 
sprostać zmianom zachodzącym w świecie nauki, 
działalności dydaktycznej i społecznej. Wierzę, 
że nasz uniwersytet, tak jak wielkie i tradycyjne 
uniwersytety badawcze na świecie, może być źró-
dłem mądrości, wiedzy, światła i nadziei, szcze-
gólnie w obliczu złożonych wyzwań, takich jak te, 
przed którymi stoimy dzisiaj. Tworzymy społeczność 
oddaną wspieraniu edukacji, badań i kreatywności 
na rzecz drugiego człowieka, na rzecz podejmowa-
nia właściwych działań, właściwego postępowania 
i podejścia do człowieka chorego. Gdyż: „Ostatecznie 
życie sprowadza się do wzięcia na siebie odpowie-
dzialności za znalezienie właściwego rozwiązania 
problemów i zadań, jakie stale stawia ono przed 
każdym z nas”, jak pisał Viktor E. Frankl w swojej 
książce „Człowiek w poszukiwaniu sensu”. 

VI. PODSUMOWANIE I PODZIĘKOWANIA
Podsumowując osiągnięcia ubiegłych lat, mam 

ten zaszczyt złożyć serdeczne podziękowania wszyst-
kim współpracownikom i członkom naszej społecz-
ności akademickiej za Państwa wytężony trud oraz 
codzienną, niestrudzoną pracę na rzecz rozwoju 
uczelni. Nie sposób nie podziękować oraz uhono-
rować dyrektorów naszych szpitali klinicznych oraz 
władz i pracowników administracyjnych uczelni za 
ich ciężką pracę. Szczególne słowa uznania i podzię-
kowania kieruję do trzech wyjątkowych mecenasów 
naszego regionu: pana europosła Joachima Bru-
dzińskiego, pana ministra Krzysztofa Kozłowskiego 
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oraz pana doktora Czesława Hoca. Bez okazanego 
przez panów ogromnego wsparcia, uczelnia do dnia 
dzisiejszego zmagałaby się z wieloma przeciwno-
ściami, jednak podobnie jak naszym pionierom, 
pomimo napotkanych trudności, dzięki panów nie-
ocenionej pomocy plany przerodziły się w skuteczne 
działanie, a śmiała koncepcja w sukces. Panów 
wstawiennictwo w sprawach uczelni jest dla nas 
wyrazem cennej przyjaźni oraz zaufania pokłada-
nego we władzach uniwersytetu.

Dziękuję również panu ministrowi Łukaszowi 
Szumowskiemu oraz wiceprzewodniczącemu Rady 
Ministrów, panu ministrowi Jarosławowi Gowi-
nowi. Dotacje przyznane na realizację strategicz-
nych zadań uczelni oraz szpitali klinicznych co roku 
stanowią duże wsparcie w dążeniach naszych jed-
nostek do utrzymania najwyższej pozycji w reali-
zacji świadczeń klinicznych, a także zadań dydak-

tycznych i naukowych naszej uczelni. Serdecznie 
dziękuję także panu Sławomirowi Gadomskiemu, 
podsekretarzowi stanu w Ministerstwie Zdrowia, 
za duże wsparcie, umacnianie i przyczynianie się 
do poprawy sytuacji szpitali klinicznych PUM. Swoje 
podziękowania za poparcie okazane uczelni kie-
ruję również do władz naszego miasta. To dzięki 
Państwa przychylności nasza uczelnia szczyci się 
nauczaniem akademickim studentów w każdym 
wieku, poczynając od najmłodszych uczestników 
Dziecięcego Uniwersytetu Medycznego, poprzez 
ambitnych uczniów klas maturalnych uczestni-
czących w projekcie MAM PUM i kończąc na ofer-
cie Medycznego Uniwersytetu Seniora kierowanym 
do naszych najdojrzalszych studentów. 

Dziękuję Państwu bardzo za uwagę.

QUOD FELIX, FAUSTUM FORTUNATUMQUE SIT!

KULTURA: DRAMAT NATURY I OSOBY
Wykład inauguracyjny wygłoszony przez prof. dr. hab. Piotra Jaroszyńskiego (skrót)

Już w początkach XX w. 
jeden ze znanych myślicieli 
hiszpańskich, Ortega y Gasset, 
zauważył, że nie ma większego 
boga niż kultura. Dziś możemy 
stwierdzić, że stan ten trwa 
nadal, ponieważ słowo to w dal-
szym ciągu jest powszechnie 
używane, choć nie do końca 
w takim znaczeniu, w jakim 
działo się to na początku ubie-
głego wieku. Ani tym bardziej 
w znaczeniu, w jakim używane 
było u swoich rzymskich począt-
ków. Albowiem łacińskie słowo 
„cultura” odnosiło się do tego, 
co my dziś określamy mianem „agrokultury”, czyli 
kultury uprawy ziemi, tego co na niej rośnie i z czego 
możemy korzystać, jeśli to potrafi my, czyli posiadamy 
kulturę rolną na odpowiednio wysokim poziomie.

Mimo wielu zastrzeżeń jest to słowo o wyjątko-
wym znaczeniu i wyjątkowo ważne dla człowieka. 
Dlatego właśnie temat mojego wystąpienia został 
aż tak zdramatyzowany, nieco na przekór współ-
czesnemu rozumieniu tego słowa. Słowo to uży-
wane jest dzisiaj w kilku kontekstach: człowiek 

kulturalny – dobrze wychowany; 
ludzie kultury – artyści; wraż-
liwość na wartości (zwłaszcza 
niewymierne ekonomicznie, np. 
szlachetność, gest, piękno); kie-
rowanie się w życiu wartościami, 
a nie tylko konsumpcjonizm 
i opływanie w luksusy.

Te różne znaczenia czy spo-
soby rozumienia słowa „kultura” 
są dość płynne, lecz co najważ-
niejsze, nie oddają istoty zagad-
nienia, jakim jest pytanie o sens 
kultury. Tym bardziej więc 
trzeba odzyskać słowo „kultura” 
dla kultury.

Aby odsłonić to co najistotniejsze w kulturze, 
należy wziąć pod uwagę dwa jej krańce skupione 
w człowieku: naturę i osobę. W przypadku natury 
chodzi o potencjał ludzkiego życia, który nabrzmiały 
jest pragnieniem spełnienia, doskonalenia, samo-
realizacji (fi zycznie, emocjonalnie, psychicznie, 
duchowo), ale opierając się na samej naturze, nie jest 
w stanie tego zrealizować, a nawet może się zagubić. 
I tu zaczyna się dramat: człowiek pragnie, ale nie 
potrafi . Jest to dramat naszej natury. Potrzebu-
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jemy pomocy zarówno od wewnątrz, czyli od samych 
siebie, jak i z zewnątrz, ze strony społeczeństwa. 
To dążenie do spełnienia natury ukazuje nam nie 
tylko bogatą sieć pragnień, ale również budzenie 
się w nas poczucia bycia osobą – jako podmiotu, 
który jest suwerenny i potrafi  o sobie stanowić.

Osoba jako samostanowienie. Dzięki temu roz-
wój naszej natury nie biegnie tylko w kierunku 
samozadowolenia czy rozwinięcia niektórych tylko 
umiejętności, ale właśnie chodzi o samostanowienie. 
I to słowo „osoba”, bardziej niż słowo „człowiek”, 
oddaje istotę kultury.

Kultura ma pomóc człowiekowi dotrzeć nie tylko 
do wysokiego stopnia rozwoju swoich pragnień 
i zdolności, ale również do wysokiego poziomu 
suwerenności, jaka przysługuje tylko osobie: rośliny 
czy zwierzęta nie są suwerenne, nie są decyzyjne, 
choć mogą ku czemuś się skłaniać lub coś może 
je odpychać.

Gdy kultura stanowi szczyt możliwości samo-
stanowienia, to wówczas kultura to nie jest tylko 
takie ogólnikowe mówienie o wartościach, o wol-
ności oderwanej od odpowiedzialności, ale właśnie 
jest to dojrzałość do suwerenności jako rozumnego 
i odpowiedzialnego samostanowienia. Temu ma 
służyć wychowanie i wyrobienie odpowiednich 
mocy, zwanych po grecku aretai, po łacinie virtu-
tes, a po polsku cnotami.

Tymczasem współczesna kultura albo pozostawia 
człowieka na pastwę żywiołów natury – gdy pod 
pretekstem wolności człowiek bezrefl eksyjnie fol-
guje swoim pragnieniom; albo też zarzuca na niego 

sieć uzależnień, wypracowaną w ramach inżynierii 
społecznej czy psychomanipulacji.

Aby zachować ludzkie oblicze świata, należy 
odbudować suwerenność w ramach kultury, dla 
której człowiek jest podmiotem a nie przedmiotem, 
celem a nie środkiem, osobą a nie rzeczą (św. Jan 
Paweł II). 

Dramat natury i osoby jest wyrazem tej walki, 
jaka toczy się w nas i wokół nas o wychowanie 
i zachowanie naszej podmiotowości, której w opar-
ciu o naturę człowiek nie jest w stanie zdobyć. 
Kultura ta potrafi  odczytać realny punkt wyjścia 
naszej natury, ale potrafi  też odnaleźć przyświeca-
jące jej ideały, do których zdobycia sama natura 
nie wystarcza.

Dramat natury i osoby daje nam o sobie znać 
nieustannie, jeśli jesteśmy przytomni i świadomi, 
bo ciągle stawiani jesteśmy wobec sytuacji decy-
zyjnych, od których człowiek jako osoba nie może 
uciec. A chodzi o to, żeby konfrontując się z różnymi 
możliwościami, trudnościami, ofertami, potrafi ł pod-
jąć słuszne decyzje. Do tego zaś musi być w swoim 
życiu przygotowywany, formowany poprzez praw-
dziwą, czyli personalistyczną kulturę.

Dramat natury i osoby, jaki rozgrywa się w każ-
dym człowieku, ma nam przypominać, że życie 
nasze jest ciągłym wysiłkiem i walką o zwycięstwo 
tego co w nas najlepsze, a co samo bez naszego 
udziału na odpowiednio wysokim poziomie kultury 
nie spełni się. A to wcześniej czy później oznacza klę-
skę. Dlatego musimy w tym dramacie brać udział, 
by siebie czynić lepszymi, a życie uszlachetniać.

 21 października 2019 r. w auli Rektoratu PUM 
odbyła się uroczystość wręczenia dyplomów doktora 
nauk medycznych i nauk o zdrowiu oraz nadania 
tytułu doktora honoris causa PUM prof. Bogda-
nowi Czerniakowi, światowej sławy patologowi z MD 
Anderson Cancer Center w Houston w USA, a także 
ślubowania doktorantów nowo powstałej Szkoły 
Doktorskiej PUM. W uroczystości uczestniczyli 
przedstawiciele władz państwowych i samorzą-
dowych: Waldemar Wierzba, dyrektor Departa-

mentu Zdrowia MSWiA; dr Maria Ilnicka-Mądry, 
przewodnicząca Sejmiku Województwa Zachodnio-
pomorskiego; przedstawiciele korpusu konsular-
nego, władz samorządu lekarskiego i pielęgniar-
skiego, a także dyrektorzy szczecińskich szpitali 
i szkół średnich. Dużą grupę gości stanowili absol-
wenci z klasy 11a VI Liceum Ogólnokształcącego 
z 1967 r., którą ukończył prof. Bogdan Czerniak, 
oraz studenci Medycznego Uniwersytetu Seniora 
PUM. 



Biuletyn Informacyjny     nr 3 (105) 2019        13

Inauguracja roku akademickiego

Profesor Bogusław Machaliński, rektor PUM, 
w swoim wystąpieniu podkreślił, że początek roku 
akademickiego 2019/2020 jest dniem rozpoczęcia 
obowiązywania nowej ustawy „Prawo o szkolnictwie 
wyższym i nauce”. Jest także początkiem funk-
cjonowania uczelni w nowej strukturze, z nowym 
Statutem, Radą Uczelni, Radami Naukowymi Dyscy-
plin i Szkołą Doktorską. Było wiele słów o wysokiej 
pozycji naukowej PUM (m.in. o uzyskaniu projektu 
w ramach Regionalnej Inicjatywy Doskonałości, 
18. miejscu w ogólnopolskim rankingu najlepszych 
uczelni opublikowanym przez ”Perspektywy”). Doce-
niając wysoką pozycję szpitali klinicznych PUM, 
rektor zwrócił uwagę na starania dyrektorów obu 
szpitali o środki zewnętrzne (w latach 2017–2019 
SPSK-1 uzyskał ponad 72 mln zł, a SPSK-2 ponad 
111 mln zł). Przypomniał też, że zmiany zasad 
i trybu przyjmowania kandydatów na studia umoż-
liwiły im wybór dwóch z czterech równoważnych 
przedmiotów, tj. biologii, chemii, fi zyki i matematyki. 
Uprawnienia do przyjęcia na wybrany kierunek PUM 
uzyskali nie tylko laureaci olimpiad przedmiotowych 
stopnia centralnego, ale również ich fi naliści. 

Kilka słów rektor poświęcił nowym projektom sty-
pendialnym wspartym przez prezydenta Szczecina 
Piotra Krzystka i marszałka Olgierda Geblewicza, 
a pozwalającym wręczać najlepszym absolwentom 
liceów i techników 24-miesięczne stypendia, jeśli 
tylko rozpoczną naukę na PUM, a także unikato-

wemu akademickiemu funduszowi stypendialnemu 
dr. Janusza Lewgowda dla trojga najlepszych absol-
wentów kierunku lekarskiego. Szczególną uwagę 
prof. Machaliński zwrócił na ponowny, drugi nabór 
na uruchomiony w ubiegłym roku kierunek farma-
cja oraz na rozpoczęcie budowy Collegium Phar-
maceuticum, a także uruchomienie w tym roku 
Centrum Symulacji Medycznej i Centrum Egza-
minów Testowych. Nakreślił również plany zwią-
zane z realizacją programu wieloletniego, na który 
PUM uzyskał blisko 594 mln zł dofi nansowania. 
Na zakończenie wystąpienia były życzenia i podzię-
kowania dla wspólnoty akademickiej PUM za wkład 
i ciężką pracę. Szczególne podziękowania skiero-
wane zostały do władz uczelni: prorektorów, dzieka-
nów, dyrektorów szpitali klinicznych i pracowników 
administracji kierowanych przez kanclerza. 

Po wystąpieniu rektora odbyło się ślubowanie 
i pasowanie rektorskim berłem 15 doktorantów 
Szkoły Doktorskiej PUM. 

W promocji na stopień doktora nauk uczestni-
czyło 95 osób, którym dyplomy wręczali: prof. Leszek 
Domański, dziekan Wydziału Medycyny i Stomatolo-
gii (58), prof. Anna Jakubowska, dziekan Wydziału 
Farmacji, Biotechnologii Medycznej i Medycyny Labo-
ratoryjnej (4) oraz prof. Beata Karakiewicz, dziekan 
Wydziału Nauk o Zdrowiu (33). W imieniu promo-
wanych doktorów nauk głos zabrał dr Michał Post. 



14         Biuletyn Informacyjny     nr 3 (105) 2019

Inauguracja roku akademickiego

DOKTORZY HONORIS CAUSA PUM
PROFESOR JAN LUBIŃSKI

Ceremonię nadania tytułu doktora honoris 
causa PUM poprowadził prof. Jerzy Samochowiec, 
prorektor ds. nauki. Ten zaszczytny tytuł odebrał 
prof. Bogdan Czerniak, światowej sławy patolog 
z Katedry Patologii i Medycyny Laboratoryjnej 
Uniwersytetu Teksańskiego MD Anderson Cancer 
Center w Houston (USA). Wnioskodawcą nadania 
tytułu był prof. Bogusław Machaliński, rektor PUM, 
i to on wygłosił laudację, której tekst publikujemy 
na str. 19. Wśród składających gratulacje nowemu 
doktorowi honoris causa PUM była także dr Kata-
rzyna Łasecka, jego szkolna koleżanka z VI LO 
w Szczecinie, i dr Mieczysław Chruściel, prezes 
Rady Oddziału Polskiego Towarzystwa Lekarskiego 
w Szczecinie. Po oklaskach i gratulacjach nadszedł 
czas na wystąpienie laureata (obszerne sprawozda-

nie na str. 20), które zakończył słowami: „Przyjmuję 
tytuł doktora honoris causa PUM nie tylko jako 
zaszczyt, ale przede wszystkim jako wyzwanie do dal-
szej pracy nad misterium procesu nowotworowego”.

Uroczystość była okazją do wręczenia pracowni-
kom PUM odznaczeń i medali: odznaki honorowej 
„Za zasługi dla ochrony zdrowia”, Srebrnej Odznaki 
Honorowej Gryfa Zachodniopomorskiego oraz Medali 
70-lecia PUM. 

Kończący uroczystość wykład pt. „Drug disco-
very in academia: integrating basic science and 
translational research” wygłosił Waldemar Priebe 
z MD Anderson Cancer Center w Houston.

Kinga Brandys
rzecznik prasowy

Zdjęcia Foto Praktyka 

Światowej sławy genetyk. Absolwent Pomorskiej 
Akademii Medycznej w Szczecinie z 1977 r. Szcze-
cinianin. Doktorat i habilitację uzyskał w PAM. 
Kierownik Międzynarodowego Centrum Nowotworów 
Dziedzicznych oraz Zakładu Genetyki i Patomorfo-
logii PUM. Jan Lubiński jest twórcą szczecińskiej 
szkoły genetyki medycznej o doniosłej pozycji mię-
dzynarodowej dzięki wypracowanym w Polsce, we 
współpracy z naukowcami z innych krajów, osią-
gnięciom głównie z zakresu diagnostyki i profi laktyki 
nowotworów dziedzicznych. Założyciel unikatowego 
w skali międzynarodowej, opartego na sieci onkolo-
gicznych poradni genetycznych w całej Polsce, reje-
stru zespołów dziedzicznej predyspozycji do nowo-
tworów. Twórca unikatowego w skali międzynaro-
dowej projektu utworzenia Centrum Diagnostyki 

i Leczenia Nowotworów Dziedzicznych – ośrodka 
onkologii uniwersyteckiej PUM. Założyciel między-
narodowego czasopisma notowanego na liście fi la-
delfi jskiej „Hereditary cancer in clinical practice”. 
Ekspert Unii Europejskiej w zakresie badań nad 
nowotworami dziedzicznymi. Założyciel i członek 
kapituły konkursu „Zachodniopomorski Nobel”. 
Zdobywca Perły Honorowej Polskiej Gospodarki. 
Od lat na „Liście 100” najbardziej wpływowych 
osób w polskiej medycynie. Doktor honoris causa 
Uniwersytetu w Rydze. Autor ponad 700 publi-
kacji, kilkudziesięciu krajowych oraz międzyna-
rodowych patentów przyznanych i wdrożonych. 
Od wielu lat najwyżej cytowany w świecie polski 
badacz z obszaru biomedycyny i onkologii.

(red.)
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„Są którzy chcą umieć, aby umieć i to jest cieka-
wość (…) są którzy chcą umieć, aby nauką bliźnim 
pożytek przynosili, i to jest miłość ”

(św. Bernard)

Ekscelencjo Czcigodny  Księże Arcybiskupie, 
Magnifi cencjo Szanowny Panie Rektorze, Panie 
i Panowie,

Poczytuję sobie za ogromny zaszczyt i przywilej, 
że mogę przedstawić państwu sylwetkę i dokonania 
uczonego, lekarza i nauczyciela akademickiego nie-
zwykłej miary, rzekłbym giganta nauki. Przytoczony 
przeze mnie cytat ze św. Bernarda właściwie w spo-
sób adekwatny charakteryzuje prof. Jana Lubiń-
skiego i wyczerpująco wyjaśnia, dlaczego się tutaj 
dzisiaj spotykamy na tej pięknej uroczystości. Mówić 
będę o człowieku, który poświęcił życie nauce, aby 
„bliźnim pożytek przynosić”, ale myślę, że szczypta 
ciekawości też odegrała inspirującą rolę. Obserwo-
wać człowieka i jego nowotwór na poziomie mikro-
skopowym, submikroskopowym i molekularnym 
to tak, jakby zajrzeć w głąb mikrokosmosu. To jest 
niewątpliwie bardzo ciekawe. Ale to nie takie proste, 
ponieważ „Nie ten jest uczony, kto wie wiele, ale 
ten kto wie rzeczy potrzebne”, jak mówi św. Ignacy. 

Aby więc nauką „bliźnim pożytek przynosić”, trzeba 
koncepcyjnego myślenia, pełnego zaangażowania, 
ale i wytrwałości w dążeniu do celu. Gdybym miał 
wymienić spośród wszystkich zalet profesora jedną 
najważniejszą, powiedziałbym: wytrwałość (ang. 
perseverance) i konsekwencja w dążeniu do jasno 
sprecyzowanego celu pomimo różnych trudności. 
Bliźnim pożytek przynosić można na różne sposoby. 
Profesor postanowił to robić za pomocą diagnostyki 
mikroskopowej i molekularnej nowotworów uwa-
runkowanych genetycznie oraz opracowania zasad 
profi laktyki tych nowotworów. 

Profesor Jan Lubiński to chluba Pomorskiego 
Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie, chluba 
polskiej onkologii i polskiej medycyny. Jest uczonym 
o ogromnym międzynarodowym autorytecie nauko-
wym. Wyniki jego badań odegrały istotną rolę w roz-
woju genetyki klinicznej nowotworów człowieka. 
W mojej ocenie, prof. Jan Lubiński jest jednym 
z najwybitniejszych naukowców w całej 70-letniej 
historii naszej uczelni (w której tylko przez pierwsze 
11 lat nie byłem obecny). I nie ma żadnej przesady 
w tych superlatywach. Zaraz się państwo przeko-
nają, że są one adekwatne do osiągnięć profesora.

LAUDACJA PROF. WENANCJUSZA DOMAGAŁY
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Profesor Jan Lubiński jest absolwentem 
Wydziału Lekarskiego Pomorskiej Akademii Medycz-
nej w Szczecinie z 1977 r., doktorem habilitowa-
nym nauk medycznych (1989) z tytułem profesora 
(1996). Specjalista w dziedzinie patomorfologii 
(1985), genetyki klinicznej (2003) i laboratoryjnej 
genetyki medycznej (2007). Kierownik Zakładu 
Genetyki i Patomorfologii od 1989 r. Założyciel 
i kierownik Ośrodka Nowotworów Dziedzicznych 
(1992), kiedy to potrzeba organizacji takiego 
ośrodka jeszcze prawie nikomu nie przychodziła 
do głowy, a od 2003 r. kierownik Międzynarodowego 
Centrum Nowotworów Dziedzicznych Pomorskiej 
Akademii Medycznej. Konsultant krajowy w dzie-
dzinie genetyki klinicznej (1998–2011). Członek 
redakcji czasopisma „Clinical Genetics” (od 2010). 
W latach 1993–1999 prorektor ds. nauki i współ-
pracy z zagranicą PAM. W tym okresie opracował 
i wdrożył algorytm ds. podziału środków fi nanso-
wych na poszczególne zakłady i kliniki na podstawie 
analizy ich osiągnięć naukowych, co w owym czasie 
było projektem pionierskim na skalę uniwersyte-
tów w Polsce.

Trzeba powiedzieć, że Uniwersytet w Rydze 
na Łotwie bardzo wcześnie się zorientował, z jakiego 
kalibru badaczem współpracuje, bo już w 2005 r. 
nadał prof. Janowi Lubińskiemu tytuł doktora hono-
ris causa w uznaniu zasług dla rozwoju badań nad 
nowotworami dziedzicznymi i współpracy w tym 
zakresie. Trochę jesteśmy więc spóźnieni, ale 
potwierdza się spostrzeżenie, że trudno być proro-
kiem we własnym kraju. A niektóre koncepcje i dzia-
łania profesora rzeczywiście były prekursorskie, 
natrafi ły nawet na opór części środowiska nauko-
wego i potrzeba było czasu, aby inni naukowcy, 
głównie na świecie, docenili ich znaczenie.

Profesor Jan Lubiński jest założycielem i jednym 
z redaktorów naczelnych czasopisma „Hereditary 
Cancer in Clinical Practice”, które od 2008 r. jest 
na tzw. liście fi ladelfi jskiej. Czasopismo to jest ofi -
cjalnym periodykiem Międzynarodowego Centrum 
Nowotworów Dziedzicznych, które jest jednostką 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego, wydawane 
jest pod auspicjami UICC i ma 52 regionalnych 
przedstawicieli na wszystkich kontynentach.

Profesor Jan Lubiński jest autorem i koor-
dynatorem następujących nowatorskich pro-
jektów: rozwoju sieci onkologicznych poradni 
genetycznych w Polsce (1998), europejskiego 
projektu rozwoju sieci rejestrów nowotwo-
rów dziedzicznych (1999), europejskiego pro-

jektu badań nad identyfi kacją genów związa-
nych z predyspozycją do nowotworów (2004).

W 1997 r. prof. Jan Lubiński został reprezen-
tantem na Polskę i członkiem Komitetu Ekspertów 
na Europę i Afrykę w programie UICC „Familial 
Cancer and Prevention”, a w 2005 r. reprezentan-
tem na Polskę i członkiem zespołu w Komisji Euro-
pejskiej ds. innowacyjnej medycyny. Od 2015 r. 
jest członkiem Rady Naukowej Instytutu Genetyki 
Człowieka PAN.

Wymieniam tutaj tylko niektóre z funkcji peł-
nionych przez profesora w organizacjach i instytu-
cjach życia naukowego, ale jest jeszcze długa lista 
działań profesora w organizacjach i instytucjach 
życia społecznego i gospodarczego. Między innymi 
prof. Jan Lubiński jest założycielem i członkiem 
kapituły konkursu „Zachodniopomorski Nobel” 
oraz zdobywcą Perły Honorowej Polskiej Gospo-
darki w kategorii nauka.

Podstawę niezwykłych osiągnięć naukowych 
prof. Jana Lubińskiego stanowi stworzone przez 
niego Międzynarodowe Centrum Nowotworów 
Dziedzicznych i Zakład Genetyki i Patomorfologii 
z zespołem około 60 pracowników. W tym dużym 
ośrodku (Centrum Doskonałości w konkursie Unii 
Europejskiej) powstała pierwsza w Polsce onkolo-
giczna poradnia genetyczna z pracowniami moleku-
larnymi (1992). Ośrodek uzyskał znaczącą pozycję 
międzynarodową dzięki osiągnięciom i publikacjom 
w zakresie nowotworów uwarunkowanych genetycz-
nie, ich diagnostyki i profi laktyki. W tym Centrum 
założony został unikatowy w skali międzynarodowej, 
oparty na sieci onkologicznych poradni genetycz-
nych w całej Polsce, rejestr zespołów dziedzicznej 
predyspozycji do nowotworów, który obejmuje: dane 
rodowodowe od ponad 1 mln 250 tys. osób zebrane 
w trakcie pierwszego w świecie populacyjnego pro-
gramu profi laktycznego genetyczno-onkologicznego; 
ponad 500 tys. próbek DNA od chorych z nowotwo-
rami lub ich krewnych; około 7 tys. zdiagnozowa-
nych nosicielek mutacji BRCA1 (największa baza 
na świecie); ponad 32 tys. zarejestrowanych rodzin 
z innymi zespołami dziedzicznych predyspozycji 
do nowotworów.

Ten unikatowy w skali światowej materiał 
badawczy stanowi podstawę ponad 700 publikacji 
prof. Jana Lubińskiego i jego zespołu, które głównie 
dotyczą nowotworów dziedzicznych. W większo-
ści są to publikacje wyników badań wykonanych 
w Polsce w ciągu ostatnich kilkunastu lat i opu-
blikowanych w znakomitych czasopismach nauko-
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wych m.in. takich, jak „Nature Genetics”, „Jour-
nal of the National Cancer Institute”, „American 
Journal of Human Genetics”, „Proceedings of the 
National Academy of Sciences”, „Cancer Research”. 
O znaczeniu i wysokiej jakości prac naukowych 
profesora i jego aktywności naukowej świadczą: 
ponad 27 tys. cytowań, indeks Hirscha 76 oraz 
skumulowany IF ponad 4000. 
Są to liczby oszałamiające i dla 
większości badaczy po prostu 
nieosiągalne.Co one znaczą? 
Mówią o bardzo wysokiej jako-
ści wyników publikowanych 
prac i ich znaczeniu dla roz-
woju nauki. Nic więc dziwnego, 
że od wielu lat jest prof. Jan 
Lubiński najwyżej cytowanym 
polskim badaczem w obszarze 
biomedycyny i onkologii.

Od 2000 r. prof. Jan Lubiń-
ski był kierownikiem 21 pro-
jektów badawczych oraz auto-
rem i realizatorem pięciu pro-
jektów międzynarodowych. 
Jest autorem kilkudziesięciu 
krajowych i międzynarodo-
wych patentów, które zostały 
przyznane i wdrożone. Profe-
sor potrafi  wykorzystać unikatowe wyniki badań 
naukowych swojego zespołu w praktyce, aby zbliżyć 
naukę do gospodarki z korzyścią dla uczelni.

Aby ta gigantyczna praca naukowa mogła zaist-
nieć, mogła się zmaterializować pod postacią publi-
kacji i patentów, potrzebny był zespół współpra-
cowników. I tutaj trzeba podkreślić, że profesor 
nie tylko wypromował 23 doktorów i 15 doktorów 
habilitowanych, ale stworzył fantastyczny zespół 
badawczy, w skład którego wchodzi już spora grupa 
osób z tytułem profesorów (własnego chowu). Nie-
którzy z tych profesorów zaczynali swoją przy-
godę naukową jako studenci w kole naukowym 
w Zakładzie Genetyki i Patomorfologii i ich rozwój 
naukowy jest ściśle związany z rozwojem Ośrodka 
kierowanego przez prof. Jana Lubińskiego.W czasie 
gdy byłem kuratorem Studenckiego Towarzystwa 
Naukowego, miałem okazję obserwować pierwsze 
kroki w nauce niektórych z nich (np. profesorów 
Cezarego Cybulskiego, Tadeusza Dębniaka, Jacka 
Gronwalda, Tomasza Huzarskiego, Bohdana Gór-
skiego), kiedy przedstawiali wyniki swych prac 
naukowych na konferencjach STN naszej uczelni.

W tym miejscu trzeba koniecznie zapytać, jak 
do tego doszło, że jeden człowiek potrafi ł zgromadzić, 
wykształcić i stymulować do intensywnej wieloletniej 
pracy naukowej tylu utalentowanych wybitnych 
badaczy, a każdy z nich pracuje wydajnie dla dobra 
nauki i chorego człowieka. Odpowiem słowami Pio-
tra Skargi: „Rychlej się nauczy uczeń od mistrza, 

na którego robotę patrzy, niż 
u tego, który o robocie mówi”. 
A Hugo Kołłątaj zauważył: 
„Obcowanie z uczonym wię-
cej uczy niż czytanie licznych 
ksiąg”. Nic więc dziwnego, 
że prof. Jan Lubiński wycho-
wany w zespole prof. Stani-
sława Woykego, wybitnego 
znawcy patomorfologii nowo-
tworów człowieka, wiedział, 
co robić, aby taki znakomity 
zespół współpracowników 
zgromadzić i swoim przykła-
dem stymulować do nieustan-
nej pracy.

Przez wszystkie lata aktyw-
ności naukowej profesor 
owładnięty jest jedną myślą: 
jak udoskonalić diagnostykę 
podłoża genetycznego nowo-

tworów, a w szczególności nowotworów dziedzicz-
nych, jak wykorzystać wiedzę o podłożu genetycz-
nym u konkretnego pacjenta do spersonalizowanej 
celowanej terapii, a nawet jak można zapobiegać 
występowaniu nowotworów u osób ze znanym pod-
łożem genetycznym i jaką rolę odgrywają tu czynniki 
środowiskowe (m.in. selen, kadm, cynk). Wyniki 
tych badań okazały się niezwykle istotne, kiedy 
nadeszła teraz era medycyny 4P (ang. predictive, 
personalized, preventive, participatory; predyk-
cyjna, spersonalizowana, prewencyjna i partycy-
pacyjna). Dopiero dzisiaj, z perspektywy lat widać, 
jak potrzebne i prekursorskie były to badania.

W podsumowaniu, prof. Jan Lubiński jest twórcą 
szczecińskiej szkoły genetyki medycznej o uznanej 
pozycji międzynarodowej dzięki uzyskanym w Pol-
sce, we współpracy z naukowcami z innych krajów, 
wybitnym, a często unikatowym w skali światowej, 
osiągnięciom w zakresie profi laktyki i diagnostyki 
nowotworów dziedzicznych człowieka. Ze względu 
na te osiągnięcia, od wielu lat profesor znajduje 
się na „Liście 100” najbardziej wpływowych osób 
w polskiej medycynie.



18         Biuletyn Informacyjny     nr 3 (105) 2019

Inauguracja roku akademickiego

Jestem oczywiście szczęśliwy, że mogę dziś ode-
brać nagrodę, taką jak doktorat honoris causa. 
Jestem też bardzo szczęśliwy, że laudację wygłosił 
wspaniały naukowiec i nauczyciel – prof. Wenan-
cjusz Domagała. 

Dobrze przewidziałem, że po takiej laudacji naj-
bardziej odpowiednie będzie tylko krótkie przesłanie, 
które przyszło mi na myśl, kiedy podsumowywałem 
swoje dotychczasowe doświadczenia.

Nasz świat potrzebuje mądrości i dobra. Our 
world needs wisdom and goodness.

W dobrych zawodach wystartowaliśmy, wygra-
liśmy trudną konkurencję, a nagrodą jest doktorat 
honoris causa.

Proszę zauważyć, że mówię o nas – o środowisku 
kierowanego przeze mnie zespołu – profesorach 
i doktorach habilitowanych, doktorach, doktoran-
tach i personelu technicznym, o szeroko rozumia-
nych środowiskach naszej uczelni, miasta i regionu.

I wszystkim, którzy te środowiska budują, raz 
je szcze bardzo, bardzo dziękuję.

Jan Lubiński

PROFESOR BOGDAN CZERNIAK

Prof. Henry Lynch z Uniwersytetu w Creighton, 
pionier i ikona genetyki klinicznej nowotworów, 
napisał w swojej opinii: „Dr Lubinski’s research 
in hereditary cancer has been truly of landmark 
quality in many areas including hereditary breast 
cancer”. W tłumaczeniu na język polski: „Badania 
naukowe dr Lubińskiego w zakresie nowotworów 
dziedzicznych prawdziwie stanowią kamień milowy 
w wielu obszarach, w tym w dziedzicznym raku 

piersi”. Nic dodać, nic ująć! I właśnie wyniki tych 
badań „bliźnim pożytek przynoszą”.

Magnifi cencjo, Wielce Szanowny Panie Rekto-
rze, jestem przekonany, że nadanie tytułu doktora 
honoris causa panu profesorowi Janowi Lubiń-
skiemu przydaje splendoru naszej uczelni i całej 
nauce polskiej.

prof. dr hab. Wenancjusz Domagała

PRZESŁANIE

Światowej sławy patolog. Szczecinianin, absol-
went Pomorskiej Akademii Medycznej w Szcze-
cinie z 1973 r. Uczeń prof. Stanisława Woykego 
i prof. Wenancjusza Domagały. Doktorat i habilita-
cję uzyskał w PAM, pracując w Zakładzie Patomor-
fologii. W latach osiemdziesiątych ubiegłego wieku 
wyjechał do USA. Pracuje w Katedrze Patologii 
i Medycyny Laboratoryjnej Uniwersytetu Teksań-
skiego MD Anderson Cancer Center, Houston, USA. 
Profesor Bogdan Czerniak jest wybitnym patologiem 

specjalizującym się w patologii układu moczowo-
-płciowego i kostnego. W laboratorium prowadzi 
nowatorskie badania nad regulacją genetyczną 
rozwoju raka pęcherza moczowego. Odkrył geny 
harcownicze (forerunner genes), które przyczyniają 
się do wczesnego rozwoju nowotworów śródbłonka 
poprzez pozbawienie ich funkcji. Autor ponad 240 
recenzowanych publikacji, z których wiele to wio-
dące artykuły dotyczące podstawowych koncepcji 
rozwoju raka. Artykuły prof. Czerniaka były cyto-

* * *
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LAUDACJA PROF. BOGUSŁAWA MACHALIŃSKIEGO

Szanowni Państwo, Wysoki Senacie, Wielce 
Dostojny Doktorze Honorowy,

Przypadł mi w udziale wielki zaszczyt przed-
stawienia Państwu sylwetki pana profesora Bog-
dana Czerniaka, światowej sławy lekarza, pato-
loga, którego dziś, w wyniku jednomyślnej woli 
Senatu Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
w Szczecinie, z radością i podziwem uhonorujemy 
najwyższym tytułem naszej Alma Mater, wyrażając 
szacunek i uznanie dla jego zasług. Tytuł hono-
rowy doktor honoris causa sięga tradycji zaini-
cjowanej w XV w. przez Uniwersytet w Oxfordzie 
jako uhonorowanie osób szczególnie zasłużonych 
dla nauki.

Profesor Bogdan Czerniak urodził się w Gdań-
sku w 1950 r. Już w Szczecinie ukończył szkołę 
średnią – VI Liceum Ogólnokształcące, oraz studia 
w Pomorskiej Akademii Medycznej. Pracę rozpo-
czął w Zakładzie Patomorfologii PAM i tam obronił 
rozprawę doktorską pt. „Ultrastruktura komórek 
z płynów jam ciała człowieka. Badania otoczki 
zewnętrznej (glikokaliks) oraz tzw. rozpłaszczania 
i rozprzestrzeniania komórek” (promotor: prof. Sta-
nisław Woyke) oraz dziesięć lat później rozprawę 
habilitacyną pt. „Badania ekspresji antygenu Ca 
na komórkach ludzkich nowotworów złośliwych”. 
Jego nauczycielami, co często podkreśla, byli cenieni 
profesorowie naszej uczelni: Stanisław Woyke 

i Wenancjusz Domagała, również odznaczeni tytu-
łem doktor honoris causa PUM.

Na początku lat osiemdziesiątych prof. Czerniak 
podjął decyzję o wyjeździe do Stanów Zjednoczo-
nych Ameryki. W latach 1982–1984 był stypendystą 
naukowym Montefi ore Medical Center w Nowym 
Jorku, a kilka lat później, w latach 1992–1993, 
stypendystą klinicznym Memorial Sloan Kettering 
Cancer Center również w Nowym Jorku. Od 26 lat 
pracuje w Katedrze Patologii i Medycyny Labora-
toryjnej University of Texas MD Anderson Cancer 
Center, największym instytucie onkologicznym 
w USA, mieszczącym się w Houston.

Profesor Bogdan Czerniak jest wybitnym pato-
logiem specjalizującym się w patologii układu 
moczowo-płciowego i kostnego. Prowadzi nowator-
skie badania nad regulacją genetyczną rozwoju raka 
pęcherza moczowego. Odkrył m.in. geny harcow-
nicze, które przyczyniają się do rozwoju nowotwo-
rów śródbłonka. Praca nad tymi genami poszerzyła 
naszą wiedzę na temat najwcześniejszych etapów 
procesu nowotworowego.

Dorobek naukowy prof. Bogdana Czerniaka jest 
imponujący, obejmuje ponad 250 recenzowanych 
publikacji, z których wiele to wiodące artykuły 
zamieszczone w najbardziej prestiżowych czaso-
pismach, dotyczące podstawowych koncepcji roz-
woju raka. Publikacje prof. Czerniaka były cytowane 

wane blisko 12 tys. razy, a niektóre publikacje 
ponad 1000 razy. Jego laboratorium zostało dofi -
nansowane około 20 mln dolarów przez amerykań-
ski Narodowy Instytut Raka na badania biologii 
molekularnej raka pęcherza moczowego. W 2015 r. 
opublikował podręcznik „Bone tumors”, który jest 
uważany za najważniejszy podręcznik w patologii 

szkieletu. Laureat wielu nagród, w tym m.in. wyróż-
nienia za osiągnięcia w dziedzinie profi laktyki raka, 
University of Texas MD Anderson Cancer Center; 
Original Research Award od US Southern Medi-
cal Association oraz prestiżowej nagrody Nathan 
Kaufman USA i Kanadyjskiej Akademii Patologii.

(red.)
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ponad 12 tys. razy, indeks Hirscha wynosi 51. Jego 
zespół badawczy otrzymał ponad 20 mln dolarów 
dofi nansowania z amerykańskiego Narodowego 
Instytutu Raka na badania biologii molekularnej 
raka pęcherza moczowego. W 2015 r. prof. Czerniak 
opublikował podręcznik „Bone tumors”, który jest 
uważany za najważniejszy w dziedzinie patologii 
kości. Laureat wielu nagród, w tym m.in. wyróż-
nienia za osiągnięcia w dziedzinie profi laktyki raka 
University of Texas MD Anderson Cancer Center; 
Original Research Award od US Southern Medical 
Association oraz nagrody Nathan Kaufman USA 
i Kanadyjskiej Akademii Patologii.

Niezależnie od dzielącej odległości pan profesor 
zawsze był blisko związany ze Szczecinem. Jest 
zaangażowany w kształcenie polskich studentów, 
czego doskonałym przykładem są prowadzone przez 
pana profesora na PUM wykłady otwarte. 

MD Anderson Cancer Center od lat prowadzi 
duże, poważne projekty tzw. laboratoriów bliź-
niaczych, działających w dwóch lokalizacjach: 
w USA oraz w innym wybranym, współpracują-
cym kraju. Najbardziej doświadczeni naukowcy 
pracujący w Houston mają wówczas możliwość 
bezpośredniej współpracy z wybranymi zespołami 
badawczymi innych krajów. Zabiegamy o utwo-
rzenie takiego bliźniaczego laboratorium w Szcze-
cinie. Pan profesor Bogdan Czerniak, który jest 
wybitnym ekspertem, posiadającym know-how, 
wszelkie atrybuty i doświadczenie we współpracy 

z najlepszymi naukowcami, zespołami badawczymi 
na świecie, uznany jako międzynarodowy auto-
rytet, chciałby, aby takie laboratorium powstało 
w naszym mieście, pod jego opieką merytoryczną. 
Prace nad powstaniem takiego laboratorium w Pol-
sce są już zaawansowane. W czerwcu tego roku 
prezydent Andrzej Duda był gościem MD Anderson 
Cancer Center w Houston. Wizyta ta to swoiste 
zielone światło pozwalające optymistycznie patrzeć 
na współpracę z naukowcami pracującymi w USA. 
A to niewątpliwie przełoży się na poprawę leczenia 
chorób nowotworowych w Polsce.

Profesor Bogdan Czerniak to także życzliwy czło-
wiek, zawsze służący radą i pomocą. Człowiek rene-
sansu – naukowiec humanista. Kolekcjoner i miłośnik 
sztuki. Wielbiciel Henryka Sienkiewicza. Wspaniały 
lekarz łączący naukę z praktyką, stale poszukujący 
odpowiedzi na odwieczne pytanie – kim jest nauko-
wiec, a te nieustanne dociekania przypłaca, jak sam 
mówi, nieprzespanymi nocami. Jego wszechstron-
ność, zarówno jeśli chodzi o posiadane wykształce-
nie, jak i umiejętności, budzą zachwyt współpracow-
ników, innych naukowców, studentów i pacjentów.

Doktorat honoris causa Pomorskiego Uniwersy-
tetu Medycznego w Szczecinie dla prof. Bogdana 
Czerniaka to powód do dumy dla całej naszej spo-
łeczności akademickiej. Z dumą w poczet wybitnych 
doktorów honorowych dopisujemy jeszcze jedno 
wielkie nazwisko – profesora Bogdana Czerniaka.

 prof. dr hab. Bogusław Machaliński

WYSTĄPIENIE PO ODEBRANIU TYTUŁU DOKTORA HONORIS CAUSA
– Kiedy ponad 30 lat temu wylądowaliśmy 

z żoną na lotnisku w Nowym Jorku, mieliśmy tylko 
skromne środki pozwalające na kilkumiesięczne 
przetrwanie. Co było zatem kapitałem, na którym 
zbudowaliśmy nasze życie za Atlantykiem? – tak 
zaczął swoje wystąpienie prof. Bogdan Czerniak, 
zwracając się do gości zebranych w auli. – Kapitałem 
tym była wiedza zdobyta w Pomorskiej Akademii 
Medycznej w Szczecinie. 

Na tej uczelni prof. Czerniak zdobył podsta-
wową wiedzę medyczną i tu wygłosił swoje pierw-
sze wykłady.

– Pracę rozpocząłem w ramach studenckiego 
koła naukowego w Zakładzie Anatomii Patologicz-
nej PAM pod kierunkiem prof. Stanisława Woyke, 
a moim pierwszym opiekunem naukowym był 
prof. Wenancjusz Domagała. W zespole profesora 

Woykego spędziłem ponad 15 lat i razem napisali-
śmy ponad 30 dysertacji naukowych. Stąd odbyłem 
pierwsze zagraniczne podróże naukowe. Tu rozpo-
częły się moje kontakty z amerykańskimi patolo-
gami. Przez prof. Woyke poznałem prof. Leopolda 
Kossa, dzięki któremu rozwinęła się moja amerykań-
ska kariera naukowa. Profesor Koss był wybitnym, 
światowej sławy patologiem pracującym w Mon-
tefi ore Medical Center, Albert Einstein College of 
Medicine w Nowym Jorku. Był jednym z twórców 
cytopatologii klinicznej, która zrewolucjonizowała 
diagnostykę nowotworów. W tym samym szpitalu 
nawiązałem współpracę z prof. Howardem Dorfma-
nem. Od niego nauczyłem się trudnej i fascynującej 
dyscypliny – patologii nowotworów kości. Wspólnie 
napisaliśmy podręcznik „Bone Tumors”, którego 
egzemplarz jest dostępny w Bibliotece Głównej PUM.
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W życiu profesora Czerniaka, co podkreślał, 
często rządził przypadek. Trzeba tylko zauważyć, 
kiedy ten przypadek zamienia się w okoliczność 
zmieniającą nasz los. Ważnym etapem jego życia był 
wyjazd na zjazd naukowy do Houston w Teksasie 
i wizyta w MD Anderson Cancer Center oraz dwa 
ważne spotkania: z patologiem meksykańskiego 
pochodzenia prof. Alberto Ayalą i prof. Johnem 
Batsakisem, ówczesnym sze-
fem Zakładu Patologii, który 
zaproponował naszemu jubi-
latowi pracę w MD Anderson. 

– I tak rozpoczęła się 
moja teksańska przygoda – 
mówił prof. Czerniak. – W MD 
Anderson Cancer Center 
pracuję ponad 25 lat. Jest 
to olbrzymi instytut onko-
logiczny, uchodzący za naj-
lepszy w Stanach, który jest 
częścią Centrum Medycznego 
w Houston, gdzie pracuje 
ponad 100 tys. osób.

Wiele ciep łych s łów 
poświęcił prof. Czerniak swo-
jemu zespołowi i współpracownikom, a także innym 
znakomitym naukowcom i badaczom. 

Przechodząc do naukowej części wypowiedzi, spo-
śród ponad 240 publikacji naukowych prof. Czer-
niak omówił dwie grupy artykułów. Pierwsza to arty-
kuły poruszające molekularny profi l raka pęcherza 
moczowego w skali całego genomu. Terabity danych 
analizowane w tych pracach umożliwiły nowoczesną 
molekularną klasyfi kację raka pęcherza moczo-
wego. Druga grupa artykułów to prace poświęcone 
odkrytym przez niego genom harcowniczym i mole-

kularnym mechanizmom inicjującym proces kan-
cerogenezy w pęcherzu. 

Praca nad dokumentalnym fi lmem o laborato-
rium profesora Czerniaka i koncepcji genów har-
cowniczych w reżyserii Leszka Szopy, a prywatnie 
kolegi szkolnego z VI Liceum Ogólnokształcącego 
w Szczecinie, była unikatową przygodą trwającą 
niemal trzy lata. Film był pokazywany w polskiej 

telewizji, a także został przed-
stawiony na festiwalu fi lmo-
wym Cannes Corporate Media 
& TV Awards w 2016 r.

Na koniec prof. Czerniak 
podkreślił nieustającą rolę 
swoich mentorów w karierze 
zawodowej. Kontakty zarówno 
z polskimi, jak i amerykań-
skimi mentorami nigdy nie 
ustały, a ich wpływ prze-
kracza ramy konwecjonal-
nej akademickiej edukacji. 
Przykładem tak szeroko rozu-
mianego wpływu mentorów 
było zdjęcie przedstawiające 
prof. Dorfmana w rozmowie 

z Katarzyną Czerniak, córką profesora, na tle wspa-
niałej, abstrakcyjnej kompozycji Jacksona Pollocka 
pod tytułem „Jesienny rytm (No 30)” w Metropolitan 
Museum of Art w Nowym Jorku.

Swoje wystąpienie profesor Czerniak zakończył 
podziękowaniem za otrzymany tytuł:

– Przyjmuję tytuł doktora honoris causa PUM 
nie tylko jako zaszczyt, ale przede wszystkim jako 
wyzwanie do dalszej pracy nad misterium procesu 
nowotworowego.

Oprac. Kinga Brandys
Zdjęcia Foto Praktyka

ODZNACZENIA PAŃSTWOWE I MEDALE
Postanowieniem prezydenta Rzeczypospolitej 

Polskiej za zasługi w działalności na rzecz ochrony 
zdrowia, za osiągnięcia w dziedzinie nauk medycz-
nych Złotym Krzyżem Zasługi odznaczony został 
prof. dr hab. Jacek Gronwald.

Za wzorowe, wyjątkowo sumienne wykonywa-
nie obowiązków wynikających z pracy zawodowej 
odznaczeni zostali: Medalem Złotym za Długolet-
nią Służbę – prof. dr hab. Kazimierz Ciechanow-

ski, Medalem Srebrnym za Długoletnią Służbę – 
prof. dr hab. Tadeusz Dębniak. Odznaczenia wrę-
czyli szefowa Kancelarii Prezydenta Rzeczypospolitej 
Polskiej minister Halina Szymańska oraz rektor 
PUM prof. Bogusław Machaliński.

Odznaką honorową „Za zasługi dla ochrony zdro-
wia” minister zdrowia wyróżnił: prof. dr. hab. Jacka 
Gronwalda, dr. hab. prof. PUM Łukasza Kołodzieja 
oraz prof. dr. hab. Piotra Prowansa. Odznaczenia 
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wręczyli minister Krzysztof Kozłowski, wicewojewoda 
zachodniopomorski Marek Subocz oraz rektor PUM 
prof. Bogusław Machaliński.

Odznaką honorową „Za zasługi dla ochrony zdro-
wia” wyróżniono także prof. dr. hab. Marka Brzosko.

Za szczególne zasługi dla oświaty i wychowa-
nia Medalem Komisji Edukacji Narodowej wyróż-
nieni zostali: dr hab. n. zdr. prof. PUM Anna Jur-
czak, dr hab. prof. PUM Danuta Kosik-Bogacka, 
dr hab. Danuta Lietz-Kijak, dr hab. Elżbieta 
Petriczko oraz prof. dr hab. Edyta Płońska-Gości-
niak. Medale wręczyli minister Krzysztof Kozłowski, 
wicewojewoda zachodniopomorski Marek Subocz 
oraz rektor PUM prof. Bogusław Machaliński.

Zarząd Województwa Zachodniopomorskiego 
w uznaniu zasług dla rozwoju Pomorza Zachod-
niego nadał Srebrną Odznakę Honorową Gryfa 
Zachodniopomorskiego prof. dr. hab. Marcinowi 
Słojewskiemu oraz prof. Mariuszowi Lipskiemu. 
Odznaki wręczali dr Maria Ilnicka-Mądry, przewod-

nicząca Sejmiku Województwa Zachodniopomor-
skiego, Teresa Kalina, wiceprzewodnicząca Sejmiku 
Województwa Zachodniopomorskiego, oraz rektor 
PUM prof. Bogusław Machaliński.

Medale 70-lecia PUM otrzymało 19 osób: 
dr Ewa Adamiec, dr hab. Andrzej Białek, 
prof. dr hab. Bożena Birkenfeld, prof. dr hab. Krzysz-
tof Borowiak, prof. dr hab. Marek Brzosko, Gra-
żyna Chudzik, prof. dr hab. Maria Giżewska, 
prof. dr hab. Jarosław Gorący, dr Anita Horodnicka-
-Józwa, prof. dr hab. Jarosław Kaźmierczak, mgr Kry-
styna Kondrat, dr hab. prof. PUM Damian Lichota, 
prof. dr hab. Mariusz Lipski, prof. dr hab. Anna 
Machoy-Mokrzyńska, prof. dr hab. Romuald 
Maleszka, dr Joanna Manowiec, prof. dr hab. Piotr Pro-
wans, dr Krzysztof Przybycień, prof. dr hab. Andrzej 
Torbé. Medale wręczył rektor PUM prof. Bogusław 
Machaliński.

DB
Zdjęcia Foto Praktyka
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Profesor Tomasz Grodzki uro-
dził się w 1958 r. w Szczecinie. 
Tu ukończył z pierwszą nagrodą 
II LO w klasie o profilu mate-
matyczno-fi zycznym. Absolwent 
Pomorskiej Akademii Medycznej 
w Szczecinie z 1983 r. W trakcie 
studiów był jednym z czterech 
przywódców strajków studenckich 
1981 r. Kształcił się w St. Louis, 
Zurychu, Nowym Jorku i Bostonie. 
Specjalizację w dziedzinie chirurgii 
ogólnej uzyskał w 1987 r., w dzie-
dzinie chirurgii klatki piersiowej 
w 1991 r. W tym samym roku obro-
nił doktorat. W 2003 r. uzyskał stopień doktora 
habilitowanego na podstawie rozprawy „Ocena 
wybranych parametrów czynności układu odde-
chowego po operacji wycięcia płata w porównaniu 
do wycięcia segmentu płucnego z zastosowaniem 
badań radioizotopowych”. W 2010 r. otrzymał tytuł 
profesora. Przez 18 lat, od 1998 r., był dyrektorem 
Specjalistycznego Szpitala im. prof. A. Sokołow-
skiego w Szczecinie-Zdunowie. Jako drugi na świe-
cie wprowadził nowatorską metodę leczenia rop-

niaka opłucnej po pneumektomii. 
Inicjator wdrożenia w Szczecinie 
pionierskiego programu wczesnego 
wykrywania raka płuc za pomocą 
tomografi i komputerowej klatki 
piersiowej. Tą metodą przebadano 
ponad 15 tys. mieszkańców miasta, 
szczególnie zagrożonych chorobą 
nowotworową płuc. Jest konsul-
tantem wojewódzkim w dziedzinie 
torakochirurgii, działaczem wielu 
towarzystw i organizacji krajowych 
oraz zagranicznych. W 2004 r. jako 
pierwszy Polak został członkiem 
najbardziej prestiżowego towarzy-

stwa chirurgii klatki piersiowej na świecie American 
Association for Thoracic Surgery. W 2003 r. został 
Ambasadorem Szczecina. Radnym Szczecina jest 
od 2006 r., w poprzedniej kadencji parlamentu 
po raz pierwszy został senatorem. Członek PO. 

Profesor Tomasz Grodzki jest żonaty, żona 
Joanna jest okulistką, mają dwie córki: Katarzynę 
i Annę. Jest zapalonym narciarzem i tenisistą, miło-
śnikiem trekkingu wysokogórskiego i nurkowania. 

(red.)

PROF. TOMASZ GRODZKI 
MARSZAŁKIEM SENATU RP

Profesor Tomasz Grodzki został wybrany na marszałka Senatu RP X kadencji. Jest 
senatorem z okręgu szczecińskiego, lekarzem specjalistą chirurgii klatki piersiowej 
i transplantologii, kierownikiem Kliniki Chirurgii Klatki Piersiowej i Transplantacji PUM.

ZMIANY NA PUM ZGODNE Z USTAWĄ 2.0
Od nowego roku akademickiego 2019/2020 

zgodnie z Ustawą 2.0 na wszystkich polskich uczel-
niach wprowadzono zmiany w systemie szkolnic-
twa wyższego. Najważniejsze zmiany obowiązujące 
od 1 października 2019 r. na Pomorskim Uniwer-
sytecie Medycznym w Szczecinie:

1. Zmiana Statutu Uczelni – nowy jest dostępny 
na stronie www.pum.edu.pl.

2. Rektor – kieruje działalnością uniwersytetu 
przy pomocy prorektorów i dziekanów oraz kancle-
rza i kwestora.

3. Organami uczelni są: Rada Uczelni, Rektor i Senat.
4. Zmiana struktury i roli Senatu – nowy będzie 

całkowicie pochodził z wyborów. Profesorowie i profe-
sorowie uczelni będą stanowić co najmniej 50% składu 
Senatu, studenci i doktoranci – co najmniej 20%, 
pozostali nauczyciele i pracownicy niebędący nauczy-
cielami – co najmniej 25%. Senat PUM liczy 34 osoby. 

5. Powołano Radę Uczelni w składzie: 
– dr hab. prof. US Maciej Drzonek – ekspert w dzie-
dzinie nauk społecznych, specjalista w obszarze 
promocji oraz PR, pracownik naukowy Instytutu 
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Politologii i Europeistyki Uniwersytetu Szczeciń-
skiego;
– dr hab. n. zdr. prof. PUM Anna Jurczak – kie-
rownik Zakładu Pielęgniarstwa Specjalistycznego 
PUM - Wydział Nauk o Zdrowiu;
– prof. dr hab. Jacek Gronwald – Wydział Farmacji, 
Biotechnologii Medycznej i Medycyny Laboratoryjnej;
– mec. Andrzej Lubiniecki – radca prawny. Posiada 
duże doświadczenie w doradzaniu zakładom opieki 
zdrowotnej, organom administracji samorządowej i rzą-
dowej, uczelniom wyższym i przedsiębiorcom. Wspól-
nik i założyciel Kancelarii Lubiniecki Sołtyszewski;
– Jakub Pawlik – przewodniczący Parlamentu Stu-
dentów PUM;
– dr hab. inż. prof. US Alberto Lozano Platonoff – 
ekspert w zakresie marketingu i zarządzania, przed-
stawiciel biznesu regionu zachodniopomorskiego, 
pracownik naukowy Instytutu Zarządzania i Mar-
ketingu Uniwersytetu Szczecińskiego;
– prof. dr hab. Teresa Starzyńska – kierownik 
Katedry i Kliniki Gastroenterologii PUM – Wydział 
Medycyny i Stomatologii.

6. Utworzono trzy wydziały: Wydział Medycyny 
i Stomatologii, Wydział Farmacji, Biotechnologii 
Medycznej i Medycyny Laboratoryjnej oraz Wydział 
Nauk o Zdrowiu.

7. Do funkcji dziekanów zostali powołani:
– prof. dr hab. Leszek Domański – Wydział Medy-
cyny i Stomatologii;
– prof. dr hab. Anna Jakubowska – Wydział Far-
macji, Biotechnologii Medycznej i Medycyny Labo-
ratoryjnej; 
– prof. dr hab. Beata Karakiewicz – Wydział Nauk 
o Zdrowiu.

8. Do funkcji prodziekanów powołano:
– na Wydziale Medycyny i Stomatologii: 

prof. dr hab. Mariusz Lipski,
dr hab. prof. PUM Violetta Dziedziejko, 
dr hab. Elżbieta Petriczko, 
dr hab. Aneta Cymbaluk-Płoska, 
dr hab. Sebastian Kwiatkowski, 
dr hab. Aleksandra Gawlikowska-Sroka;

– na Wydziale Farmacji, Biotechnologii Medycznej 
i Medycyny Laboratoryjnej:

dr hab. prof. PUM Danuta Kosik-Bogacka;
– na Wydziale Nauk o Zdrowiu:

dr hab. prof. PUM Elżbieta Grochans,
prof. dr hab. Andrzej Torbé.
9. Powstały trzy rady naukowe:

– dyscypliny nauki medyczne – 80 osób,
– dyscypliny nauki o zdrowiu – 30 osób,
– dyscypliny nauki farmaceutyczne – 30 osób.

10. Efektywność naukowa będzie oceniana 
w zakresie dyscyplin; w dziedzinie nauk medycz-
nych i nauk o zdrowiu wprowadzono cztery dys-
cypliny: nauki medyczne, nauki farmaceutyczne, 
nauki o zdrowiu, nauki o kulturze fi zycznej (nie 
obowiązuje na PUM). 

11. Zmieniono tryb nadawania stopni i tytułów 
naukowych. Uprawnienia wydziałów przejęły rady 
naukowe. 

12. Zmiany w sposobie ewaluacji – ewaluacja 
obejmuje osiągnięcia wszystkich pracowników pro-
wadzących działalność naukową. 

13. Zniesiono obowiązek uzyskania stopnia 
naukowego doktora albo doktora habilitowanego 
w ciągu ośmiu lat. 

14. Powstała Szkoła Doktorska PUM, której kie-
rownikiem została prof. dr hab. Anna Lubkowska.

Kinga Brandys
rzecznik prasowy

ZMIANY NA STANOWISKACH 
NAUCZYCIELI AKADEMICKICH NA PUM 

W związku z wejściem w życie Ustawy z dnia 
20 lipca 2018 r. „Prawo o szkolnictwie wyższym” 
oraz Rozporządzenia Ministra Nauki i Szkolnic-
twa Wyższego z dnia 22 lutego 2019 r. w sprawie 
ewaluacji jakości działalności naukowej na uczelni 
przeprowadzono ocenę dorobku naukowego pra-
cowników, którzy zostali zaliczeni do osób prowa-
dzących działalność naukową, tzn. złożyli w roku 
2018 zgodę na zaliczenie do liczby N.

Liczba N jest kluczowym parametrem określają-
cym liczbę slotów publikacyjnych, jakie będą mogły 
być wzięte pod uwagę przez Komitet Ewaluacji 
Nauki w trakcie ewaluacji dyscypliny w roku 2021. 
Jest ona wyliczana corocznie na dzień 31 grudnia 
jako suma iloczynów wymiaru etatu i procentowego 
udziału pracownika w dyscyplinie zadeklarowa-
nej w oświadczeniach o dyscyplinie. Maksymalna 
liczba slotów do wykazania w dyscyplinie nauko-
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wej nie może być większa niż 3N, z zastrzeżeniem 
iż pojedynczy pracownik może poddać ewaluacji 
maksymalnie cztery sloty publikacyjne. Sumę 
udziałów jednostkowych (sumę slotów) uwzględ-
nianych w ewaluacji danego podmiotu w dyscyplinie 
zmniejsza się o trzy, gdy w okresie objętym ewalu-
acją pracownik prowadzący działalność naukową, 
który był zatrudniony przez co najmniej 24 miesiące 
(36 w przypadku pierwszej ewaluacji), nie był auto-
rem ani współautorem żadnego z osiągnięć nauko-
wych, czyli publikacji naukowej zamieszczonej 
w czasopiśmie lub w wydawnictwie znajdującym się 
na wykazie Ministra Nauki Szkolnictwa Wyższego.

W związku z tym osoby, które nie posiadały żad-
nego dorobku publikacyjnego (tzw. N0) lub posiadały 
publikacje o sumarycznej wartości punktowej nie 
większej niż 30 pkt MNiSW (według wykazu czaso-
pism naukowych MNiSW z dnia 9 grudnia 2016 r. ), 
zostały przeszeregowane z etatów naukowo-dydak-
tycznych na etaty dydaktyczne.

Pierwsza grupa, z uwagi na brak dorobku, zgod-
nie z zapisami ustawy skutkuje odjęciem przez 
KEN po trzy sloty możliwe do wykazania podczas 
ewaluacji dyscypliny za każdego pracownika N0, 
co stanowi realne niebezpieczeństwo dla uzyskania 
zadowalającej kategorii naukowej w dyscyplinie. 
Druga grupa obejmująca osoby, których dorobek 
nie przekroczył 30 pkt, została uznana za poten-
cjalne zagrożenie dla ewaluowanych dyscyplin 
z uwagi na znikomy poziom zapełnienia swoich 
slotów. Jak wcześniej wspomniano, każdy pracow-
nik będzie wnosił do ewaluacji maksimum cztery 
sloty, w zależności od wymiaru etatu i wybranych 
dyscyplin. W wyniku tak przyjętego rozwiązania 
dorobek osób bardzo dobrze publikujących będzie 
limitowany i spowoduje, iż jego część nie będzie 
brana pod uwagę. Z drugiej strony, pracownicy 

o słabym dorobku nie będą w stanie wypełnić swo-
ich slotów na poziomie wystarczającym, aby ewalu-
owana dyscyplina osiągnęła co najmniej kategorię 
B+. Według zapisów ustawowych nie ma bowiem 
możliwości przeniesienia niewykorzystanych ponad-
limitowych slotów na rzecz slotów niewypełnionych 
lub wypełnionych słabymi publikacjami.

Schemat ewaluacji nakłada więc na uczelnię 
konieczność stałego monitorowania dorobku nauko-
wego każdego pracownika zaliczanego do liczby 
N, aby określić, czy dorobek zwiększa się, czy też 
pozostaje bez zmian. Celem takiego działania jest 
przygotowanie uczelni do uzyskania jak najwyższej 
kategorii naukowej w ewaluowanych dyscyplinach. 
Otrzymanie bowiem kategorii niższej niż B+ skut-
kowałoby poważnymi, negatywnymi konsekwen-
cjami dla uczelni jako całości, związanymi m.in. 
z prowadzeniem szkoły doktorskiej, uprawnieniami 
do nadawania stopnia doktora oraz doktora habi-
litowanego, wysokością otrzymywanej subwencji, 
możliwością aplikowania w konkursach ogłasza-
nych przez MNiSW czy też prowadzenia dotychcza-
sowych kierunków studiów i otwierania nowych.

Zachęcamy każdego pracownika do sprawdzania, 
w jaki sposób kształtuje się jego dorobek publika-
cyjny w kontekście slotów, korzystając z nowego 
narzędzia informatycznego uruchomionego przez 
Bibliotekę PUM, dostępnego w Bibliografi i Dorobku 
Naukowego. Jest to wskazane nie tylko z uwagi 
na ocenę stanu obecnego dorobku, ale także ważne 
w kontekście planowania przyszłych publikacji pod 
kontem jak najbardziej efektywnego sposobu ich 
opublikowania.

prof. dr hab. Jerzy Samochowiec
prorektor ds. nauki 

Marta Kamińska 
Dział Nauki i Współpracy z Zagranicą

OTWARCIE CENTRUM 
EGZAMINÓW TESTOWYCH PUM

W dniu 18 października 2019 r. w wyremontowa-
nej części budynku Biblioteki Głównej PUM odbyło 
się uroczyste otwarcie nowej międzywydziałowej 
jednostki dydaktycznej Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie. Dzięki staraniom władz 
uczelni i zaangażowaniu wielu osób na powierzchni 

850 m2 powstało nowoczesne Centrum Egzaminów 
Testowych (CET). Potrzeba inwestycji zrodziła się 
w związku z koniecznością podniesienia efektyw-
ności przygotowania studentów do Lekarskiego 
i Lekarsko-Dentystycznego Egzaminu Końcowego. 

„Sama wiedza nie wystarczy, trzeba jeszcze umieć ją stosować”
Johann Wolfgang Goethe
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W uroczystości otwarcia uczestniczyły władze 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szczeci-
nie z rektorem PUM prof. Bogusławem Machaliń-
skim, prorektorem ds. rozwoju prof. Jarosławem 
Peregudem-Pogorzelskim, prorektorem ds. nauki 
prof. Jerzym Samochowcem, wraz z dziekanami 
i prodziekanami wydziałów naszej uczelni oraz 
dr n. med. Anitą Horodnicką-Józwą – kierownik 
Centrum Egzaminów Testowych i z zespołem CET. 
W uroczystości uczestniczyli również członkowie 
Rady Uczelni oraz ksiądz biskup Henryk Wejman. 
Licznie przybyli także kierownicy i pracownicy wielu 
jednostek naukowo-dydaktycznych PUM, przewod-
niczący Parlamentu Studentów Jakub Pawlik oraz 
władze samorządowe z dr n. med. Marią Ilnicką-
-Mądry – przewodniczącą Sejmiku Województwa 
Zachodniopomorskiego. Swoją obecnością uświetnili 
uroczystość przedstawiciele Uniwersytetu Medycz-
nego im. Karola Marcinkowskiego 
w Poznaniu: prof. dr hab. Danuta 
Januszkiewicz-Lewandowska, 
dr n. med. Beata Buraczyńska-
-Andrzejewska – kierownik Cen-
trum Innowacyjnych Technik 
Kształcenia UMP, oraz dr n. fi z. 
Magdalena Pankowska.

Po uroczystym przecięciu wstęgi 
odbył się pierwszy test w histo-
rii Centrum Egzaminów Testo-
wych PUM. Wyniki dostępne były 
po kilku sekundach od zatwierdze-
nia odpowiedzi, a najlepsi uczest-
nicy testu dostali symboliczne 
upominki. Uroczystość poprowa-
dziła red. Kinga Brandys, a uświet-
nił koncert muzyków Free Blues 
Club. Wszystkim gościom dzięku-
jemy za tak liczną obecność, oka-
zane zainteresowanie i wsparcie. 

Głównym zadaniem CET ma być wspomaganie 
jednostek naukowo-dydaktycznych uczelni w prze-
prowadzaniu egzaminów w formie elektronicznej 
oraz opracowywanie analiz przeprowadzonych 
testów egzaminacyjnych pod kątem trafności, rze-
telności, zgodności z sylabusami danego przedmiotu 
oraz standaryzacja poszczególnych pytań testowych. 
Niewątpliwą korzyścią przeprowadzania egzaminów 
w formie komputerowej jest poznanie wyników testu 
bezpośrednio po zakończeniu jego rozwiązywania. 
Stworzenie odpowiednich warunków lokalowych 
i technicznych do przeprowadzania egzaminów ma 
zapewnić studentom komfort ich zdawania, moż-
liwość samodzielnej pracy, minimalizację stresu, 
obiektywizm i równość szans. Utworzenie uczel-
nianej bazy pytań egzaminacyjnych, jej stałe uzu-
pełnianie i weryfi kowanie umożliwi sprawdzanie 
wiedzy odpowiadające współczesnym standardom 

nauczania. Współpraca z innymi 
ośrodkami o podobnym profi lu 
działania pozwoli na osiągnięcie 
jeszcze lepszych efektów kształ-
cenia. Oprócz organizowania 
typowych egzaminów dyplo-
mowych zadaniem CET będzie 
kontynuacja wprowadzonych 
na uczelni egzaminów o nazwie 
PROGRES-LEK. Idea progre-
sywnego testowania zawarta 
już dawno temu w łacińskiej 
maksymie „repetitio est mater 
studiorum” pozwoli studentom 
na sprawdzenie wiedzy i śledze-
nie własnego postępu w nauce, 
wskaże na te dziedziny i partie 
materiału, które wymagają grun-
townego powtórzenia. Ponieważ 
wiele uczelni może jednocze-
śnie używać tego samego testu 
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progresywnego, możliwe będzie porównywanie 
wyników kształcenia pomiędzy uniwersytetami. 

W Centrum Egzaminów Testowych dostępnych 
jest 67 stanowisk. Poszczególne miejsca są od siebie 
oddzielone, zapewniając komfort zdawania egza-
minu, a każdy boks oprócz komputera wyposażony 
jest w wygodny fotel . Wszystkie stanowiska są moni-
torowane. Sala jest pomieszczeniem klimatyzowa-
nym, dzięki czemu pory roku oraz warunki atmosfe-
ryczne nie wpływają na komfort zdawania egzaminu. 
Proces egzaminowania odbywa się z wykorzysta-
niem przeglądarki internetowej na platformie LMS 
Moodle/Open OLAT. Centrum zapewnia wszystkim 

studentom szatnię oraz zaplecze sanitarne, a także 
komfortowe miejsce oczekiwania na wejście do sali 
egzaminacyjnej.

Zespół Centrum Egzaminów Testowych PUM 
serdecznie zaprasza do współpracy i obejrzenia 
krótkiej fotorelacji z uroczystości otwarcia. Mamy 
nadzieję na dynamiczny rozwój oraz akceptację 
naszych działań zarówno przez wykładowców, jak 
i przez studentów PUM.

dr Anita Horodnicka-Józwa
Centrum Egzaminów Testowych

Zdjęcia: Anna Cymbor, Foto Praktyka

Rektor Pomorskiego Uniwer-
sytetu Medycznego w Szczecinie, 
prof. Bogusław Machaliński został 
wiceprzewodniczącym Rady Agencji 
Badań Medycznych.

 Agencja Badań Medycznych jest 
państwową agencją odpowiedzialną 
za rozwój badań naukowych w dzie-
dzinie nauk medycznych i nauk 
o zdrowiu oraz przyczynianie się 
do wzrostu innowacyjności polskiej 
medycyny. Zadaniem ekspertów 
Rady jest m.in. opiniowanie kie-
runków działalności badawczej instytucji i zasad 
podziału środków fi nansowych. 

Celem ABM jest stworzenie odpowiedniego 
zaplecza prawnego, mechanizmów umożliwiają-

cych efektywne wydatkowanie środ-
ków publicznych na technologie 
w ochronie zdrowia, a także pozy-
skanie dla tego obszaru profesjo-
nalnej, wysoko wyspecjalizowanej 
kadry. Opracowane analizy pozwolą 
na przedstawienie konkretnych roz-
wiązań, dzięki którym system opieki 
zdrowotnej będzie mógł funkcjono-
wać w bardziej wydajny sposób.

W skład Rady Agencji Badań 
Medycznych wchodzi od 15 do 20 
członków (aktualnie jest 16), powo-

ływanych i odwoływanych przez ministra zdrowia. 
Kadencja obecnej Rady potrwa do 2025 r. Człon-
kiem Rady jest także prof. PUM Jerzy Sieńko. 

(red.)

PROF. BOGUSŁAW MACHALIŃSKI 
WICEPRZEWODNICZĄCYM RADY ABM



28         Biuletyn Informacyjny     nr 3 (105) 2019

24 września 2019 r. odbyło się Walne Zgroma-
dzenie Delegatów Polskiego Towarzystwa Psychia-
trycznego. Funkcję prezesa PTP objął prof. Jerzy 
Samochowiec, prorektor ds. nauki Pomorskiego 
Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie, który 
od 2016 r. był prezesem elektem Towarzystwa. 
Zgromadzenie wybrało prezesa elekta na kolejną 
kadencję (2022–2025) – została nim prof. Dominika 

Dudek z Katedry Psychiatrii CM UJ w Krakowie, 
oraz pozostałych członków Prezydium Zarządu 
Głównego.

Profesor Jerzy Samochowiec jest specjalistą 
w dziedzinie psychiatrii i psychoterapeutą, autorem 
ponad 330 publikacji. Od 2004 r. kieruje Kate-
drą i Kliniką Psychiatrii PUM w Szczecinie, drugą 
kadencję jest prorektorem ds. nauki uczelni. Był 

PROF. JERZY SAMOCHOWIEC 
PREZESEM POLSKIEGO 

TOWARZYSTWA PSYCHIATRYCZNEGO

Polską Bazę Genetyczną Ofi ar Totalitaryzmów 
działającą przy Pomorskim Uniwersytecie Medycz-
nym w Szczecinie odwiedził Zbigniew Ziobro, mini-
ster sprawiedliwości, prokurator generalny. Spotkał 
się z prof. Bogusławem Machalińskim, rektorem 
PUM, oraz z zespołem bazy.

– Państwa działalność przyczynia się do pozna-
nia prawdy o trudnych historycznych zaszłościach, 
bolesnych momentach naszej historii – mówił mini-
ster Ziobro. – Dziękuję za profesjonalizm, najwyż-
sze umiejętności metodyczne i serce wkładane 
w te prace.

Doktor hab. Andrzej Ossowski, kierownik 
PBGOT, oprowadzając gościa po pracowniach i labo-
ratoriach, opowiadał o prowadzonych badaniach 
i identyfi kacjach, w tym także o ostatnio odnalezio-
nych szczątkach żołnierzy z Westerplatte, które tra-
fi ły do badań w Szczecinie. W szczecińskim ośrodku 
rozpoczęto rekonstrukcje twarzy znalezionych żoł-
nierzy. Zdaniem doc. Andrzeja Ossowskiego badania 
te mogą przyczynić się do zwiększenia świadomości 
i wiedzy o bohaterach. Badania tomografi czne cza-
szek pozwolą na stworzenie trójwymiarowych modeli. 

Podczas prac na Westerplatte w pobliżu wartowni 
nr 5 odnaleziono dziewięć szkieletów z widocznymi 
na kościach śladami po obrażeniach, przy których 
odkryto m.in. fragmenty wyposażenia polskich 
żołnierzy. Prowadzone od 2016 r. przez Muzeum 

Westerplatte i Wojny 1939 prace na Westerplatte 
są pierwszymi tak całościowymi badaniami arche-
ologicznymi tego terenu. 

Wizytę ministra Ziobro zakończyło krótkie spo-
tkanie, na którym rozmawiano o kolejnych działa-
niach i potrzebach fi nansowych Bazy. 

Polska Baza Genetyczna Ofi ar Totalitaryzmów 
powstała na mocy porozumienia Instytutu Pamięci 
Narodowej i Pomorskiego Uniwersytetu Medycz-
nego w Szczecinie w 2012 r., do tej pory zebrano 
materiał porównawczy od 1800 krewnych ofi ar, 
zabezpieczono materiał od 1200 ekshumowanych 
ofi ar. Zidentyfi kowano przeszło 100 osób.

Kinga Brandys
rzecznik prasowy

Zdjęcie Foto Praktyka

MINISTER ZBIGNIEW ZIOBRO W PBGOT
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konsultantem w dziedzinie psychia-
trii w województwie zachodniopo-
morskim.W latach 2009–2013 peł-
nił funkcję członka Zarządu Euro-
pejskiego Towarzystwa Badań nad 
Alkoholizmem (European Society 
for Biological Research on Alcoho-
lism – ESBRA), a w latach 2014–
2019 – członka Zarządu Głównego 
Europejskiego Towarzystwa Psy-
chiatrycznego (European Psychia-
tric Association – EPA), jest wice-
przewodniczącym Komitetu Steru-
jącego Psychiatrycznymi Towarzystwami EPA. Jest 
też redaktorem naczelnym czasopisma „Archives 
of Psychiatry and Psychotherapy” oraz członkiem 
komitetów redakcyjnych wielu innych wydawnictw.

(red.)
* * *

Polskie Towarzystwo Psychiatryczne świętować 
będzie w 2020 r. stulecie swojego istnienia. Ta długa 
tradycja obejmuje wszystkie etapy rozwoju psychia-
trii europejskiej. Zaczyna się wraz z wyodrębnieniem 
się psychiatrii jako dziedziny naukowej i przechodzi 
poprzez kolejne fazy wprowadzania współczesnej 
farmakoterapii do praktyki klinicznej i rozwoju 
modalności psychoterapeutycznych. W tym rozwoju 
dochodzi do obecnego etapu – wprowadzania modeli 
psychiatrii środowiskowej, stosowania nowoczesnej 
psychofarmakoterapii, dostępności grona wyszko-
lonych na światowym poziomie psychoterapeutów, 
badań naukowych publikowanych w renomowanych 
czasopismach międzynarodowych oraz przyznania 
Polsce zaszczytu organizacji Europejskiego Kon-
gresu Psychiatrii w Warszawie w 2019 r. 

Historia opieki nad osobami z zaburzeniami psy-
chicznymi na terenie ziem Polski sięga oczywiście 
dalej w głąb dziejów i rozpoczyna się w XVI w. Pierw-
sze ośrodki zajmujące się osobami z zaburzeniami 
psychicznymi powstały już w 1534 r.w Krakowie 
i w 1542 r. w Gdańsku. W wieku XVII rozpoczęły 
działanie kolejne ośrodki zajmujące się opieką 
i leczeniem takich osób w największych miastach 
ówczesnej Polski, jak Warszawa, Lublin i Wilno. 
W kolejnych wiekach doświadczały one zmian 
historycznych, przybywało wiele nowych szpitali. 
Pierwsza Katedra Neurologii i Psychiatrii utworzona 
została na Uniwersytecie Jagiellońskim w Krako-
wie w 1904 r. Jej kierownikiem został Jan Piltz 
(1870–1930), absolwent Uniwersytetu w Zürichu, 
który doktoryzował się w Petersburgu i przez wiele 

lat pracował w Szwajcarii, w klinice 
Burghölzli jako asystent Augusta 
Forela i Eugena Bleulera.Początek 
XX w. to okres, w którym polscy 
psychiatrzy pozostawali w żywym 
i ciągłym kontakcie z najlepszymi 
ośrodkami naukowymi w Europie 
i tworzyły się podstawy naukowej 
psychiatrii na ziemiach polskich. 
Powstanie katedr neurologii i psy-
chiatrii – w Warszawie, Krakowie 
i Lwowie - zaowocowało szybkim 
rozwojem badań naukowych. 

Efektem tego był I Zjazd Neurologów, Psychiatrów 
i Psychologów Polskich, jaki odbył się w 1909 r. 
w Warszawie. Na czele prezydium zjazdu stanął 
powszechnie znany Józef Babiński (1857–1932), 
jeden z najwybitniejszych neurologów w historii tej 
gałęzi medycyny, który część swoich prac poświęcił 
również tematyce psychiatrycznej. Psychiatrzy ode-
grali także rolę w odzyskaniu przez Polskę współ-
czesnej państwowości, a dr Rafał Radziwiłłowicz 
pomógł w odzyskaniu wolności przez marszałka 
Józefa Piłsudskiego – twórcy państwa polskiego 
po I wojnie światowej. Ukoronowaniem działalności 
organizacyjnej dr. Rafała Radziwiłłowicza na polu 
psychiatrii było zaproponowanie zwołania i przygo-
towanie I Zjazdu Psychiatrów Polskich, który odbył 
się w dniach 30 października – 1 listopada 1920 r. 
w Warszawie. Był to zarazem zjazd założycielski 
Polskiego Towarzystwa Psychiatrycznego. 

W okresie pomiędzy pierwszą a drugą wojną 
światową działało w Polsce wielu wybitnych psy-
chiatrów, z których wymienić można: Jana Mazur-
kiewicza, który pozycję niekwestionowanego auto-
rytetu zawdzięczał swoim dokonaniom naukowym 
i był autorem oryginalnej koncepcji neurodynamiki 
ośrodkowego układu nerwowego, mieszczącej się 
w nurcie neojacksonowskim, a więc będącej roz-
winięciem koncepcji Johna Hughlingsa Jacksona; 
prof. Kazimierza Dąbrowskiego (1902–1980), twórcę 
teorii dezintegracji pozytywnej i propagatora ruchu 
higieny psychicznej. W początkach XX w. napływały 
do Polski także idee Zygmunta Freuda. Godnym 
odnotowania jest fakt wprowadzenia do światowego 
piśmiennictwa psychiatrycznego przez Maurycego 
Bornsztajna (1874–1952) nowej kategorii diagno-
stycznej schizofrenii somatopsychicznej. Świa-
tową sławę zdobył Eugeniusz (Eugenie) Minkowski 
(1885–1972), od 1915 r. związany z psychiatrią 
francuską, jeden z twórców kierunku fenomenolo-
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gicznego w psychiatrii, autor klasycznej monografi i 
„La Schizophrénie” (1927).

Druga wojna światowa oraz okres panowania 
doktryny komunistycznej przerwały i zahamowały 
procesy rozwoju polskiej psychiatrii. W okresie wła-
dzy komunistycznej kontakty z Europą Zachod-
nią i światową psychiatrią były utrudnione. Warto 
jednak podkreślić, że polscy psychiatrzy nie ulegli 
presji używania psychiatrii jako narzędzia elimi-
nowania przeciwników politycznych przez władze 
komunistyczne. Przeciwnie, w wielu przypadkach 
pomoc psychiatrów okazała się dla działaczy ruchów 
na rzecz demokracji i wolności nieoceniona. Ale 
także i w tym czasie rodziły się w Polsce oryginalne 
idee w dziedzinie psychiatrii. Olbrzymią rolę w roz-
woju psychiatrii polskiej w okresie powojennym 
odegrał Tadeusz Bilikiewicz (1901–1980), twórca 
koncepcji etioepigenetycznej struktury psychoz, 
jeden z prekursorów obecnie obowiązującej dia-
gnostyki wieloosiowej w psychiatrii. 

Po przełomie 1989 r. i upadku systemu komuni-
stycznego polska psychiatria wróciła do europejskiej 
rodziny. Polskie Towarzystwo Psychiatryczne zacho-
wało ciągłość istnienia, zapewnioną przez swoich 
członków i 20 prezesów zasiadających na jego czele 
od czasów powstania Towarzystwa. W 2014 r. stało 
się członkiem Europejskiego 
Towarzystwa Psychiatrycz-
nego, skupiającego 43 naro-
dowe towarzystwa psychia-
tryczne reprezentujące 40 
krajów europejskich i 80 tys. 
psychiatrów. Współpracuje 
także ze Światowym Towa-
rzystwem Psychiatrycznym 
oraz licznymi międzynaro-
dowymi i krajowymi organi-
zacjami zajmującymi się sze-
roko pojętą pomocą osobom 
z zaburzeniami psychicznymi 
z całej Europy. Liczne kliniki 
i stowarzyszenia zarówno psy-
chiatryczne, jak i psychoterapeutyczne, współpra-
cują w ramach działalności naukowej i edukacyjnej 
z partnerami z całego świata. Rozwijają się współ-
czesne nurty psychoterapii, psychoterapia poznaw-
czo-behawioralna, psychodynamiczna, integracyjna 
i inne jej modalności. W bieżącym roku w kwietniu 
w Warszawie odbył się pierwszy raz na terenie Polski 

27. Zjazd Psychiatrii Europejskiej (EPA) i skupił 
najliczniejsza grupę uczestników – 4300 osób ze 106 
krajów świata.

Polscy psychiatrzy wnoszą wkład do nauki 
światowej na wielu polach. Są to m.in. badania 
naukowe nad zastosowaniem komórek macierzy-
stych w psychiatrii, stanem zapalnym i jego zna-
czeniem w zaburzeniach psychicznych, neuroobra-
zowaniem w schizofrenii, wczesnym wykrywaniem 
i interwencją w psychozach, uzależnieniami i wiele, 
wiele innych.

Polska psychiatria staje przed tymi samymi zada-
niami, z którymi mierzy się psychiatria w całej Euro-
pie – wprowadzania nowoczesnych i kompleksowych 
form opieki dostosowanych do potrzeb społecznych. 
Psychiatrów w Polsce jest wciąż zbyt mało, a brak 
ten jest szczególnie dostrzegany w dziedzinie psy-
chiatrii dzieci i młodzieży. Najnowsze zmiany orga-
nizacyjne obejmują program pilotażowy Centrów 
Zdrowia Psychicznego – formy kompleksowego lecze-
nia środowiskowego. Ciągłym wyzwaniem, z którym 
mierzy się Polskie Towarzystwo Psychiatryczne, jest 
poszukiwanie wsparcia społeczeństwa i instytucji 
państwowych w działaniach na rzecz osób z proble-
mami dotyczącymi zdrowia psychicznego – i odnosi 
w tej aktywności wiele sukcesów.

Najbliższy 46. Zjazd Psychiatrów Polskich odbę-
dzie się w dniach 18–20 czerwca 2020 r. w Szcze-
cinie. 

prof. dr hab. Jerzy Samochowiec
Katedra i Klinika Psychiatrii

dr hab. Tadeusz Nasierowski 
Katedra i Klinika Psychiatryczna WUM 
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Samodzielny Publiczny Szpital Kli-
niczny nr 2 PUM w Szczecinie otrzymał 
certyfi kat akredytacji Centrum Monito-
rowania Jakości w Ochronie Zdrowia. 
Dyrektorowi szpitala Marcinowi Sygutowi dokument 
wręczył wiceminister zdrowia Sławomir Gadomski. 
Uroczystość odbyła się 30 września br.

Uzyskany certyfi kat akredytacji potwierdza, 
że placówka zdrowia spełnia wymagania nakła-
dane na szpitale przez CMJ. Daje gwarancję bez-
pieczeństwa pacjentów poprzez świadczenie usług 
medycznych na najwyższym poziomie w obszarach 
kluczowych dla pacjenta, takich jak: opieka nad 
nim, przestrzeganie praw pacjenta, stosowanie 
procedur kontroli zakażeń, prawidłowa realizacja 
zabiegów i znieczuleń oraz stosowanie odpowied-
niej farmakoterapii. Tym samym szpital na Pomo-
rzanach znalazł się w gronie 218 szpitali akredy-
towanych w Polsce. To prestiż, powód do dumy 
i wyzwanie na przyszłość, by stale monitorować 
jakość i poziom udzielanych świadczeń medycz-
nych. – Niewiele szpitali jest tak konsekwentnych, 
by zdobyć certyfi kat, bo wiąże się to z ogromnym 
nakładem pracy, a potem jeszcze trzeba tę akredy-
tację utrzymać – mówił minister Gadomski. Obecny 

na uroczystości rektor Pomorskiego 
Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie 
prof. Bogusław Machaliński podkreślił, 
że z certyfi katem Centrum Monitorowa-

nia Jakości w Ochronie Zdrowia szpital będzie mógł 
jeszcze lepiej realizować swoją misję i wizję – Ten 
szpital ma potencjał, ma doskonałą kadrę i może 
wdrażać najlepsze rozwiązania medyczne w leczeniu 
pacjentów – powiedział. 

Dyrektor szpitala Marcin Sygut podziękował 
zespołowi za wkład i pracę włożoną w przygotowa-
nia do certyfi kacji: – Chylę czoła przed wspaniałą 
załogą Pomorzan. Jesteście najlepsi !

Nowy kardioangiograf dla kardiologii 
Podczas spotkania podpisana została także 

umowa z Ministerstwem Zdrowia na zakup nowo-
czesnego kardioangiografu w ramach projektu 
„Poszerzenie możliwości i dostępności do nowo-
czesnego leczenia kardiologicznego poprzez zakup 
specjalistycznej aparatury dla SPSK nr 2 PUM 
w Szczecinie”. Nowy sprzęt służyć będzie do wyko-
nywania specjalistycznych badań tętnic – korona-
rografi i, a także udrażniania naczyń wieńcowych 
i leczenia świeżych zawałów, a zatem do bezpośred-

SZPITAL KLINICZNY NR 2 Z AKREDYTACJĄ 
CENTRUM MONITOROWANIA JAKOŚCI 

W OCHRONIE ZDROWIA

Uroczystość wręczenia certyfi katu
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niego ratowania życia. Wraz z kardioangiografem 
w szpitalu pojawi się dodatkowe wyposażenie – 
aparaty do EKG, holtery, defi brylatory oraz sprzęt 
komputerowy. Takie doposażenie pozwoli szpita-
lowi na Pomorzanach, jako jedynemu ośrodkowi 
w Zachodniopomorskiem, na pełną realizację pro-
gramu Koordynowanej Opieki Specjalistycznej nad 
Pacjentem po Zawale Serca. Koszt zakupu sprzętu 
to 4 mln 373 tys. zł.

Kardiologia i OIOM z nowym standardem – 
remont i modernizacja budynku W

Na koniec uroczystości zaprezentowano efekty 
prac remontowych i modernizacyjnych w Klinice 
Kardiologii z Intensywnym Nadzorem Kardiologicz-
nym, Klinice Kardiochirurgii oraz Anestezjologii, 
Intensywnej Terapii i Ostrych Zatruć. Dzięki dofi -
nansowaniu ze środków UE powstały nowoczesne 
sale operacyjne, przestronne sale chorych i pomiesz-
czenia dla personelu. Całkowita wartość projektu 
to ok. 16 mln zł, w tym ponad 12 mln to dotacje 
z Ministerstwa Zdrowia i Unii Europejskiej, reszta 
to środki własne.

W Klinice Kardiologii z Intensywnym Nadzorem 
Kardiologicznym wyremontowano sale oraz łazienki 
pacjentów, dyżurkę pielęgniarek, kupiono nowe 
meble. Nowy wygląd zyskał także oddział intensyw-
nego nadzoru kardiologicznego Kliniki – powstała 
większa, przestronna sala chorych z punktem nad-
zoru pielęgniarskiego. Zakupiono nowe kolumny 
sufi towe, a także aparaturę do monitorowania para-
metrów życiowych pacjentów.

Najwięcej zmian widać na bloku operacyjnym 
Kliniki Kardiochirurgii. Wyremontowano i zmo-
dernizowano dwie z trzech sal operacyjnych. Blok 
operacyjny wyposażono w nowy sprzęt – m.in. 
kolumny anestezjologiczne, chirurgiczne i lapa-
roskopowe. Wyremontowano gabinety lekarskie 

oraz dyżurkę pielęgniarek. Zmodernizowane zostały 
także pomieszczenia dla personelu – powstała nowa, 
powiększona śluza z nowymi przebieralniami, 
prysznicami i toaletami. Nowy wygląd otrzymał też 
korytarz, który dzięki jasnym kolorom wydaje się 
bardziej przestronny.

W obrębie bloku operacyjnego w Klinice Kardio-
chirurgii wyremontowano dużą, klimatyzowaną, 
sześciostanowiskową salę wybudzeń z punktem 
pielęgniarskim oraz pomieszczeniem POCT. W dru-
giej części do wyremontowanych sal pooperacyjnych 
zostały zakupione łóżka intensywnej terapii umoż-
liwiające ważenie pacjentów i nowy sprzęt monito-
rujący parametry życiowe chorych. Zamontowana 
została także nowa winda osobowa.

Remont i modernizację pomieszczeń przeprowa-
dzono również na oddziale Kliniki Anestezjologii, 
Intensywnej Terapii i Ostrych Zatruć, mieszczą-
cym się w budynku W. Powstały dwie nowe sale 
chorych – jedna z dwoma osobnymi stanowiskami 
łóżkowymi połączonymi punktem pielęgniarskim 
(mogą pełnić także funkcje izolatek) oraz większa 
sala dla czterech chorych. W sufi cie zainstalowano 
system nagłaśniający do prowadzenia muzykotera-
pii na oddziale. Powstał także pokój kąpielowy dla 
pacjentów leżących, u których istnieje możliwość 
odłączenia od respiratorów. Dzięki temu mogą być 
myci nie na łóżku, ale w specjalnie przystosowanej 
do tego podnoszonej wannie.

Remont i modernizacja budynku W prowadzone 
były w ramach inwestycji pn. „Poprawa jakości 
i dostępności usług medycznych w zakresie cho-
rób układu krążenia – przebudowa pomieszczeń 
budynku W i K wraz z wyposażeniem” (Program Ope-
racyjny Infrastruktura i Środowisko 2014–2020). 

Bogna Bartkiewicz
rzecznik prasowy SPSK-2
Zdjęcia archiwum SPSK-2 
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Dnia 30 października 2019 r. Ministerstwo  Nauki 
i Szkolnictwa Wyższego ogłosiło wyniki konkursu 
w programie „Inicjatywa doskonałości – uczel-
nia badawcza”. Celem konkursu było wyłonienie 
i wsparcie uczelni, które będą dążyć do osiągnięcia 
statusu uniwersytetu badawczego, a także będą 
w stanie skutecznie konkurować z najlepszymi 
ośrodkami akademickimi w Europie i na świecie. 

Uprawnionymi do startu w konkursie było 20 
uczelni w Polsce, które spełniały warunki, o któ-
rych mowa w art. 305 ust. 2 ustawy z dnia 3 lipca 
2018 r. „Przepisy wprowadzające ustawę – Prawo 
o szkolnictwie wyższym i nauce”, tj.:

1) spełniony został jeden z poniższych warunków: 
a) co najmniej połowa jednostek organizacyjnych 

będących jednostkami naukowymi posiada kate-
gorię naukową A+ albo A oraz podstawowe jed-
nostki organizacyjne posiadają uprawnienia do 
nadawania stopnia doktora habilitowanego w 
co najmniej czterech dziedzinach lub 

b) co najmniej 2/3 jednostek organizacyjnych 
będących jednostkami naukowymi posiada 
kategorię naukową A+ albo A oraz podstawowe 
jednostki organizacyjne posiadają uprawnienia 
do nadawania stopnia doktora habilitowanego 
w trzech dziedzinach;

2) żadna jednostka organizacyjna będąca jednostką 
naukową nie posiada kategorii naukowej C; 

3) żaden kierunek studiów nie posiada negatywnej 
oceny programowej.

Spośród wnioskodawców międzynarodowy zespół 
ekspertów wyłonił 10 uczelni akademickich, które 
w latach 2020–2026 będą otrzymywać subwencję 
zwiększoną o 10%. Pozostałe uczelnie, które wzięły 
udział w konkursie, ale nie znalazły się w pierwszej 
dziesiątce, także otrzymają wsparcie fi nansowe – 
subwencję zwiększoną o 2%.

Wiele uczelni nie spełniało opisanych w ustawie 
kryteriów formalnych, aby móc przystąpić do kon-
kursu. Dotyczyło to także Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie. Uczelnia nasza spełniała 
trzy z wymaganych czterech przesłanek, poza posia-
daniem uprawnienia do nadawania stopnia doktora 

habilitowanego w trzech dziedzinach, bowiem obec-
nie PUM ma takie uprawnienia w dwóch dyscypli-
nach, tj. naukach medycznych i naukach o zdro-
wiu. Dla uczelni jednak, które nie mogły aplikować 
o status uczelni badawczej, Ministerstwo Nauki 
i Szkolnictwa Wyższego przygotowało alternatywną 
ścieżkę rozwoju naukowego pod nazwą „Regionalna 
Inicjatywa Doskonałości”. Jest to program mający 
na celu fi nansowanie projektów zawierających 
strategię rozwoju badań naukowych oraz prac 
rozwojowych, których realizacja ma służyć inten-
sywnemu rozwojowi wyróżniających się w regionie 
uczelni akademickich. Do ogłoszonego w roku 2018 
konkursu mogły przystąpić uczelnie, które zamie-
rzały rozwijać swój potencjał badawczy w jednej 
lub więcej dyscyplin w wybranej grupie dyscyplin, 
w ramach grup nauk przedstawionych w ogłosze-
niu (po trzy grupy dla województwa lub regionu). 

Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie 
złożył wniosek pt. „Wpływ czynników biologicznych 
i środowiskowych na rozwój wybranych chorób, 
ze szczególnym uwzględnieniem chorób cywilizacyj-
nych, oraz metody ich zapobiegania i leczenia”, pod 
kierownictwem prof. Anny Jakubowskiej, mający 
na celu przeprowadzenie interdyscyplinarnych 
badań łączących problematykę z zakresu nauk 
medycznych oraz nauk o zdrowiu. Tematyka pro-
ponowanych badań dotyczyła zagadnień związa-
nych z chorobami cywilizacyjnymi o różnym pod-
łożu i pochodzeniu, od chorób uwarunkowanych 
biologicznie czy środowiskowo, do chorób o cha-
rakterze społecznym i psychologicznym. W ramach 
tematu głównego, w projekcie wyodrębniono 16 
zadań szczegółowych, obejmujących dyscypliny 
wchodzące w skład grupy nauk o życiu.

W skali kraju zakwalifi kowanych do realizacji 
w latach 2019–2022 zostało 30 wniosków RID, 
w tym wniosek Pomorskiego Uniwersytetu Medycz-
nego w Szczecinie, pozytywnie ocenionych przez 
ekspertów MNiSW. Kwota przyznanego fi nansowa-
nia wyniosła 12 mln zł, rozłożona proporcjonalnie 
na cztery lata realizacji. Coroczne dofi nansowanie 
w wysokości 3 mln zł znacząco zasili więc konto 

INICJATYWA DOSKONAŁOŚCI – 
UCZELNIA BADAWCZA A REGIONALNA 

INICJATYWA DOSKONAŁOŚCI
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uczelni w fundusze przeznaczone na badania 
naukowe. W roku 2019 wymieniona kwota sta-
nowi bowiem 3% subwencji, a więc kształtuje się 
na podobnym poziomie procentowym, co zwięk-
szona subwencja dla 10 uczelni, którym nie udało 
się wygrać w konkursie „Inicjatywa doskonałości – 
uczelnia badawcza”. Po zakończeniu realizacji pro-
jektu Regionalnej Inicjatywy Doskonałości oraz 

spełnieniu przesłanek do ubiegania się o status 
uczelni badawczej, w szczególności stworzeniu sil-
nej dyscypliny nauk farmaceutycznych, Pomorski 
Uniwersytet Medyczny w Szczecinie planuje także 
przystąpić w przyszłości do konkursu „Inicjatywa 
doskonałości – uczelnia badawcza”.

Marta Kamińska 
Dział Nauki i Współpracy z Zagranicą

W dniu 11 września 2019 r. na Pomorskim Uni-
wersytecie Medycznym w Szczecinie odbyła się wizy-
tacja przedstawicieli Krajowej Rady Akredytacyjnej 
Szkół Pielęgniarek i Położnych w zakresie dokonania 
oceny niezbędnej do utrzymania akredytacji dla 
kierunku położnictwo (studia I i II stopnia). Miło 
nam poinformować, że Komisja oceniła organizację 
i dydaktykę na tym kierunku bardzo wysoko, przy-
znając maksymalne liczby punktów zarówno dla 
studiów I stopnia – 128, jak i II stopnia – 120. Ozna-
cza to przyznanie certyfi katu akredytacji na okres 
pięciu lat. Bardzo dziękujemy wszystkim zaanga-
żowanym w proces przygotowania do akredytacji. 

Od października 2019 r. obowiązuje nowy stan-
dard kształcenia dla kierunku położnictwo. Zgodnie 
z wytycznymi studia I stopnia na tym kierunku 
trwają nie krócej niż sześć semestrów (trzy lata), 
a w tym czasie studenci realizują ponad 4720 godzin 
zajęć z zakresu nauk podstawowych (m.in. anato-
mia, fi zjologia, mikrobiologia), nauk społecznych 
i humanistycznych, nauk w zakresie podstaw opieki 
położniczej oraz w zakresie opieki specjalistycz-
nej. Studia II stopnia trwają nie krócej niż cztery 
semestry (dwa lata) z liczbą godzin nie mniejszą niż 
1300, w czasie których studenci realizują zajęcia 
z zakresu nauk społecznych, zaawansowanej prak-

tyki położniczej oraz badań naukowych. Ze względu 
na specyfi kę zawodu położnej, program studiów 
obejmuje zajęcia lub grupy zajęć kształtujące przede 
wszystkim umiejętności praktyczne. Zajęcia warsz-
tatowe i ćwiczenia odbywają się w świetnie wypo-
sażonych salach ćwiczeniowych niskiej wierności 
oraz Centrum Symulacji Medycznej na fantomach 
wysokiej wierności. Ponadto zajęcia praktyczne oraz 
praktyki zawodowe studenci realizują w szpitalach 
klinicznych oraz najlepszych placówkach ochrony 
zdrowia na terenie Szczecina i województwa, dzięki 
czemu zapoznają się z najnowszą technologią, 
metodami postępowania w położnictwie oraz mają 
bezpośredni kontakt z pacjentem, co jest bardzo 
istotne w kształtowaniu umiejętności komunikacji 
i pracy z chorymi. 

Najlepsi studenci I stopnia mogą liczyć na sty-
pendia naukowe pozyskane z funduszy unijnych. 
Aktualnie na kierunku położnictwo studiują 93 
osoby na studiach I stopnia i 44 osoby na studiach 
II stopnia. Zapraszamy do studiowania na kierunku 
położnictwo na Pomorskim Uniwersytecie Medycz-
nym w Szczecinie.

Tekst i zdjęcia dr n. med. Dorota Ćwiek
Samodzielna Pracownia Umiejętności Położniczych

AKREDYTACJA KIERUNKU POŁOŻNICTWO

Pielęgnacja wcześniaka Iniekcja domięśniowa u noworodka Kliniczne badanie piersi przez położną
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Drogi życiowe Niemców i Polaków splatają się 
nieustannie od ponad 1000 lat i nie zawsze były 
to związki przyjazne i przyjemne. Znaczące wydarze-
nia historyczne, które przecież jeszcze pamiętamy, 
jak transformacja ustrojowa w Polsce w 1989 r. 
i zjednoczenie Niemiec w 1990 r., zbliżyły nas, tro-
chę historycznie, kolejny raz do siebie.

Niemieccy i polscy ortopedzi, nie zważając 
na wcześniejszą propagandę, podjęli oddolną ini-
cjatywę współpracy i stworzyli w 1995 r. Koło Nie-
miecko-Polskich Przyjaciół Ortopedii i Traumatologii 
(Deutsch-Polnischer Freundeskreis für Orthopädie 
und Traumatologie), nadając mu formalny status 
prawny (w Niemczech). Dwadzieścia kilka lat wspól-
nej aktywności to kilka epok w ortopedii i kolejne 
pokolenia ortopedów, coraz mniej znających czy 
wspominających wcześniejsze niespokojne czasy.

Jeżeli dziś szukać kraju, poza Polską, gdzie pra-
cuje najwięcej polskich ortopedów, tak w lecznic-
twie, jak nauce i dydaktyce, to jest to  Republika 
Federalna Niemiec. Czy jest to powód do dumy, 
czy smutku, że opuścili nasz rodzinny kraj, to już 
odrębny temat.

Misję kontynuacji tych ciepłych relacji i współ-
pracy realizują już kolejni ortopedzi i jest to impo-
nujące, że ta aktywność w tak zglobalizowanym 
świecie nie wygasa. Bardzo ważną sprawą stało 
się zatem sprowadzenie kolejnego i jubileuszo-
wego, bo 20. spotkania Koła Niemiecko-Polskich 
Przyjaciół Ortopedii i Traumatologii do Szczecina. 
I to się udało. Współczesną globalizację potwierdzał 
jedyny język obowiązujący na tym spotkaniu, a był 
to język angielski. Całą pracę organizacyjną wyko-
nał zespół Katedry Ortopedii PUM, bardzo pomogło 
nam objęcie spotkania patronatem przez rektora 
PUM prof. Bogusława Machalińskiego. 

Dwudniowe spotkanie odbyło się w dniach 21 
i 22 czerwca 2019 r. w Hotelu Silver. Wypełniło je 19 
wystąpień głównie poglądowych, zaprezentowanych 
przez wybitnych znawców zadanych tematów: pier-
wotnych alloplastyk bioder i kolan oraz rewizji tych 
stawów, wybranych sposobów leczenia rekonstruk-
cyjnego w ortopedii, traumatologii narządu ruchu 
i onkologii narządu ruchu. Prezentowano najnow-

sze osiągnięcia, dyskutowano o kontrowersyjnych 
lub problematycznych zagadnieniach, praktycznie 
każdy wywiózł z tego spotkania liczne praktyczne 
informacje do zastosowania lub dalszych twórczych 
przemyśleń.

Zaimponował liczny udział szkolącej się rezy-
denckiej „młodzieży” i młodych specjalistów, tak 
z Niemiec, jak i z Polski. W niemal warsztato-
wych dyskusjach powstały koncepcje na przyszłą 
wspólną, ponadregionalną współpracę naukową. 
Czas pokaże, czy była to tylko chwilowa sprzyja-
jąca aura.

Po formalnym otwarciu referat programowy pod 
tytułem „German and Polish cooperation in creating 
modern orthopaedics and traumatology” wygło-
sił dr Michał von Grabowski, pracujący wcześniej 
w Gdańsku, aktualnie mieszkający w Niemczech, 
jeden z założycieli Koła Przyjaciół.

Niemieckich ortopedów reprezentowali znani kie-
rownicy renomowanych klinik z Niemiec, prof. Heinz 
Mittelmeier z Rostoku, prof. Rolf Haaker z Bra-
kel i prof. Geza Pap z Lipska. Z Polski najbardziej 
interesujące prezentacje przedstawili prof. Leszek 
Romanowski z Poznania, prof. Marek Synder z Łodzi 
i prof. Tomasz Mazurek z Gdańska. Piszący to spra-
wozdanie jest osobiście bardzo dumny z wystą-
pień doc. Łukasza Kołodzieja na temat aktualnych 
trendów w chirurgii stopy i doc. Daniela Kotrycha 

POLSKO-NIEMIECKA PRZYJAŹŃ 
ORTOPEDÓW I TRAUMATOLOGÓW

Od prawej: prof. Leszek Romanowski – prezes Polskiego Towarzystwa 
Ortopedycznego i Traumatologicznego, prof. Rolf Haaker – przewod-
niczący Koła Niemiecko-Polskich Przyjaciół Ortopedii i Traumatologii, 
prof. Andrzej Bohatyrewicz – przewodniczący komitetu organiza-

cyjnego spotkania
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na temat nowości w terapii mięsaków kości. Pro-
wadzący sesje naukowe co chwilę przerywali nie-
kończące się dyskusje po kolejnych wystąpieniach 
i odsyłali w kuluary, na czas przerw między sesjami.

Po tym spotkaniu spłynęły do nas, organiza-
torów, liczne podziękowania i gratulacje. Wiemy 
jednak, że to najbardziej goście stanowią o tym, 
czy spotkanie naukowe się udaje.

W sprawach organizacyjnych bardzo dużą pracę 
wykonali dr Łukasz Sieczka, dr n. zdr. Alina Jure-

wicz, dr n. zdr. Karina Szczypiór-Piasecka i Kinga 
Dąbek, pracujący na co dzień w Katedrze Ortopedii 
PUM.

Kolejne spotkanie Koła Niemiecko-Polskich Przy-
jaciół Ortopedii i Traumatologii odbędzie się we 
wrześniu 2020 r. w Gdańsku.

prof. dr hab. Andrzej Bohatyrewicz
Katedra Ortopedii

W Szczecinie w dniach 4–5 października br. 
odbyły się coroczne Bałtyckie Dni Kardiologii, Mię-
dzynarodowa Konferencja „Od czynników ryzyka 
do niewydolności serca. Standardy diagnostyki 
i leczenia z echokardiografi ą 2019”. Kierownic-
two naukowe konferencji jak co roku pełniła 
prof. E. Płońska-Gościniak z Kliniki Kardiologii PUM.

Honorowymi gośćmi konferencji w tym roku 
byli rektor PUM w Szczecinie prof. B. Machaliń-
ski, prorektor WUM prof. W. Braksator, rektor UM 
w Poznaniu prof. A. Tykarski, wieloletni konsultant 
krajowy w dziedzinie kardiologii, prof. G. Opolski 
oraz prezes–elekt Polskiego Towarzystwa Kardio-
logicznego prof. P. Mitkowski. 

Uczestniczący w konferencji wykładowcy polscy 
to znani w kraju i zagranicą znakomici eksperci 
kardiologii i echokardiografi i, najczęściej kierownicy 
wielu polskich klinik kardiologii, którzy goszczą 
w Szczecinie już od wielu lat. Również szczecińscy 
wykładowcy pokazali swoje prezentacje i prowadzili 
sesje. Konferencja była akredytowana przez Sekcję 
Echokardiografi i Polskiego Towarzystwa Kardiolo-

gicznego przy współpracy z Kliniką Kardiologii PUM. 
Tegoroczna zgromadziła rekordową liczbę około 450 
uczestników z całej Polski. Podobnie jak w ubie-
głym roku, na wielu sesjach toczyły się żywiołowe 
dyskusje, które często przenosiły się w kuluary 
w czasie przerw kawowych.

Konferencja rozpoczęła się wykładem inaugura-
cyjnym prof. G. Opolskiego na temat najnowszych 
standardów leczenia przewlekłych zespołów wieńco-
wych. Po wykładzie odbyły się dwie sesje na temat 
postępowania i diagnostyki pacjenta z chorobą wień-
cową oraz leczenia chorego z nadciśnieniem tętni-
czym i migotaniem przedsionków. Ogromna liczba 
słuchaczy i wydłużone sesje z powodu ożywionej 
dyskusji świadczyły o potrzebie takich spotkań. 

Tradycyjnym zakończeniem pierwszego dnia 
konferencji była sesja „Horror przypadków”, którą 
przedstawiali znakomici wykładowcy z całej Polski. 
Sesja ta, jak zawsze, wzbudziła ogromne zaintereso-
wanie, o czym świadczy fakt, że wszyscy uczestnicy 
dotrwali aż do godziny 23.15, gdyż każdemu niesa-
mowitemu przypadkowi towarzyszyła bardzo zacięta 

XXI BAŁTYCKIE DNI KARDIOLOGII
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dyskusja. W tym roku najlepsze prezentacje zostały 
nagrodzone specjalną nagrodą ufundowaną przez 
dyrektora SPSK-2 M. Syguta, wręczoną w czasie 
następnego dnia konferencji. Swoją prezentację w tej 
sesji miał zaplanowaną również gość zagraniczny 
prof. I. Vilacosta. 

Drugiego dnia odbyły się dwie sesje poranne 
na temat zastosowania echokardiografi i obciąże-
niowej w chorobie wieńcowej i kardiomiopatiach 
oraz sesja warsztatowa Klinicznego Forum Obrazo-
wania Serca omawiająca trudne przypadki z obrad 
zespołu infekcyjnego zapalenia wsierdzia dotyczą-
cych pacjentów po leczeniu kardiochirurgicznym 
i po elektroterapii. 

Po przerwie kawowej omówiono odrębności 
w ocenie kardiologicznej związane z wiekiem, 
ciążą i sportem, zaś w kolejnej sesji – najwięk-
sze kontrowersje w nowoczesnej echokardiografi i. 
Popołudniowe sesje dotyczyły trudności leczenia 
pacjentów z niewydolnością serca, nadciśnieniem 
płucnym i zatorowością płucną. Na końcu odbyło 
się IV Sympozjum Kardio-ONKO na temat postępo-
wania kardiologicznego z pacjentem onkologicznym 
przy znakomitej frekwencji do samego końca obrad.

prof. dr hab. Edyta Płońska-Gościniak
Klinika Kardiologii

Zdjęcia Wojciech Pałgan

W dniu 4 października 2019 r. rozpoczęło się 
najwyższej referencyjności szkolenie europejskie 
w dziedzinie echokardiografi i nt. „Choroby zastawki 
aortalnej i aorty”, jedno z kilku szkoleń w Europie 
(EACVI ESC Teaching Course), przeprowadzane we 
współpracy z Europejskim Towarzystwem Kardio-
logicznym, Asocjacją Obrazowania Serca i Naczyń. 
Dyrektorami szkolenia byli prof. E. Donal z Francji, 
prof. F. Flachskampf ze Szwecji, prof. E. Płońska-
-Gościniak ze Szczecina, prof. R. Senior z Wielkiej 
Brytanii i prof. I. Vilacosta z Hiszpanii. Wykła-
dowcami byli także najznakomitsi polscy eksperci 
(A. Klisiewicz, M. Komar, W. Kosmala, T. Kukulski, 
K. Mizia-Stec, P. Lipiec, R. Olszewski, E. Płońska-
-Gościniak, P. Szymański, A. Szyszka, M. Fijałkow-
ski i inni) oraz prof. K. Hristowa, prezydent Buł-

garskiego Towarzystwa Kardiologicznego i członek 
Komitetu Europejskiego EACVI.

Szkolenie rozpoczęło się wykładem inaugura-
cyjnym światowej sławy naukowca z Londynu, 
prof. R. Seniora, na temat trudności diagnostycz-
nych w ocenie stenozy aortalnej – najczęstszej wady 
zastawkowej serca u dorosłych. W ciekawej dyskusji 
polscy i zagraniczni naukowcy wymienili poglądy 
o szczegółowych wątkach wciąż istniejących nie-
spójności w ocenie tej wady. Następne dwie poranne 
sesje dotyczyły omówienia najnowszych europej-
skich standardów postępowania diagnostycznego 
i terapeutycznego w wadach zastawkowych serca – 
w stenozie aortalnej i niedomykalności aortalnej, 
z omówieniem najnowszych metod leczenia przez-
skórnego wady aortalnej oraz towarzyszących 
wadom stanów ostrych i przewlekłych. Na kolejnej 
sesji kursu przedstawiono tajniki i pułapki diagno-
styki chorób aorty, w tym nowoczesnych technik 
echokardiografi cznych 2D i 3D.

W ostatniej sesji zaprezentowano obrazowanie 
multimedialne w wadach serca i chorobach aorty 
oraz pokazano szereg bardzo ciekawych i rzad-
kich przypadków pacjentów ze stenozą aortalną, 
a burzliwa momentami dyskusja musiała przenieść 
się w kuluary na przerwę. W kursie europejskim 
uczestniczyło ponad 420 osób. 

prof. dr hab. Edyta Płońska-Gościniak
Klinika Kardiologii

Zdjęcie Wojciech Pałgan

EUROPEJSKI KURS ECHOKARDIOGRAFII 
„CHOROBY ZASTAWKI AORTALNEJ I AORTY”
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Czy spotkania naukowo-szkoleniowe są jeszcze 
potrzebne?

Nasza uczelnia i Izba Lekarska liczą na sprawoz-
danie z tegorocznej konferencji. Nadarza się więc 
okazja, by zadać to pytanie. Mamy ku temu powód. 
Od 20 lat poszukujemy optymalnej formuły takich 
spotkań. Tym razem postanowiliśmy zmierzyć się 
z „bezmyślnością” w medycynie. Problem zawęzili-
śmy do naszej specjalności. Wiadomo, że alergolog 
powinien być lekarzem rozumującym samodziel-
nie i poprawnie (logicznie). To oczywiste, ponieważ 
każdy nasz pacjent wymaga indywidualnego trak-
towania. Dlaczego? Wiadomo, że reaguje objawami 
chorobowymi na bodźce tolerowane przez ludzi 
reagujących „normalnie”. Studenci uniwersytetu 
medycznego w Warszawie i naszego uczestniczyli 
w eksperymencie dydaktycznym „Podstawy rozumo-

wania lekarskiego – test 12 pytań”, który poprzedził 
właściwą konferencję. Była też sesja konkursowa, 
w której mogli zaprezentować samodzielnie opra-
cowane przypadki. Jego Magnifi cencja ufundował 
złoty i srebrny puchar z inskrypcją „SAPERE AUDE” 
przewidziany dla najlepszych. Za rok wybierzemy się 
zapewne do Warszawy na Konferencję Mazowiecko-
-Pomorską, którą obiecali zorganizować nasi goście. 
Zaoszczędziliśmy nieco pieniędzy. Sfi nansujemy 
udział naszych studentów w kolejnym przedsięwzię-
ciu tego typu. Wierzymy, że formuła tegorocznego 
spotkania jest właściwa i ma przyszłość (ryc. 1). Nie 
znaczy to wcale, że jest rozwiązaniem oryginalnym. 
Nietrudno ją opisać za pomocą dwóch łacińskich 
sentencji. Pierwsza z nich „salus aegroti suprema 
lex esto” widnieje na naszym sztandarze. To stary 
imperatyw moralny, kojarzony z etosem medycyny 

POMORSKO-MAZOWIECKA 
KONFERENCJA ALERGOLOGICZNA

Szczecin, 11–12 października 2019 r.

Ryc. 1. Program Pomorsko-Mazowieckiej Konferencji Alergologicznej
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hipokratejskiej i chrześcijańskim personalizmem. 
Druga to słowa Horacego „sapere aude”, które za 
sprawą Immanuela Kanta stały się jednym z głów-
nych haseł epoki Oświecenia. Nietrudno zauwa-
żyć, że formuła tegorocznej konferencji nawiązuje 
do ogłoszonej w tym roku misji naszego uniwersy-
tetu. Pracując nad tym dokumentem, prosiliśmy 
studentów o sformułowanie misji odpowiadających 
ich oczekiwaniom. Oto jedna z nich. 

Misją uniwersytetu jest nie tylko przekazanie wiedzy, ale 
także dołożenie wszelkich starań, aby nasi absolwenci byli 
ludźmi o otwartych umysłach i szerokich horyzontach, któ-
rzy nie boją się zadawać pytań i stawiać wyzwań nauce. 
Naczelną zasadą funkcjonowania uniwersytetu jest wspól-
nota studentów i profesorów, twórcze wymienianie poglą-
dów i dążenie do naukowej prawdy. Studenci mają pod 
okiem swoich mistrzów doskonalić się w sztuce medycz-
nej, która wykracza poza naukową wiedzę i obejmuje 
również humanistyczne podejście do drugiego człowieka. 
Sapere aude – miej odwagę być mądrym – Horacy.

Iga Walkowiak, 20 marca 2019 r.

Pytanie o przyszłość spotkań naukowo-szkole-
niowych jest uzasadnione. Zwracają na to uwagę 
nauczyciele akademiccy młodszego pokolenia i stu-
denci. Przykładem są publikacje dr. hab. Emanuela 
Kulczyckiego (rocznik 1983) z Uniwersytetu im. 
Adama Mickiewicza w Poznaniu [patrz: Punktoza jako 

strategia gry parametrycznej w Polsce. Nauka i Szkolnic-

two Wyższe, 2017; 1(49): 63-78]. Warto zwrócić uwagę 
na publikacje Tomasza Burdzika, który w 2014 r. 
okazał się najlepszym absolwentem Uniwersytetu 
Śląskiego [patrz: Drapieżne konferencje: nieetyczne 

praktyki konferencyjne zagrażające nauce. Konteksty 

Społeczne, 2017; 2(10): 118-124]. 

Uniwersytet w czasach bezmyślności
To zdanie rodzi skojarzenia z „diagnozą lekar-

ską” opisującą kondycję środowisk akademickich 
związanych z medycyną. Wystarczy wrócić pamię-
cią do roku 2017. Wiedzieliśmy, że zapowiadana 
reforma uniwersytetów wiązała się z likwidacją rad 
wydziałów. Zastanawiając się nad przyszłością uni-
wersytetu, trudno było nie myśleć o działaniach 
prowadzących do ograniczenia jego autonomii. 
W przypadku naszej Rady Wydziału Lekarskiego 
nie odnotowaliśmy większych emocji. Reakcje 
Rady na głosy nawołujące do podjęcia debaty były 
„anemiczne”. A przecież dziekan skierował wtedy 
do wszystkich jej członków treść wykładu pod tytu-
łem „Uniwersytet w czasach bezmyślności”, który 
skłaniał do takich przemyśleń. Wykład wygłosił 

prof. Tadeusz Gadacz na okoliczność inauguracji 
roku akademickiego 2017/2018 w Akademii Gór-
niczo-Hutniczej w Krakowie [https://www.agh.edu.

pl/info/article/uniwersytet-w-czasach-bezmyslnosci-

wyklad-inauguracyjny/]. Cytujemy dwa fragmenty.

Szeroki dostęp do wiedzy, olbrzymi rozwój nauki i nowych 
technologii nie tylko nie wyhamował bezmyślności, ale 
wręcz ją pogłębił.

Nie mamy już czasu, a nawet możliwości, na zweryfi kowa-
nie informacji, gdyż musimy reagować na setki następnych 
informacji (…) nie wiemy, czy autorem tych informacji jest 
człowiek, czy algorytm. 

prof. Tadeusz Gadacz, 5 października 2017 r. 

Wiadomo, że wypadnie nam zmierzyć się ze zja-
wiskami kojarzonymi z tak zwaną epoką ponowocze-
sną. Dwa wiodące objawy łatwo dostrzec! Są nimi 
bezmyślność i uprzedmiotowienie człowieka. Oto 
dwa przykłady z naszego akademickiego podwórka. 
W sprawozdaniu z poprzedniej konferencji pisali-
śmy o odrzuceniu przez rektora projektu kodeksu 
etyki przewidzianego dla pracowników naszego 
uniwersytetu. Jednym z powodów takiej decyzji 
był umieszczony tam zapis „pracownik lojalnie 
i rzetelnie wykonuje polecenia przełożonych bez 
względu na własne przekonania i poglądy” [Biuletyn 

Informacyjny PUM, 2018; 4(102): 18]. Jest też drugi 
przykład. W jednym z naszych szpitali pojawił się 
Kodeks etyki pracowników wprowadzony w trybie 
administracyjnym przez dyrekcję. Na pytanie, jak 
opisana tam moralność ma się do ogólnoludzkich 
wartości opisanych w Kodeksie etyki lekarskiej, 
nie uzyskaliśmy ofi cjalnej odpowiedzi. Dano nam 
jedynie do zrozumienia, że postąpiono zgodnie 
z oczekiwaniami Komisji Akredytacyjnej. Czy porzu-
cimy ogólnoludzkie wartości moralne na rzecz etyki 
korporacyjnej? Na szczęście w misji naszej uczelni 
przyjętej w czerwcu tego roku przez Senat pojawił się 
zapis „będziemy zabiegali o jedność misji naszych 
szpitali klinicznych z etosem i misją uniwersytetu”. 

Postmodernizm i ponowoczesność w medycynie – 
co to takiego?

„O tempora, o mores” – powiedział Cyceron, 
zwracając się do rzymskiego Senatu. Oskarżał 
Katylinę o psucie dobrych obyczajów [W. Kopaliński: 

Słownik mitów i tradycji kultury. Warszawa, PIW, 1991, 

s. 179]. To były inne czasy i inne zagrożenia. Nie 
chodziło o przyszłość naszej współczesnej polskiej, 
lecz minionej rzymskiej – republiki! Dlaczego warto 
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wracać pamięcią do tamtych wydarzeń? Odpowiedź 
jest prosta. Historie ludzi i republik lubią się powta-
rzać! To jeden z powodów, dla których apelujemy 
o humanistyczną edukację naszych studentów. 
Nie wydaje się, byśmy dysponowali kadrą, która 
potrafi  tego dokonać. Kształcenie humanistyczne 
wyrugowano z uczelni medycznych jeszcze w cza-
sach PRL-u. Zdarzają się wyjątki. Profesor Paweł 
Januszewicz (rocznik 1952) pisze: „…postmoder-
nizm nie może być fundamentem zmian, bowiem 
jest ekstremalną formą relatywizmu zanurzoną 
w autodestrukcji” [Przegląd Powszechny, 2007; (4) 1028: 

103-111]. Kto zatem wyjaśni naszym studentom, 
czym jest postmodernizm, a czym ponowoczesność? 
Nie wystarczy zerknąć do Wikipedii. Nawet wybitni 
znawcy kultury piszą o trudnościach ze zdefi nio-
waniem postmodernizmu promowanego „niemal 
jak ideologia” epoki, nazywanej ponowoczesną 
[patrz: F. Forest: 50 podstawowych pojęć kultury 
współczesnej. Marabout, 1991]. Sięgnęliśmy więc 
do informacji przewidzianych dla licealistów. Oka-
zuje się, że mamy do czynienia z krytyką sposobu 
myślenia kojarzonego z modernizmem (nowoczesno-
ścią), który nawiązywał do tradycji epoki Oświecenia 
z właściwymi jej: antropocentryzmem, racjonali-
zmem i przywiązaniem do idei postępu. Duchowym 
patronem postmodernizmu jest Fryderyk Nietz-
sche, który swego czasu kwestionował możliwość 
dotarcia do prawdy obiektywnej. To jego słowa: „nie 
ma faktów, są tylko interpretacje” [https://eszkola.

pl/jezyk-polski/postmodernizm-2416.html]. A jednak 

wśród naszych studentów znalazła się osoba, która 
w swoim projekcie misji uniwersytetu medycznego 
odwołała się do słów Horacego. Czyżby znała jego 
słynną sentencję „Dimidium facti, qui bene coepit, 
habet, sapere aude, incipe” (Połowę pracy ma za 
sobą, kto dobrze zaczął, miej odwagę być mądrym, 
zacznij) (ryc. 2).

Sprawozdanie przewodniczącego 
komitetu organizacyjnego

Zgodnie z przyjętą formułą rozpoczęliśmy od sesji 
„Alergologia w czasach bezmyślności” dedykowanej 
uwarunkowaniom kulturowym promocji homeopatii, 
antropozofi i i innych metod medycyny alternatywnej 
(prof. Jerzy Kruszewski, Klinika Chorób Infekcyj-
nych, Wojskowy Instytut Medyczny w Warszawie). 
Innym problemem jest przeświadczenie o powszech-
nie występującej „alergii na chemię w żywności”. 
Przyczynami tego niepokojącego zjawiska są: 
niezrozumienie znaczenia pojęcia „alergia” oraz 
powszechnie, także wśród lekarzy, mylenie niepo-
kojących zdarzeń zbiegających się jedynie w czasie 
z tymi, które łączy zależność przyczynowo-skut-
kowa (wykład wygłosił piszący te słowa). Zjawisko 
„krążenia idei w nauce” znane jest od dawna. Stąd 
w czasach negacji rozumu powroty do zarzuconych 
już koncepcji. Problem nie dotyczy tylko medycyny. 
Mówił o tym prof. Jaromir Jeszke reprezentujący 
Zespół ds. Historycznych i Społecznych Proble-
mów Nauki Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza 
w Poznaniu. Kolejne sesje: „Stany zagrożenia życia” 
oraz „Wyzwania współczesnej alergologii” dedyko-
wane były „starym” i „nowym” wyzwaniom naszej 
specjalności. Dla odmiany sesja „Każdy człowiek 
ma prawo do bezpiecznego znieczulenia, środka 
przeciwbólowego, antybiotyku i leczenia przeciw-
obrzękowego” miała charakter warsztatów.

Konferencję poprzedziły zajęcia dla studentów 
„Podstawy rozumowania lekarskiego”. Przeprowadzi-
liśmy je w bazie Szczecińskiego Wodnego Ochotni-
czego Pogotowia Ratunkowego. W programie „Pod-
stawy rozumowania lekarskiego – test 12 pytań” 
uczestniczyli też ratownicy. Integracji tych dwóch 
środowisk związanych z medycyną służyła wspólna 
wyprawa pływającymi jednostkami ratunkowymi. 
Zwieńczeniem konferencji była sesja „Prezentacje 
przypadków przez studentów medycyny. Konkurs 
o puchar Sapere Aude ufundowany przez JM Rek-
tora PUM profesora Bogusława Machalińskiego”. 
W tym roku „złoto” zdobyli studenci z Pomorza. 
Zobaczymy, komu przypadnie za rok (ryc. 3).

Ryc. 2. Domniemany portret Horacego. Relief rzymski z około 
50 roku. Boston, Museum of Fine Arts 

[https://pl.wikipedia.org/wiki/Horacy_(poeta)]
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Umówiliśmy się, że sprawozdanie z ekspery-
mentu dydaktycznego zrealizowane w bazie WOPR, 
jak też sesji konkursowej dla studentów, napiszą 
oni sami. Wyzwanie to podjął Igor Feszak, prze-
wodniczący naszemu Studenckiemu Towarzystwu 
Naukowemu.

Podziękowania
Współautorem formuły cyklicznych konferen-

cji z udziałem studentów jest dr Tomasz Matu-
szewski z Kliniki Chorób Infekcyjnych i Alergologii 
Wojskowego Instytutu Medycznego w Warszawie. 
Mamy powody i okazję, by dziękować za okazaną 
pomoc władzom naszej uczelni w osobie rektora 
prof. Bogusława Machalińskiego, Komisji ds. Kształ-
cenia Podyplomowego Okręgowej Izby Lekarskiej 
w Szczecinie w osobie dr. Mariusza Pietrzaka oraz 
Zarządowi Szczecińskiego WOPR w osobie mgr. 
Jacka Kleczaja. Dziękujemy też fi rmom farma-
ceutycznym, które zasiliły nasz budżet komitetu 
organizacyjnego.

Michał Kurek

Ryc. 3. Program sesji konkursowej przewidzianej dla studentów

Sprawozdanie przewodniczącego 
Studenckiego Towarzystwa Naukowego

W piątek, 11 października 2019 r. o godz. 7 
stawiliśmy się w bazie Szczecińskiego Wodnego 
Ochotniczego Pogotowia Ratunkowego (WOPR) 
przy ul. Heyki. Nie wiedzieliśmy, co nas czeka: 
nowe miejsce i wyzwanie przed wschodem słońca. 
Sześcioro studentów PUM IV roku kierunku lekar-
skiego, którzy nie odbyli jeszcze zajęć z alergologii, 
podjęło rękawicę i uczestniczyło w eksperymencie 
dydaktycznym prof. Michała Kurka „Podstawy rozu-
mowania lekarskiego – test 12 pytań”. 

W zmaganiach brało też udział pięcioro studen-
tów Warszawskiego Uniwersytetu Medycznego i pię-

cioro ratowników szczecińskiego WOPR-u. Pierwszy 
raz od dawna mieliśmy przed sobą test, który nie 
sprawdzał wiedzy teoretycznej, a jedynie myślenie 
logiczne. Po tym nietypowym sprawdzianie odbyły 
się seminarium i ćwiczenia prowadzone przez pomy-
słodawcę tego wydarzenia. Na długi czas zapamię-
tamy łacińską maksymę „post hoc ergo propter 
hoc” i logiczne trio: „abdukcja, dedukcja, induk-
cja”. Po tych zajęciach z wnioskowania ponownie 
napisaliśmy poranny test. Jak się później okazało, 
każdy z nas osiągnął wynik wyższy niż poprzed-
nio. Kolejnym punktem programu była wyprawa 
łodziami WOPR. Nie spodziewaliśmy się, że będzie 
ona tak barwna. W wyprawie towarzyszył nam Fox, 
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owczarek niemiecki cieszący się niezwykłą atencją 
wszystkich uczestników. Podczas wycieczki wyko-
rzystaliśmy maksimum mocy łodzi o ponad 300 
koniach mechanicznych. Zwiedziliśmy tzw. Szcze-
cińską Wenecję (ryc. 5).

W sobotę 12 października miała miejsce sesja 
przewidziana dla studentów medycyny z Warszawy 
(WUM) i Szczecina (PUM). Uczestnicząc w poprzed-
nich sesjach konferencji, mieliśmy okazję pogłębić 
naszą wiedzę, słuchając wystąpień wybitnych znaw-
ców alergologii. Przerwa kawowa, podczas której 
na wszystkich zgromadzonych czekały pyszne droż-
dżówki z lokalnej cukierni, była szansą na kulu-
arowe dyskusje i wymianę doświadczeń między 
studentami i zgromadzonymi gośćmi. Następnie 
zademonstrowaliśmy opracowane przez nas przy-
padki. Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie 
reprezentowali:

1. Agata Wielogórska – Utrata przytomności, tajem-
niczy owad, zmiany skórne – jaki jest fi nał tej historii? 

2. Joanna Wielogórska – Autozapalenie, auto-
immunizacja i niedobór odporności;

3. Igor Feszak – Exercise-induced anaphylaxis, 
food dependent exercise-induced anaphylaxis, a może 
weed dependent exercise-induced anaphylaxis? 

Warszawski Uniwersytet Medyczny reprezen-
towali:

1. Maja Draszczuk – Case report – DRESS Syndrome;
2. Anna Krupa – RZS i nadwrażliwość na NLPZ; 
3. Bartosz Masternak, Piotr Jemielita – Obrzęk 

naczynioruchowy z niedoborem inhibitora c1-este-
razy. Wrodzony czy nabyty? Opis przypadku.

W jury zasiedli profesorowie: Jerzy Kruszewski 
z Warszawy, Leszek Domański i Anna Machoy-
-Mokrzyńska ze Szczecina, dr hab. Grzegorz Trybek 
ze Szczecina oraz dr Elżbieta Grubska-Suchanek 

Ryc. 4. Program „Podstawy rozumowania lekarskiego” zrealizowany w bazie WOPR

Ryc. 5. W eksperymencie dydaktycznym uczestniczyli studenci i ratownicy WOPR oraz nieodstępujący nas pies–ratownik Fox. 
Wspólna wyprawa dostarczyła nam niezapomnianych wrażeń.
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z Gdańska. Pomimo stresu związanego z prezentacją 
prac, wszyscy uczestnicy konkursu zostali dobrze 
ocenieni przez jury. W tym miejscu dziękujemy 
za zadane pytania, trafne komentarze i życzliwe 
zaangażowanie gremium oceniającego nasze pre-
zentacje. Złoty puchar Sapere Aude ufundowany 
przez rektora prof. Machalińskiego zdobyła nasza 
drużyna. Pierwszą nagrodę indywidualną i dyplom 
otrzymała nasza koleżanka Agata Wielogórska. 
Pomorsko-Mazowiecka Konferencja Alergologiczna 
sprawiła, że mogliśmy poszerzyć naszą wiedzę nie 
tylko medyczną. Mamy nadzieję, że podobne kon-
ferencje na stałe wpiszą się w kalendarz spotkań 
naukowo-szkoleniowych środowisk akademickich 
Szczecina i Warszawy (ryc. 6,7). 

Podziękowania
W tym miejscu pragniemy serdecznie podzię-

kować dr Iwonie Poziomkowskiej-Gęsickiej, która 
opiekując się Kołem Naukowym przy Zakładzie 
Alergologii Klinicznej naszej uczelni, przygotowała 
nas do sesji konkursowej. Profesorowi Michałowi 
Kurkowi i dr. Tomaszowi Matuszewskiemu z War-
szawy dziękujemy za zaproszenie nas do aktywnego 
uczestniczenia w tej niezwykłej konferencji.

Igor Feszak
Zdjęcia: Justyna Toczek, Sylwia Morawska, 

Tomasz Matuszewski

Ryc. 6. Tegoroczni zwycięzcy konkursu o złoty puchar Sapere Aude. 
Od lewej: Joanna Wielogórska, Agata Wielogórska, Igor Feszak

Ryc. 7. Tym razem srebrny puchar Sapere Aude przypadł studen tom 
z Mazowsza. Studenci: Maja Draszczuk, Anna Krupa, Piotr Jemielita, 
Bartosz Masternak oraz prof. Jerzy Kruszewski i dr Tomasz Matuszewski

ZACHODNIOPOMORSKI 
FESTIWAL NAUKI NA PUM

Zachodniopomorski Festiwal Nauki został zaini-
cjowany przez Szczecińskie Towarzystwo Naukowe 
jako wspólne dzieło wyższych uczelni oraz placó-
wek naukowych Szczecina i Koszalina. Adreso-
wany jest do młodzieży szkolnej i akademickiej 
oraz dorosłych mieszkańców regionu, w tym słu-
chaczy Uniwersytetu Trzeciego Wieku. Jego cel 
to pobudzenie zainteresowań różnymi dziedzinami 
wiedzy w szerokich kręgach społeczeństwa oraz 
zaprezentowanie osiągnięć naukowców naszego 
regionu w zakresie uprawianych dyscyplin, z zaak-
centowaniem znaczenia nauki i jej praktycznego 
zastosowania. 

Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie 
przygotował bogaty program różnego rodzaju festi-

walowych zajęć i wykładów. Poniżej przedstawiamy 
relacje z kilku naszych jednostek.

* * *
W ramach Festiwalu Nauki 2019 Centrum Symu-

lacji Medycznej PUM w dniu 16 września 2019 r. 
zaprosiło uczniów szkół szczecińskich do zwiedza-
nia naszego budynku, a 17 września – do wzię-
cia udziału w zajęciach w Pracowni Wirtualnego 
Pacjenta. Wolne miejsca skończyły się błyskawicz-
nie! Gościliśmy licealistów z klas drugiej i trzeciej 
Pierwszego Prywatnego Liceum Ogólnokształcącego 
Leonarda Piwoni, którzy uczą się biologii na poziomie 
rozszerzonym. Największe zainteresowanie wzbu-
dziła karetka, trenażery laparoskopowe i „serious 
game”, gdzie mogli poćwiczyć segregację w wypadku 
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z dużą liczbą poszkodowanych i podstawowe zabiegi 
resuscytacyjne. Mamy nadzieję, że niektórzy wrócą 
do PUM w przyszłości, by podjąć studia medyczne.

dr Beata Wudarska
Centrum Symulacji Medycznej

Zdjęcie Halina Szczepaniec

* * *
We wrześniu 2019 r. w Katedrze i Zakładzie 

Histologii i Embriologii Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie w ramach XIX Zachod-
niopomorskiego Festiwalu Nauki odbyły się dwa 
wykłady: Krótka historia o utkaniu organizmu – 
dr hab. Agnieszki Kolasy-Wołosiuk; Czy „trójka 
metali śmierci” zabija? – dr Aleksandry Wilk; prze-
znaczone dla uczniów szkół ponadgimnazjalnych 
oraz liceów ogólnokształcących.

Pierwszy wykład miał na celu wprowadzenie 
w budowę i funkcję tkankowo-specyfi cznych komó-
rek, strukturę podstawowych typów tkanek oraz 
pokazanie, jak te tkanki organizują się w narządy 
i gruczoły ciała człowieka. W drugiej części wykładu 
omówiono techniki immunohistochemiczne wyko-
rzystywane w mikroskopii świetlnej, fl uorescen-

Dr hab. Agnieszka Kolasa-Wołosiuk

Ryc. 1. Identyfi kacja komórek Leydiga (zielona strzałka; ekspresja 
iNOS), mastocytów (czerwone strzałki; ekspresja TLR2) oraz makro-
fagów wykazujących ko-ekspresję obydwu markerów (żółte strzałki). 

Źrodło: praca magisterska promotorstwa A. Kolasy-Wołosiuk

Ryc. 3. Ciałko nerkowe, kanaliki proksymalne i dystalne. Fot. A. Wilk

Ryc. 2. Fragment kory nerki. Fot. A. Wilk

Dr Aleksandra Wilk
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cyjnej oraz konfokalnej w celach badawczych 
(prowadzenie badań naukowych, badań do prac 
licencjackich i magisterskich – ryc. 1) oraz diagno-
stycznych, pomagających ocenić zmiany patolo-
giczne w tkankach pobranych od pacjentów, które 
to badania są pomocne w ustaleniu i opracowaniu 
specyfi cznych, celowanych schematów postępowa-
nia terapeutycznego. 

Drugi wykład dotyczył wpływu rozwoju cywiliza-
cyjnego i działalności gospodarczej na wzrost ilości 
i różnorodności ksenobiotyków w środowisku, w tym 
niektórych metali ciężkich. Człowiek poddany jest 
działaniu wielu szkodliwych substancji znajdują-
cych się w powietrzu, wodzie, glebie i pożywieniu. 
Za najbardziej toksyczne metale ciężkie uznaje się 
kadm (Cd), ołów (Pb) i rtęć (Hg), nazywane „trójką 
metali śmierci”, które wnikają do organizmu czło-
wieka drogą pokarmową, skórną i oddechową. Zbyt 
duże stężenie tych pierwiastków we krwi może 
prowadzić do zmian patologicznych, w tym nieod-
wracalnych, w obrębie poszczególnych narządów. 
Narządem „krytycznym”, w którym kumulują się 
największe ich ilości, są m.in. nerki (ryc. 2, 3). 

Tekst i zdjęcia: 
dr Aleksandra Wilk, 

dr hab. Agnieszka Kolasa-Wołosiuk
Katedra i Zakład Histologii i Embriologii 

* * *

Magiczna chemia i Wpadnijmy w kompleksy – 
czyli kolorowa chemia 

Zakład Chemii Medycznej PUM w ramach Festi-
walu Nauki zorganizował w dniach 16–20 września 
2019 r. pięciodniowe warsztaty laboratoryjne dla 
młodzieży szkolnej w dwóch grupach wiekowych. 
Uczniowie szkół podstawowych (łącznie 395 osób) 
uczestniczyli w zajęciach prowadzonych przez 
dr Jolantę Szymańską-Pasternak i dr Marię Dąb-

kowską, zatytułowanych „Magiczna chemia”, które 
obejmowały wprowadzenie teoretyczne i zajęcia 
doświadczalne. 

W ramach wprowadzenia teoretycznego na semi-
narium przybliżono uczniom szkoły podstawowej 
(282 osoby) zagadnienia związane z pojęciem pH, 
skalą pH, odczynem roztworu, metodami okre-
ślania pH roztworów wodnych i znaczeniem pH 
w medycynie i życiu codziennym. Uzyskaną wiedzę 
zastosowano na zajęciach praktycznych, w czasie 
których uczniowie samodzielnie określali metodą 
wskaźnikową pH roztworów związków używanych 
w życiu codziennym, korzystając ze wskaźników 
pochodzenia naturalnego (wyciąg z czerwonej 
kapusty, lakmus) oraz wskaźników chemicznych 
(oranż metylowy, fenoloftaleina). Określali też pH 
roztworów napojów gazowanych i soków metodą 
pehametryczną, aby uzyskać informacje, jaki jest 
jego wpływ na szkliwo zębów. 

Młodzież licealna (113 osób) natomiast uczest-
niczyła w zajęciach laboratoryjnych przeprowa-
dzonych przez dr Małgorzatę Stańczyk-Dunaj 
i dr Marię Olszewską, zatytułowanych „Wpadnijmy 
w kompleksy, czyli kolorowa chemia”, poświęconych 
zagadnieniom związanym z bardzo liczną grupą 
związków chemicznych, których znaczenie nie 
zawsze jest doceniane. We wstępie teoretycznym 
uczniowie zapoznali się z budową związków kom-
pleksowych, ich nomenklaturą i rodzajami izome-
rii, jakie spotykamy w kompleksach. Podkreślone 
zostało również znaczenie związków kompleksowych 
w przyrodzie. Reakcje fotosyntezy, transport tlenu 
w organizmach żywych czy gospodarka jonami K+, 
Na+, Cu2+, Ca2+, które zachodzą dzięki związkom 
kompleksowym. Katalizują one wiele procesów bio-
chemicznych i chemicznych. Związki kompleksowe 
mają również zastosowanie w medycynie – np. cis-
-platyna, cis-[Pt(NH3)2Cl2] jest lekiem przeciwnowo-
tworowym stosowanym w leczeniu: raka jądra, płuc, 
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pęcherza moczowego, jajnika, szyjki macicy, piersi, 
kory nadnerczy, czerniaka złośliwego, nowotworów 
w obrębie głowy i szyi.

W części praktycznej uczniowie samodzielnie 
sprawdzali reaktywność związków kompleksowych 
i możliwość ich wykorzystania do wykrywania jonów 
w analizie jakościowej. Wykonali także komplek-
sometryczne oznaczanie stężenia jonów wapnia za 
pomocą analizy miareczkowej. Następnie wykonali 
odpowiednie obliczenia, sprawdzając w ten sposób 
precyzję swojej analizy.

Dodatkowo każde zajęcia zakończyły się pokazem 
eksperymentów, w których przedstawiono „che-
miczny ogród”, reakcję „kameleonową”, „pastę dla 
słonia” i „smoczą krew”.

dr n. chem. Małgorzata Stańczyk-Dunaj
Zakład Chemii Medycznej

Zdjęcia Jolanta Machut

* * *
W ramach Zachodniopomorskiego Festiwalu 

Nauki Samodzielna Pracownia Psychologii Klinicznej 
w Katedrze Psychiatrii zaproponowały m.in. warsz-
taty dla licealistów pt. „Czy można zaprzyjaźnić się 
ze stresem?”, które poprowadziły mgr Ewa Radoń 
oraz mgr Katarzyna Świątkowska. W warsztatach 
wzięły udział dwie grupy z Katolickiego Liceum Ogól-
nokształcącego w Szczecinie. Uczniowie mieli okazję 
przyjrzeć się zjawisku stresu i jego objawom, a także 
zastanowić się, co ich stresuje i jak zachowują się 
pod wpływem stresu. Licealiści byli zaangażowani 
w proponowane ćwiczenia, chętnie także uczest-
niczyli w dyskusji o tym, czy stres jest zjawiskiem 
dobrym, czy złym. Na koniec poznali różne inspira-
cje w zakresie konstruktywnych sposobów radzenia 
sobie ze stresem – tak by jak najczęściej mieć w nim 
swojego przyjaciela, a nie wroga. Magister Joanna 
Preś prowadziła warsztaty o emocjach dla dzieci 
z klas 3–4 szkoły podstawowej oraz warsztaty dla 
licealistów na temat problemu samobójstw wśród 
młodzieży. Uczniowie szkół średnich dyskutowali 
o profi laktyce depresji oraz szkodliwych mitach 
dotyczących osób suicydalnych. Doktor n. zdr. 
Katarzyna Adamowicz prowadziła warsztaty, które 
miały za zadanie pokazać, że zaburzenia odżywiania 
są ważnym problemem medycznym i społecznym. 
Media kreują kult szczupłej sylwetki, co powoduje, 
że zachorowalność na tę jednostkę chorobową wzra-
sta. Zaproponowany wykład miał na celu przedsta-
wienie uczniom szkół podstawowych i licealnych 
tematyki zaburzeń odżywiania z szerszej perspek-

tywy, wyjaśniając zagadnienia: czym są specyfi czne 
i niespecyfi czne zaburzenia odżywiania, jaka jest 
epidemiologia zaburzeń odżywiania, jakie są deter-
minanty zaburzeń odżywiania, jakie są kryteria 
rozpoznania anoreksji i bulimii, jak sobie radzić 
w przypadku zachorowania na zaburzenia odżywia-
nia, czy zmiana sposobu odżywiania jest wystarcza-
jąca do wyzdrowienia, do kogo się zgłosić po pomoc, 
jaka jest różnica między stosowaniem „modnych” 
diet a wprowadzeniem zasad racjonalnego żywie-
nia, czy internet jest wiarygodnym źródłem do kon-
sultacji dotyczących tematyki własnego zdrowia.

dr hab. n. zdr. Monika Mak
specjalista psychologii klinicznej

Samodzielna Pracownia Psychologii Klinicznej

* * *
W dniach 16–18 września 2019 r. w Katedrze 

Mikrobiologii, Immunologii i Medycyny Laborato-
ryjnej PUM gościli uczniowie liceów ze Szczecina 
i Goleniowa w ramach Zachodniopomorkiego Festi-
walu Nauki.

Seminarium prowadzone przez dr Elżbietę Cecer-
ską-Heryć poruszało bardzo interesujący i kontro-
wersyjny temat marihuany leczniczej, jej zastosowa-
nia we współczesnej medycynie oraz zagrożeń, jakie 
ze sobą niesie. Prowadząca starała się przedsta-
wić to zagadnienie z różnych perspektyw, zarówno 
z perspektywy chorego, ale też ustawodawcy, który 
po wielu dyskusjach dopuścił stosowanie marihu-
any w Polsce. Również ten temat został szeroko 
omówiony, zgodnie z najnowszym piśmiennictwem. 
Poruszono jeszcze temat endokannabinoidów, które 
wydają się ciekawą i bezpieczniejszą alternatywą dla 
kanabinnoidów. Licealiści byli zainteresowani tym 
zagadnieniem i jak podkreśliła opiekun tej grupy, 
bardzo chcieli poznać naukowe aspekty tego pro-
blemu. Sądzę, że im się to udało.

Licealiści z Goleniowa uczestniczyli w wykła-
dzie pt. „Czy bakterie są naprawdę groźne?” oraz 
w warsztatach „Jak bakterie wyglądają naprawdę?”, 
prowadzonych przez dr Katarzynę Galant. Ucznio-
wie podczas części wykładowej dowiedzieli się, jaki 
wpływ mają drobnoustroje na życie człowieka, jaki 
jest wpływ mikrobiomu na organizm, natomiast 
w części warsztatowej poznali techniki mikrosko-
powania oraz obserwowali komórki bakteryjne we 
własnoręcznie wykonanych preparatach.

dr Elżbieta Cecerska-Heryć
Zakład Medycyny Laboratoryjnej 
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Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie 
wzorem lat ubiegłych kontynuuje politykę wdra-
żania kompleksowego programu rozwoju uczelni 
poprzez realizację projektów współfi nansowanych 
ze środków unijnych. Jednym z licznych zadań 
realizowanych w projektach jest nacisk na rozwój 
kadry dydaktycznej, którego nadrzędnym celem jest 
podniesienie jakości kształcenia na naszej uczelni. 

Dzięki wsparciu funduszy unijnych w ramach 
projektu „Integration – Zintegrowany rozwój Pomor-
skiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie” 

kadra dydaktyczna Wydziału Nauk o Zdrowiu 
otrzymała szansę odbycia stażu dydaktycznego 
na Uniwersytecie w Betlejem. Hasłem przewodnim 
stażu był temat „Modernizacja systemu kształce-
nia do potrzeb rynku pracy”. Staż zrealizowano 
w dniach 27 sierpnia – 1 września 2019 r. Uniwer-
sytet w Betlejem gościł dziekan WNoZ prof. Beatę 
Karakiewicz wraz z pracownikami Zakładu Pielę-
gniarstwa Specjalistycznego oraz Zakładu Medycyny 
Społecznej i Zdrowia Publicznego: prof. PUM Annę 
Jurczak, dr Paulinę Zabielską, dr. Artura Kotwasa 
i dr. Krzysztofa Zdziarskiego. 

Celem stażu było rozwijanie wiedzy i umiejęt-
ności badawczych naukowców w zakresie T&L 
(teaching and learning) oraz prowadzenie projek-
tów badawczych dotyczących nauczania i ucze-
nia. Ważnym zadaniem była również wymiana 
doświadczeń pomiędzy profesjonalistami biorącymi 
udział w kształceniu studentów w obszarze nauk 
o zdrowiu, a także poznanie stosowanych nowo-
czesnych rozwiązań dydaktycznych. Uczestnicy 
mieli możliwość nawiązania współpracy naukowej 
i wymiany informacji dotyczących aktualnych kie-
runków badań w dziedzinie nauk o zdrowiu oraz 

STAŻ KADRY DYDAKTYCZNEJ PUM 
W IZRAELU

Projekt „Integration – Zintegrowany rozwój Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie”, umowa 
nr POWR.03.05.00-00-Z047/18-00, współfi nansowany ze środków Unii Europejskiej Europejskiego 

Funduszu Społecznego Programu Operacyjnego Wiedza Edukacja Rozwój.
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podniesienia kwalifi kacji zawodowych opartych 
na najnowszych wynikach EBP.

Staż objął cykl zajęć prowadzonych w Center 
for Excellence in Teaching and Learning (CELT). 
W efekcie uczestnicy wyjazdu poznali techniki 
pozwalające na poprawę jakości nauczania, uczenia 
się i prowadzenia badań nad nauczaniem i uczeniem 
się (T&L), a także zwiększyli umiejętności badawcze 
mające na celu poprawę metod nauczania.

Zajęcia prowadzone przez dziekan Wydziału Pie-
lęgniarstwa i Nauk o Zdrowiu Uniwersytetu w Betle-
jem – Mariam Samara Awad, dotyczyły procesów 
zarządzania uczelnią – wydziałem – kierunkiem 
studiów, wykorzystywanych w celu realizacji efek-
tów kształcenia, dostosowywania treści kształcenia 
do potrzeb rynku pracy i społeczeństwa. Obejmo-
wały także elementy marketingu uczelni wyższych.

Kolejne dni stażu to spotkania z ciekawymi ludźmi 
w ramach szkolenia: „New innovation in critical 
care nursing education”, prowadzonego przez Mary 
Yousef, oraz „The best methods to introduce new 
curriculum to the faculty staff and BU experience 
in the use of Objective Structured Clinical Exami-
nation (OSCE)”, prowadzonego przez Etaf Maqboul. 

Ostatnie dni wizyty w Betlejem obfi towały w liczne 
spotkania i dyskusje z nauczycielami, podczas któ-

rych poruszane były różne tematy, m.in.: doświad-
czenia w zakresie nauczania i uczenia się; badania 
w naukach o zdrowiu; wymiana doświadczeń doty-
czących zagadnień związanych z praktyczną nauką 
zawodu w obszarze opieki medycznej, metod pro-
wadzenia egzaminów praktycznych, ze szczególnym 
uwzględnieniem OSCE; wielokulturowość w ochro-
nie zdrowia; opieka pielęgniarska w onkologii 
i opiece paliatywnej.

W czasie wolnym od zajęć uczestnicy stażu mieli 
możliwość poznania kultury i zabytków Ziemi Świę-
tej, co stanowiło swoisty element podróży duchowej. 

Sukcesem wieńczącym pobyt stażowy było zawar-
cie porozumienia dotyczącego współpracy pomiędzy 
Wydziałem Nauk o Zdrowiu Pomorskiego Uniwer-
sytetu Medycznego w Szczecinie a Wydziałem Pielę-
gniarstwa i Nauk o Zdrowiu Uniwersytetu w Betlejem. 

dr Artur Kotwas, dr Paulina Zabielska
Zakład Medycyny Społecznej i Zdrowia Publicznego

Zdjęcia archiwum autorów

Szczegółowe informacje na temat projektu „Integration – Zintegro-
wany rozwój Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szcze-
cinie”, jak i bieżących działań skierowanych zarówno do stu-
dentów, jak i kadry dydaktycznej PUM, znajdują się na stronie 
www.pum.edu.pl/integration.

ERASMUS+ 
NIE TYLKO DLA STUDENTÓW

Program Erasmus+ na Pomor-
skim Uniwersytecie Medycznym 
w Szczecinie wspiera działania 
podejmowane na rzecz umiędzynarodowienia 
uczelni, będącego ważnym wyzwaniem nowocze-
snych szkół wyższych. Co roku nasza uczelnia gości 
mobilnych studentów z zagranicznych uczelni part-
nerskich, a nasi studenci, doktoranci i absolwenci 

wyjeżdżają na studia i praktyki 
do krajów Europy. Z możliwości 
oferowanych w ramach programu 

mogą korzystać również pracownicy uniwersytetu.
Erasmus+ wzbudza coraz większe zaintereso-

wanie pracowników.W minionym roku akademic-
kim dofi nansowanie otrzymały 24 osoby. Wśród 
nich nauczyciele akademiccy, pracownicy z grupy 
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technicznej i pracownicy administracji. Większość 
wyjechała na szkolenia na uczelniach wyższych, 
do zagranicznych ośrodków badawczych czy szko-
leniowych. Część nauczycieli akademickich prowa-
dziła zajęcia na uczelniach partnerskich. Wszyscy 
uczestnicy otrzymali dofi nansowanie kosztów swo-
jego wyjazdu z funduszy Unii Europejskiej.

Stypendium Erasmus+ daje możliwość wzajem-
nej wymiany wiedzy w obszarze zainteresowań zawo-
dowych uczestników. Mobilność to okazja nie tylko 
do porównania metod pracy, ale również do two-
rzenia nowych rozwiązań opartych na obustronnej 
wiedzy. Liczne zalety uczestnictwa w programie 
zostały zauważone i docenione przez pracowników 
PUM. Świadczą o tym przesyłane relacje z wyjazdów 
oraz fakt, że sporo osób wyjechało już po raz kolejny.

Rekrutacja do programu prowadzona jest dwa 
razy w roku. Szczegółowe informacje o terminach 
i zasadach opublikowane są na stronie internetowej: 
www.pum.edu.pl/studia/erasmus/wyjazdy-pra-
cownikow. Nowy nabór rusza w kwietniu. Warto już 
teraz rozpocząć poszukiwania najlepszego miejsca 
na erasmusowy wyjazd. Na zachętę prezentujemy 
relacje z wyjazdów w roku akademickim 2018/2019 
przygotowane przez uczestników programu.

Ewelina Klepacz
Dział Wymiany Studentów i Pracowników

 Wyjazd w celu prowadzenia zajęć dydaktycznych, 
Wilno, 19–23 listopada 2018 r.

W listopadzie 2018 r. w ramach programu Era-
smus+ byłam wizytującym wykładowcą Uniwersy-
tetu Wileńskiego. Mój pięciodniowy pobyt w Wilnie 
był efektem ubocznym – jak najbardziej pożąda-
nym! – jubileuszu PUM. Pod koniec września gośćmi 
honorowymi uroczystej gali 70-lecia Pomorskiego 
Uniwersytetu Medycznego byli przedstawiciele Uni-
wersytetu Wileńskiego: dziekan Wydziału Lekar-
skiego prof. Algirdas Utkus, prodziekan Wydziału 
Lekarskiego ds. akademickich prof. Vaiva Hendri-
xson oraz dr n. hum Aistis Žalnora z Katedry Histo-
rii i Etyki Medycznej. Miałam przyjemność i zaszczyt 
oprowadzić litewską delegację po budynku Rekto-
ratu i uczelnianym Muzeum Historii Medycyny. Pod-
czas zwiedzania dyskutowaliśmy żywo o warunkach, 
w jakich przyszło działać szczecińskiej i wileńskiej 
uczelni w okresie powojennym, o szczególnym zna-
czeniu Uniwersytetu Wileńskiego dla obu naszych 
krajów i o meandrach polsko-litewskiej historii 
w ogóle. Od słowa do słowa doszliśmy do wniosku, 

że do rozmowy na podobne tematy warto zapro-
sić również studentów. A ponieważ w listopadzie 
w Muzeum Historii Medycyny Uniwersytetu Wileń-
skiego miała zostać otwarta wystawa poświęcona 
działalności Wydziału Lekarskiego Uniwersytetu 
Stefana Batorego w Wilnie w okresie międzywo-
jennym, zostałam zaproszona do poprowadzenia 
cyklu wykładów mniej lub bardziej nawiązujących 
tematycznie do tego wydarzenia. Zaproszenie władze 
PUM zaakceptowały z wielką życzliwością i w ten 
sposób, dzięki programowi dydaktycznemu Era-
smus+, znalazłam się w Wilnie.

Wybór szczegółowej tematyki prelekcji gospo-
darze pozostawili w mojej gestii. Poproszono mnie 
tylko, bym wzięła pod uwagę, że moimi odbiorcami 
będą zarówno studenci z Litwy, jak i międzyna-
rodowa społeczność programu anglojęzycznego. 
Wspomniana wcześniej wystawa, przygotowana 
przez zespół Głównej Biblioteki Lekarskiej w War-
szawie, zainspirowała mnie do przygotowania 
wystąpienia o kształceniu polskich lekarzy w okre-
sie dwudziestolecia międzywojennego oraz pod-
czas II wojny światowej. Ten wykład, wygłoszony 
w pięknie zachowanym audytorium przedwojennego 
Instytutu Anatomicznego, cieszył się największym 
zainteresowaniem i wywołał żywą, niemal półgo-
dzinną dyskusję, w której dominującym wątkiem 
była kwestia nieobecności (do bardzo niedawna) 
Uniwersytetu Stefana Batorego w litewskiej narracji 
historiografi cznej. Szczególne zainteresowanie moich 
słuchaczy wywołała w tym kontekście informacja, 
że w polskiej historiografi i szkolnictwa wyższego 
podobnie pomijana była działalność rosyjskojęzycz-
nego Cesarskiego Uniwersytetu Warszawskiego, 
powołanego do życia w 1871 r. (dopiero w monu-
mentalnej „Historii Uniwersytetu Warszawskiego” 
wydanej w 2016 r. na 200-lecie uczelni temat ten 
doczekał się rzetelnego, pogłębionego opracowania). 
Ja z kolei zadumałam się nad faktem, że nasze wiel-
kie dziewiętnastowieczne powstania w historiografi i 
litewskiej nazw nie biorą od miesięcy, a od narodów 
walczących w nich wspólnie o odzyskanie niepod-
ległości, i są powstaniami litewsko-polskimi… 

Pozostałe wykłady poświęciłam zagadnieniom 
bezpośrednio związanym z moimi zainteresowaniami 
naukowymi: wczesnonowożytnej cyrkulacji wiedzy 
medycznej oraz medycznej historii Szczecina. Opo-
wiedziałam więc o tym, że od XVII w. prowadzono 
w Szczecinie, w Gimnazjum Mariackim, kształcenie 
w zakresie ludzkiej anatomii, a w latach trzydziestych 
XVIII stulecia chętni studenci Gimnazjum mogli brać 
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udział w zajęciach klinicznych prowadzonych przez 
Daniela de Superville’a w miejskim szpitalu na Łasz-
towni. Studentom programu litewskiego przedsta-
wiłam okoliczności powstania Akademii Lekarskiej 
w Szczecinie w 1948 r. oraz niezwykłe sylwetki zało-
życieli naszej uczelni. Z kolei słuchacze programu 
anglojęzycznego wzięli udział w wykładzie poświęco-
nym zawikłanym drogom do odkrycia krążenia krwi.

Nie samą pracą się żyje, nawet gdy się ją bardzo 
lubi. Poza wykładami oraz udziałem w uroczystej 
inauguracji wystawy o Wydziale Lekarskim Uniwer-
sytetu Stefana Batorego (imprezie, której wysoką 
rangę podkreśliła obecność ambasador RP na Litwie, 
Urszuli Doroszewskiej oraz ministra zdrowia w rzą-
dzie RP, prof. Łukasza Szumowskiego) miałam sporo 
czasu, by pospacerować po pięknej wileńskiej sta-
rówce. Zwiedziłam uniwersytet, poszukałam miejsc 
szczególnie związanych z wielonarodową i wielokul-
turową historią Wilna, zajrzałam do starych kościo-
łów (w listopadzie okazało się to dość trudne – poza 
sezonem turystycznym większość zabytkowych świą-
tyń otwarta jest tylko podczas nabożeństw), pokło-
niłam się zadumanemu Mickiewiczowi w zakątku 
gotyckim, wpadłam w odwiedziny do Wolnej Repu-
bliki Zarzecza i przespacerowałam się Zaułkiem 
Poetów. Stare Wilno jest piękne nawet w zimnym 
listopadzie, zwłaszcza gdy zamiast lodowatej mżawki 
z nieba zacznie sypać pierwszy, drobny śnieg.

Od mojej erasmusowej wyprawy mija właśnie 
rok. Nawiązane wówczas kontakty i przyjaźnie zdą-
żyły już przynieść pierwsze owoce. W maju 2019 r. 
dr Žalnora wziął udział w odbywającej się w Szcze-
cinie międzynarodowej konferencji „Circulation of 
medical knowledge and skills in medicine from early 
modern times to nowadays”; w czerwcu ponownie 
odwiedziłam Wilno, by uczestniczyć w konferen-
cji poświęconej muzeom historii medycyny. Mam 
nadzieję, że to dopiero początek współpracy wileń-
skich i szczecińskich historyków medycyny.

dr n. med. Joanna Nieznanowska
Zakład Historii Medycyny i Etyki Lekarskiej

Wyjazd do ośrodka Biodonostia Health Research, 
San Sebastian, 13–17 maja 2019 r.

Celem mojego wyjazdu było poznanie nowej tech-
niki badawczej – fl uorescencyjnej hybrydyzacji in situ, 
którą będę mogła wykorzystać w uzyskanym przeze 
mnie grancie MINIATURA 2, fi nansowanym z NCN.

Ośrodek Biodonostia w San Sebastian jest jed-
nym z najlepszych w Europie ośrodków zajmujących 

się medycyną translacyjną w chorobach wątroby, 
dlatego staż właśnie tam od dawna był moim celem. 
Zdobyte tam doświadczenie praktyczne, związane 
nie tylko z tą jedną metodą, na pewno wykorzystam 
podczas mojej dalszej pracy w Zakładzie Biologii 
Medycznej PUM.

Wyjazd ten przypomniał mi, jak wspaniała może 
być praca naukowca. Rozmowy z innymi badaczami 
pozwoliły mi spojrzeć na moje problemy badawcze 
z zupełnie innej strony i dały dużo siły do dalszej 
pracy. Jestem przekonana, że przez długi czas będę 
utrzymywać kontakt z poznanymi tam przyjaciółmi. 

Nie była to moja pierwsza podróż do Hiszpanii. 
Jednak Kraj Basków, w którym położone jest San 
Sebastian, jest zupełnie inną częścią tego państwa. 
Ta perełka, będąca także kurortem hiszpańskiej 
rodziny królewskiej, jest niezwykle zielonym punk-
tem na mapie całego kraju, który na pewno należy 
odwiedzić.

Zachęcam wszystkich do korzystania z projektu 
Erasmus+!

dr n. med. Małgorzata Blatkiewicz
Zakład Biologii Medycznej

Szkolenie w Max-Delbrück-Centrum für 
Molekulare Medizin, Berlin, 15–19 lipca 2019 r.

W lipcu gościliśmy w berlińskim Max-Del-
brück-Centrum für Molekulare Medizin w zespole 
prof. Sofi i K. Forslund, który zajmuje się analizą 
interakcji mikrobiom – gospodarz, zwłaszcza w cho-
robach układu krążenia. Szkolenie miało na celu 
zwiększenie wiedzy dotyczącej metod analizy wyni-
ków sekwencjonowania regionu 16S rRNA genomu 
bakteryjnego. Materiałem do pracy były wyniki 
sekwencjonowania nowej generacji (ang. next gene-
ration sequencing, NGS), tzw. reads (pliki w for-
macie .fastq). Szkolenie obejmowało przetwarzanie 
danych, ostatecznie prowadząc do uzyskania listy 
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liczebności taksonów obecnych w każdej analizo-
wanej próbce (tabela OUT, Operational Taxonomy 
Units). Kolejne etapy szkolenia koncentrowały 
się na kalkulacji parametrów oceniających skład 
mikrobioty jelitowej. Były to analizy różnorodno-
ści alfa (różnorodność społeczności drobnoustro-
jów w jednej próbce) oceniane za pomocą kilku 
wskaźników, takich jak Chao1, ACE, Shannon 
i odwrócony Simpson, oraz kolejno różnorodności 
beta (różnorodność społeczności drobnoustrojów 
pomiędzy próbkami) mierzone za pomocą wskaź-
nika odmienności (Bray-Curtis) i metryki odległości 
(ważona UniFrac - metryka oparta na fi logenezie). 
Finalnym etapem była analiza statystyczna uzyska-
nych wcześniej wyników w pakiecie statystycznym 
R (RStudio, Boston, MA, USA version 3.4.1). 

dr n. med. Karolina Skonieczna-Żydecka
Zakład Żywienia Człowieka i Metabolomiki

Wyjazd na szkolenie na Universitat de Valčncia, 
Walencja, 05–09 sierpnia 2019 r.

Szkolenie odbyłam w Departament de Microbio-
logia i Ecologia, Universitat de València w Hiszpanii. 
Jego celem było podniesienie kompetencji z zakresu 
wykorzystywanych metod molekularnych i immu-

nologicznych służących do określenia składu mikro-
biomu wirusowego układu pokarmowego człowieka. 
Dzięki udziałowi w tym szkoleniu nabyłam nowych 
umiejętności w pracy laboratoryjnej przy sprzę-
cie analitycznym. Ponadto udało mi się nawiązać 
współpracę z placówką szkolącą. Poznałam również 
kulturę odwiedzanego miejsca oraz nacieszyłam 
się przepięknymi widokami Walencji i jej okolic.

Joanna Palma
Zakład Żywienia Człowieka i Metabolomiki

International Staff Training Week na Universitat 
Politčcnica de Valčncia, 
Walencja, 10–14 czerwca 2019 r.

Miałam wielką przyjemność uczestniczyć w szkole-
niu prowadzonym przez Politècnica de València w Hisz-
panii, które zorganizowane zostało w ramach pro-
gramu Erasmus+ dla pracowników uczelni wyższych.

W szkoleniu wzięło udział około 250 przedstawi-
cieli instytucji szkolnictwa wyższego z całej Europy, 
m.in. z Chorwacji, Niemiec, Finlandii, Danii, Słowe-
nii, Słowacji, Czech, Grecji, Szwecji, Austrii, Belgii, 
Francji, Wielkiej Brytanii, Włoch, Holandii, Węgier 
oraz oczywiście z Polski. W celu zwiększenia efek-
tywności szkolenia już pierwszego dnia zostaliśmy 
podzieleni na mniejsze grupy, w których w komfor-
towych warunkach rozpoczęliśmy zajęcia.

Pięć dni nauki wypełnione były nie tylko treścią 
merytoryczną, lecz pozwoliły także na wzajemną 
wymianę doświadczeń pomiędzy uczestnikami, 
poznanie systemu funkcjonowania instytucji szkol-
nictwa wyższego w innych krajach Europy, nawią-
zanie międzynarodowych znajomości. 

Niewątpliwą atrakcją była także możliwość zwie-
dzenia Walencji – pięknego hiszpańskiego miasta 
z jego licznymi zabytkami i ciekawymi miejscami. 
Szczególnie duże wrażenie zrobił na mnie kompleks 
La Ciudad de las Artes y las Ciencias (miasteczko 
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sztuki i nauki), nazywany przez mieszkańców dziel-
nicą przyszłości.

Opierając się na zdobytym doświadczeniu, bar-
dzo polecam wszystkim zainteresowanym pracow-
nikom taką formę szkoleń wyjazdowych.

Elżbieta Świąder
Dziekanat Programu Anglojęzycznego WMiS

Universitat Politčcnica de Valčncia – 
raj dla studentów

W czerwcu bieżącego roku zakwalifi kowałam się 
do udziału w International Staff Training Week orga-
nizowanym przez Universitat Politècnica de València 
w Hiszpanii. Program obejmował 25 godzin kursu 
„Language or IT for university staff”. Do wyboru 
był kurs IT, języka francuskiego, hiszpańskiego 
lub zaawansowanego angielskiego. Wybrałam 
udział w kursie języka angielskiego na poziomie 
zaawansowanym prowadzonym przez wykładowcę 
UPV dr Penny McDonald z Department of Applied 
Linguistics. Uczestnikami kursu byli pracownicy 
uczelni wyższych między innymi z Austrii, Wielkiej 
Brytanii, Finlandii, Niemiec i innych krajów euro-
pejskich. W trakcie szkolenia odbywały się ćwicze-
nia z pisania, mówienia i słuchania, dostosowane 
do międzynarodowego środowiska akademickiego. 
Tak więc poruszane były kwestie kultury, tradycji, 
komunikacji. Po pierwszym dniu zajęć pracownicy 
politechniki przywitali uczestników lunchem w stylu 
hiszpańskim. Kucharze z Walencji przygotowali dla 
240 kursantów tradycyjne paelle podane na ogrom-
nych patelniach. Składnikami tego dania są królik, 
ślimaki, fasola, owoce morza, no i przede wszystkim 

ryż. Podano również zwyczajową w tym regionie 
zimną, gaszącą pragnienie sangrię. W trakcie kolej-
nych dni kursu zwiedziliśmy wspólnie Walencję, 
piękne, duże (trzecie co do wielkości) miasto poło-
żone w środkowo-wschodniej Hiszpanii nad Morzem 
Śródziemnym. Jest stolicą prowincji i wspólnoty 
autonomicznej o tej samej nazwie. Znajduje się 
w nim duży port. Główne atrakcje to gotycki budy-
nek La Lonja de la Seda, katedra, Święto Ognia 
i miasteczko sztuki i nauki – La Ciudad de las 
Artes y las Ciencias.

Walencja to również duży ośrodek akademicki. 
Politechnika ma kilka wydziałów, posiada bardzo 
rozległy kampus z rozbudowaną infrastrukturą. 
W miasteczku akademickim funkcjonują parki, 
kawiarnie, restauracje, banki i wszystko co do życia 
studenckiego potrzebne. Pomiędzy budynkami 
można podziwiać rzeźby i wystawy związane 
z działalnością uczelni. Na uwagę zasługują rów-
nież akademiki, które są komfortowo wyposażone. 
Studenci mogą korzystać z sali fi tness, bilardu, 
pralni i innych udogodnień. 

Organizatorem spotkania było International 
Relations Offi ce w Escuela Tecnica Superior de 
Ingenieria Agronomica y del Medio Natural. Koor-
dynatorem wydarzenia był szef biura Claudio Jose 
Benavent, który wyznaczył opiekunów dla poszcze-
gólnych grup. Claudio był niezwykle gościnny i ser-
deczny, a nasi opiekunowie czuwali nad sprawną 
organizacją całego przedsięwzięcia. Hiszpanie oka-
zali się pogodnymi, pełnymi słońca ludźmi, którzy 
zorganizowali całe wydarzenie w sposób niezwykle 
pozytywny i budujący. Podczas kursu nawiązały 
się znajomości i różne pomysły kontynuacji współ-
pracy. Beate Pawle z University of Applied Sciences 
w Austrii zaproponowała, abyśmy wspólnie prze-
czytali książkę „Ten reasons we’re wrong about 
the world – and why things are better than you 
think” Hansa Rollinga w języku angielskim przez 
dwa miesiące, a następnie razem za pośrednictwem 
Skype’a o niej podyskutowali w języku obcym. Jest 
to dobry pomysł na praktyczną kontynuację nauki 
języka i podtrzymanie znajomości z zagranicznym 
środowiskiem akademickim.

Z pewnością Universitat Politècnica de València 
jest miejscem godnym polecenia nie tylko na krótki, 
tygodniowy pobyt szkoleniowy, ale też jako wspa-
niałe miejsce studiów. 

Iwona Ciechanowicz
Dział Nauki i Współpracy z Zagranicą
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Moja przygoda z Erasmus+, 
czyli jak to się zaczęło…

Najpierw ktoś powiedział na korytarzu: „Są już 
nabory…”, zaraz, zaraz, ale o co chodzi?... jakie 
nabory? Krótki wywiad – aaaa… już wiem – chodzi 
o nabory na wyjazdy na Erasmus+. No i pierwsza 
myśl – a może by tak spróbować? Krok do biura 
i wszystko jasne: co, kiedy, jakie dokumenty. For-
mularze złożone. Chwila oczekiwania na decyzje… 
i jest zielone światło. Hurra! Teraz już tylko rezerwa-
cja biletów i można lecieć. No nareszcie, jest cudny 
Dublin, rzeka Liffey – symbol miasta, ciekawie 
poprzecinana mostami, szczególnie jeden w kształcie 
harfy przykuwa uwagę – to Samuel Beckett Bridge. 
Nie brakuje też starych domów z typowymi kolo-
rowymi drzwiami. Jest też okazały Trinity College, 
dziedziniec i naprawdę wyjątkowa Old Library. Nie 
sposób też pominąć Muzeum Historii Naturalnej 
z eksponatami, nie przesadzając, chyba wszystkich 
gatunków zwierząt. Jest też dom Oscara Wilde’a, 
że nie wspomnę o muzeach, katedrach, no i oczywi-
ście licznych pubach, serwujących trunki będące – 
i to bez fałszywej skromności – dumą Irlandii. No, 
ale to nie do końca o tym, trzeba się przecież jeszcze 
czegoś nauczyć.

Pierwszy dzień zajęć – pełna mobilizacja; jest 
informacja co, gdzie i kiedy… jak w zegarku szwaj-
carskim, choć dublińskim. John rozpoczął przywi-
taniem i krótką opowieścią o kulturze Irlandii i głę-
bokiej miłości Irlandczyków – do czego? Oczywiście 
do futbolu. Teraz rzut oka na innych uczestników 
zajęć, jest ktoś z Czech, Węgier, Niemiec, no i Polski, 
są też osoby z Hiszpanii, Szwajcarii, Szwecji. John 
przechodzi do tematu… i pooszło: 

• Would you be so kind as to …
• Can you spell that for me …
• That’s very interesting. Could you tell me more 

about it …
• Sorry I can’t hear you. It’s a bad connection, I’ll 

call you back…
• Could you confi rm it/ that …
• Just to make sure I understood correctly…

Tak John i Peter wprowadzili nas w zagadnie-
nia stosowania formalnego i nieformalnego języka 
w pracy. Potem było już tylko ciekawiej, czyli prowa-
dzenie ofi cjalnej korespondencji, zwroty w kontak-
tach ofi cjalnych, prowadzenie rozmów biznesowych, 
rozmów telefonicznych, radzenie sobie w sytuacjach 
konfl iktowych, zasady dobrej prezentacji. Wszystko 
wspomagane pracą warsztatową i ćwiczeniami 
w grupach, ułatwiającymi rozwijanie praktycznych 
umiejętności językowych. Takie zadania grupowe, 
jak się okazywało, to jednak nie lada wyzwanie, 
wymagające współpracy, dyskutowania, decydo-
wania i przedstawiania ustalonego stanowiska. 
Dodatkowo, to świetna okazja do poznania uczest-
ników, ich doświadczeń zawodowych, rozwiązań 
stosowanych na innych uczelniach. Ale, ale… jest 
jeszcze przysłowiowa wisienka na torcie. W piątym 
dniu zmagań językowych każdy mierzy się z wyzwa-
niem i dokonuje prezentacji wybranego zagadnienia 
na forum, wykorzystując zdobytą dotychczas wiedzę 
i stosując poznane zasady i zwroty. Jednym sło-
wem, nie ma miejsca na umysłowe leniuchowanie, 
a doświadczeni prowadzący dbają o odpowiednią 
motywację. 

Tak było na Erasmus+, kursie „English for 
workplace” w Atlantic School w Dublinie. Wrażenia 
wspaniałe, fantastyczni nauczyciele, niepowta-
rzalny klimat, który tworzyli też sami uczestnicy. 
Jednocześnie doskonała możliwość nawiązania 
współpracy, zważywszy fakt, że uczestnikami 
kursu byli przedstawicie instytucji, na mojej 
edycji głównie przedstawiciele uczelni (jesteśmy 
już teraz w kontakcie mailowym). Nadmienię, 
że oprócz intensywnej nauki, w myśl zasady „nie 
samą nauką…”, udało się nam skutecznie zago-
spodarowywać czas po zajęciach i wspólnie korzy-
staliśmy z wieczornej oferty Dublina, poznając przy 
tym miejscową kuchnię i zatapiając się w lokalną 
atmosferę. Podsumowując – wyjazd naprawdę nie-
zapomniany!

Katarzyna Bieńczak
Akademickie Biuro Karier
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Günaydın! – czyli Staff Week w Ankarze
W dniach 17– 21 czerwca br. odbył się na Uni-

wersytecie w Ankarze 5. Erasmus Staff Week. 
W spotkaniu wzięli udział przedstawiciele 14 krajów. 

Staff Week to spotkania pracowników różnych 
uczelni i platforma wymiany doświadczeń, nawiąza-
nia współpracy, dyskusja na temat dobrych prak-
tyk. Uniwersytet w Ankarze, uczelnia kształcąca 70 
tys. studentów, już piąty raz zorganizował w swo-
ich murach fantastyczne spotkanie. Sesję inau-
guracyjną rozpoczął dyrektor Tureckiej Narodowej 
Agencji Erasmus+ İ lker Astarcı. Następnie zostały 
zaprezentowane wszystkie uczelnie biorące udział 
w spotkaniu: Uniwersytet w Ankarze, Universytet 
NOVA z Lizbony, Uniwersytet w Ghanie, Uniwersytet 
„Dunarea De Jos” w Galati (Rumunia), Uniwersytet 
w Porto (Portugalia), Uniwersytet Ovidius w Kon-
stancy (Rumunia), Uniwersytet w Caen (Francja), 
Uniwersytet Techniczny w Rydze, Uniwersytet 
Cantabria w Santander (Hiszpania), Uniwersytet 
Architektury i Inżynierii Lądowej i Geodezji w Sofi i 
(Bułgaria), Uniwersytet w Kufi e (Irak), Narodowy 
Techniczny Uniwersytet Ukrainy im. Igora Sikor-
skiego w Kijowie, Uniwersytet Wielkotyrnowski im. 
Świętych Cyryla i Metodego w Wielkim Tyrnowie 
(Bułgaria), Uniwersytet w Aveiro (Portugalia), Uni-

wersytet w Coventry (Wielka Brytania), Uniwersy-
tet Technologiczny w Kaunas (Litwa), Uniwersytet 
w Keele (Wielka Brytania), Uniwersytet Kharazmi 
w Teheranie (Iran) oraz Pomorski Uniwersytet 
Medyczny w Szczecinie.

Podczas licznych spotkań mięliśmy okazję sko-
rzystać z kursu języka tureckiego, zwiedzić kampus 
uniwersytecki, ale także zwiedzić Ankarę.

Katarzyna Koczela
Dział Nauki i Współpracy z Zagranicą

Zdjęcia z wyjazdów – archiwa autorek

ALEKSANDRA STROJNA 
W EUROPEAN NETWORK OF 

GYNAECOLOGICAL ONCOLOGY
Absolwentka Wydziału Lekarskiego Pomorskiego 

Uniwersytetu Medycznego Aleksandra Strojna została 
wybrana na reprezentanta krajowego do European 
Network of Gynaecological Oncology (ENYGO).

ENYGO zrzesza ponad 700 młodych specjalistów, 
ginekologów, onkologów oraz lekarzy pokrewnych 
specjalności, i funkcjonuje w ramach struktur Euro-
pejskiego Stowarzyszenia Ginekologów Onkologów 
(ESGO). Celem, jaki przed sobą stawia ENYGO, 
jest wspieranie młodych lekarzy zainteresowanych 
szkoleniem się w dziedzinie ginekologii onkologicznej 
w ich karierach zawodowych poprzez promowanie 
aktywności edukacyjnej – organizację licznych kur-
sów, warsztatów i konferencji. 

Aleksandra Strojna w ostatnich latach brała 
udział w wielu projektach ENYGO, m.in. organi-
zuje webinary onkologiczne oraz współtworzy prze-
gląd najnowszych doniesień z ginekologii onko-
logicznej w „Life – Literature for ENYGO”. W tym 
roku dodatkowo została zaproszona do współpracy 
przez prof. Pedro Ramireza, redaktora naczelnego 
„International Journal of Gynaecological Cancer”, 
w ramach stypendiów edytorskich ENYGO.

Uczestniczyła w licznych stypendiach i stażach, 
m.in. seminariach onkologicznych w Salzburgu 
prowadzonych przez lekarzy z Memorial Sloan Ket-
tering Cancer Center w Nowym Jorku. Otrzymała 
stypendium ESGO na wyjazd kliniczny, w ramach 
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którego odbyła trzymiesięczny staż 
w Klinice Ginekologii Onkologicz-
nej w Essen, kierowanej przez 
prof. Andreasa du Bois. Klinika zaj-
muje się kompleksowym leczeniem 
nowotworów ginekologicznych, jest 
znana z operacji cytoredukcyjnych 
raka jajnika. Aleksandra Strojna 
przebywała również na krótkim 
stażu klinicznym w Poliklinice 
Gemelli w Rzymie, gdzie przyglą-
dała się zaawansowanym tech-
nikom chirurgii małoinwazyjnej. 
W 2017 r. otrzymała grant – sty-
pendium European Cancer Orga-
nisation (ECCO) Fellowship.

Jej zainteresowania kliniczne i naukowe obej-
mują leczenie chirurgiczne nowotworów gineko-
logicznych, w szczególności operacje cytoreduk-
cyjne nowotworów złośliwych jajnika. Swoje prace 
dotyczące leczenia pacjentek z nowotworami zło-
śliwymi jajnika prezentowała m.in. podczas OMI 
Memorial Sloan Kettering Cancer Center Seminar 
w Salzburgu, Tumour Biology and Targeted Treat-
ment ENYGO Workshop w Leuven (2017), ECCO 
Congress w Amsterdamie (2017) oraz na spotka-
niach w Polsce.

Ostatnie projekty w ramach działalności ENYGO 
okazały się dużym sukcesem, a aktywności i spotka-
nia cieszyły się dużym zainteresowaniem i frekwen-
cją. – Jednak jest jeszcze wiele niezrealizowanych 
pomysłów i niezagospodarowanych terenów – ocenia 
Aleksandra Strojna. – Opieka nad pacjentkami już 
dawno nie ogranicza się tylko do leczenia nowotwo-
rów, dzisiaj kładziemy również duży nacisk na każdy 

aspekt życia naszych pacjen-
tów, jakość ich życia – dodaje.

Struktury podobne do ENYGO – 
Klub Młodych Ginekologów Onkolo-
gów, KMGO – działają przy Polskim 
Towarzystwie Ginekologii Onkolo-
gicznej. Aleksandra Strojna jest 
członkiem grupy inicjatywnej Klubu 
Młodych Ginekologów Onkologów, 
organizacji zrzeszającej lekarzy tej 
specjalności do 40. roku życia, zało-
żonej w styczniu 2018 r. 

– Celem, jaki sobie stawiam, 
jest integracja polskiego środowi-
ska osób szkolących się w dziedzi-

nie ginekologii onkologicznej, chcemy organizować 
spotkania i realizować wspólne projekty, którymi 
moglibyśmy zainteresować kolegów – dodaje Alek-
sandra Strojna. – Chciałabym, żeby na konferen-
cjach onkologicznych były sesje poświęcone wcze-
snej edukacji ginekologicznej, tak by zachęcić i roz-
budzić ciekawość młodszych kolegów. 

– Aktywność moich kolegów z Polski jest coraz 
bardziej widoczna na arenie międzynarodowej, 
szczególnie jestem dumny z aktywności realizo-
wanych w ramach Klubu Młodych Ginekologów 
Onkologów afi liowanym przy Polskim Towarzystwie 
Ginekologii Onkologicznej – podsumowuje dr Kamil 
Zalewski, prezydent ENYGO, przewodniczący Klubu 
Młodych Ginekologów Onkologów.

Aleksandra Strojna jest doktorantką i realizuje 
program specjalizacyjny w Klinice Ginekologii Ope-
racyjnej i Onkologii Ginekologicznej Dorosłych 
i Dziewcząt SPSK-2.

(red.)

EKSPERT KOMISJI EUROPEJSKIEJ – 
TO BRZMI DUMNIE

Kim jest ekspert Komisji Europejskiej?
Program Ramowy Unii Europejskiej Horyzont 

2020 jest interdyscyplinarnym programem fi nan-
sowania badań i innowacji, do którego składane 
są tysiące wniosków w odpowiedzi na ogłaszane 
konkursy. Obszary tematyczne dotyczą różnych 
zagadnień, w tym między innymi z zakresu: zdrowia, 

żywności, nanotechnologii, bezpieczeństwa, ener-
gii, ochrony środowiska, ICT czy nawet przestrzeni 
kosmicznej. Trudno zatem wymagać od urzędników 
Komisji Europejskiej, aby posiadali tak szeroką 
wiedzę. Jednakże ktoś te wnioski musi oceniać. 
Stworzono więc bazę ekspertów, za pośrednictwem 
której osoby z całego świata, mające odpowiednie 
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doświadczenie i praktyczną 
wiedzę w danej dziedzinie, 
mogą zgłaszać swoją kan-
dydaturę do wsparcia prac 
KE. 

Nie oznacza to, iż ewa-
luatorem może zostać 
tylko i wyłącznie profesor 
lub doktor. Do oceniania 
zapraszane są również 
osoby, które nie mają 
stopni lub tytułów nauko-
wych, ale aktywnie działają w sferze przemysłowej 
czy administracji, jak również zajmują się zarzą-
dzaniem projektami. Ważna jest znajomość języka 
angielskiego, w którym przygotowywane są wnioski 
i którym posługują się eksperci przy ich analizowa-
niu oraz omawianiu. Na etapie składania aplikacji 
nikt nie weryfi kuje poziomu umiejętności języko-
wych, nie ma też wymogu wysyłania żadnych cer-
tyfi katów. Jednak już na miejscu w trakcie rozmów 
z innymi ekspertami urzędnik KE ocenia, czy dana 
osoba faktycznie biegle posługuje się angielskim. 
Jeżeli okaże się, iż opis umiejętności wskazanych 
w profi lu znacznie odbiega od rzeczywistości, współ-
praca z Komisją dobiegnie końca.

Co trzeba zrobić, aby zostać ewaluatorem?
Jedynym sposobem jest rejestracja online 

w bazie ekspertów, znajdującej się na ofi cjalnym 
portalu Komisji Europejskiej – Funding &Tender 
Opportunities. Tworząc profi l, każdy ekspert okre-
śla dziedziny wiedzy, w których ma największe 
doświadczenie. Opis tego doświadczenia należy 
przedstawić, dobierając odpowiednie słowa klu-
czowe, przy defi niowaniu których warto zajrzeć 
do tematyki konkursów dostępnej w Programach 
Pracy zamieszczonych w serwisie KE. To z pewno-
ścią pomoże w dopasowaniu opisu do terminolo-
gii używanej w konkretnym ogłoszonym konkur-
sie, a dzięki temu zwiększy szanse na otrzymanie 
zaproszenia do oceny wniosków. Należy pamiętać, 
że samo zarejestrowanie w bazie nie jest równo-
znaczne z zaproszeniem do współpracy. Komisja 
Europejska dobiera ekspertów według aktualnych 
potrzeb w kontekście prowadzonych naborów czy 
realizowanych projektów. 

Na czym polega praca eksperta?
Eksperci, wybrani z bazy przez Komisję bądź jej 

agencje wykonawcze, mają m.in. za zadanie spraw-

dzić poprawność wniosków 
składanych przez między-
narodowe konsorcja lub 
niekiedy indywidualne 
podmioty. W weryfi kację 
jednej aplikacji zaanga-
żowanych jest zazwyczaj 
trzech niezależnych ewa-
luatorów, tworzących 
wspólny panel oceniający. 
KE nie zakłada, iż przy-
szły ekspert zna Program 

Ramowy Horyzont 2020, dlatego też na kilka tygodni 
przed oceną przesyła ogólne instrukcje dotyczące 
danego konkursu oraz organizuje krótkie szkole-
nia online, wyjaśniając, jak należy przeprowadzić 
ocenę oraz o czym szczególnie pamiętać w trakcie 
jej wykonywania. 

Ocena wniosków może odbywać się zdalnie, tj. 
online, lub centralnie, czyli w Brukseli. Co istotne, 
Komisja zakłada, że w ostatnich latach realizacji 
programu Horyzont 2020 będzie dominowała ocena 
zdalna. 

Za swoje zaangażowanie ekspert otrzymuje atrak-
cyjne wynagrodzenie – nawet do 450 euro dziennie, 
a w przypadku wyjazdu do Brukseli również dietę 
dzienną – 92 euro, ryczałt na koszty noclegów – 
100 euro za noc oraz zwrot kosztów podróży. 

Wynagrodzenie to jednak nie wszystko. Proces 
oceny stanowi sposobność do zdobycia nowych 
umiejętności. Po pierwsze, to doskonała nauka 
pisania wniosku – możliwość zobaczenia, jaki powi-
nien mieć układ, strukturę oraz jakich słów-kluczy 
należy używać. Po drugie, to okazja do uczestnictwa 
w samej procedurze ewaluacji i poznania od pod-
szewki poszczególnych jej etapów. Udział w wery-
fi kacji to również: 

– szansa na nawiązanie nowych kontaktów, 
które w przyszłości mogą zaowocować wspólnymi 
projektami lub współpracą na różnych szczeblach;

– integracja z innymi ekspertami i pracownikami 
Komisji Europejskiej;

– niepowtarzalna okazja dołączenia do grona 
specjalistów aktywnych na arenie międzynarodowej;

– możliwość pokazania potencjału i zbudowa-
nia własnego, europejskiego wizerunku w danej 
dziedzinie.

Czy mam szansę zostać takim ekspertem? 
KE stosuje zasadę równości szans i zgodnie 

z nią dąży do zapewnienia możliwie dużej interdy-
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scyplinarności w ramach zespołów oceniających 
wnioski. Oznacza to, iż panel ekspercki powinien 
być zrównoważony geografi cznie, politycznie, repre-
zentować różne organizacje oraz zachować parytet 
płci (40% kobiet). Szansę mają m.in. przedstawiciele 
sektora naukowego, przemysłowego, publicznego 
oraz prywatnego. 

Rejestracja w bazie ekspertów KE ma charakter 
ciągły przez cały okres realizacji programu Hory-
zont 2020, czyli do końca 2020 r. Jednak aby 
zostać wybranym do pracy, należy zrobić to już 
teraz. 

Regionalny Punkt Kontaktowy Programów Ramo-
wych UE w Szczecinie organizuje cykliczne szkole-
nia, podczas których krok po kroku omawiany jest 
profi l eksperta. Zapraszani są również specjaliści, 
którzy dzielą się swoimi doświadczeniami z całego 

procesu ewaluacji. W ramach działalności punktu 
realizowane są również indywidualne konsultacje 
z tego zakresu. 

Agnieszka Aloksa 
konsultant ds. programów badawczych UE
Regionalny Punkt Kontaktowy Programów 

Ramowych UE w Szczecinie
RCIiTT ZUT

e-mail: rtd@zut.edu.pl
tel.: 91 449 41 53

Artykuł powstał w ramach działalności Regionalnego 
Punktu Kontaktowego PR UE w Szczecinie fi nansowanego 
ze środków Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wyższego.

Słowo wstępu
Każda jednostka administracji publicz-

nej prowadzi różnorodne pod względem 
tematycznym sprawy oraz wytwarza niezliczoną 
ilość dokumentacji. Dzieje się tak z uwagi nie tylko 
na realizację statutowych zadań wynikających 
z działalności danej jednostki, ale również w związku 
z jej obowiązkami organizacyjnymi. Można tu mówić 
o dokumentacji tworzonej i „procedowanej” zarówno 
dla potrzeb obsługi klienta / petenta / studenta, jak 
i dokumentacji stricte wewnętrznej. W każdej jed-
nostce administracji publicznej obowiązują zasady 
określające sposób procedowania zadań i prowa-
dzenia poszczególnych tematów.

Zgodnie z przepisami wszystkie takie czyn-
ności podlegają ściśle określonym regułom 
i defi niowane są jako procedowanie czynności 
kancelaryjnych w jednostce – prościej mówiąc pro-
wadzenie spraw. Wszystkie sprawy prowadzone 
są w oparciu o ich klasyfi kację określoną na pod-
stawie symboli klasyfi kacyjnych – zdefi niowanych 
w postaci liczbowej w tzw. Jednolitym Rzeczowym 

Wykazie Akt – w skrócie JRWA. Oznacza 
to, że do każdego typu czynności wyko-
nywanych w danej jednostce przypisany 

jest symbol (numer ), na podstawie którego two-
rzona jest sygnatura poszczególnych akt sprawy. 
Wykaz symboli JRWA ustalany jest indywidualnie 
dla każdej jednostki z osobna na podstawie specyfi ki 
jej działalności, co wynika między innymi z aktów 
prawnych, takich jak statut czy regulamin.

Zasady prowadzenia spraw określone są w doku-
mencie zwanym instrukcją kancelaryjną, który sta-
nowi kluczowy zbiór zasad procedowania czynności 
kancelaryjnych dla danej jednostki.

Instrukcja kancelaryjna w jednostce tworzona 
jest na podstawie Rozporządzenia Prezesa Rady 
Ministrów z dnia 18 stycznia 2011 r. w sprawie 
instrukcji kancelaryjnej, jednolitych rzeczowych 
wykazów akt oraz instrukcji w sprawie organizacji 
i zakresu działania archiwów zakładowych.

W każdej jednostce administracji publicznej 
(niezależnie od tego czy jest to administracja rzą-
dowa, samorząd terytorialny, czy uczelnia wyższa) 

SYSTEM ELEKTRONICZNEGO ZARZĄDZANIA 
DOKUMENTACJĄ EZD PUW NA PUM



58         Biuletyn Informacyjny     nr 3 (105) 2019

obowiązują zasady prowadzenia spraw – czyli two-
rzenia i procedowania dokumentów. Dokumentacja 
tworząca akta spraw zebrana jest w teczki aktowe, 
a po zakończeniu spraw po upływie określonego 
czasu trafi a do archiwum zakładowego.

Co to jest system EZD?
Zapewne niejeden z nas słyszał już o czymś 

takim jak system EZD. System EZD, czyli system 
Elektronicznego Zarządzania Dokumentacją to nic 
innego jak narzędzie informatyczne przeznaczone 
dla jednostek administracji publicznej, w szcze-
gólności dla pracowników administracyjnych jako 
wsparcie w wykonywaniu codziennych czynności. 
Jego główne zadanie to ułatwienie pracy wszyst-
kim pracownikom tworzącym dokumenty, które 
są aktami spraw, oraz uczestniczącym w obiegu 
i procedowaniu tych dokumentów.

Przytoczone we wstępie przepisy obowiązują 
w każdej jednostce administracji publicznej – bez 
względu na to, czy wdrożono już system EZD, czy 
prowadzenie spraw odbywa się w sposób trady-
cyjny, papierowy.

Podstawowymi zaletami systemu EZD jest 
szybkość działania – przekazywanie dokumen-
tacji, jej wymiana, praca grupowa na dokumen-
tach – co dzieje się w czasie rzeczywistym, a także 
100-proc. zgodność z przepisami prawnymi okre-
ślającymi zasady procedowania dokumentów.

System EZD daje możliwość pracownikom, aby 
zdecydowana większość dokumentów z postępowań 
związanych z prowadzeniem spraw dostępna była 
w jednym miejscu.

Zgodnie z zapisami instrukcji kancelaryjnej 
każda jednostka zobligowana jest do prowadzenia 
trzech podstawowych rejestrów:

– rejestr korespondencji wpływającej do jed-
nostki,

– rejestr korespondencji wychodzącej z jednostki,
– spis spraw prowadzonych w jednostce.
System EZD prowadzi wszystkie te trzy rejestry 

automatycznie.
Zdecydowaną większość czynności związanych 

z prowadzeniem spraw w dniu bieżącym i tak wyko-
nujemy, jeśli nie bezpośrednio na komputerze, 
to przynajmniej z jego wsparciem.

System EZD pozwoli scalić większość wymaga-
nych do załatwiania spraw funkcjonalności w jed-
nym miejscu, które da pewne możliwości pracow-
nikowi, jednocześnie ułatwiając mu wykonywanie 
czynności z tym związanych.

W ostatnich latach znaczną uwagę poświęca się 
na planowanie i rozwój strategii informatyzacji pań-
stwa poprzez wskazanie standardów, jakie muszą 
spełniać systemy teleinformatyczne, aby mogły stać 
się systemami klasy EZD. Rozwiązanie takie da 
możliwość tworzenia systemów klasy EZD przez 
podmioty komercyjne – jednak najważniejsze jest 
to, aby każdy system klasy EZD realizował te same 
podstawowe funkcje wymagane przepisami prawa.

Dzieje się tak dlatego, ponieważ państwo będzie 
chciało w pewnym momencie narzucić rozwiązanie, 
w którym od wskazanego momentu wszystkie jed-
nostki administracji publicznej będą musiały korzy-
stać z systemów klasy EZD. W pierwszej kolejności, 
aby to było możliwe, muszą zostać określone stan-
dardy umożliwiające budowę takich systemów przez 
konkurencyjne instytucje/fi rmy – tak by dać użyt-
kownikowi końcowemu możliwość dokonania wyboru.

W takiej sytuacji państwo nie może pozostawić 
„małych” jednostek bez wsparcia – gdy okaże się, 
że komercyjne rozwiązania będą zbyt wygórowane 
fi nansowo, a jednostka nie dysponuje nawet własną 
infrastrukturą techniczną (serwery itp.) dla potrzeb 
instalacji systemu EZD.

Dla zapewnienia realizacji takich przepisów udo-
stępniony zostanie każdej chętnej jednostce system 
EZD RP – który obecnie jest w fazie tworzenia przez 
NASK (Naukowa i Akademicka Sieć Komputerowa) 
wraz z zespołem Podlaskiego Urzędu Wojewódz-
kiego w Białymstoku (PUW). Prace odbywają się 
przy ścisłej współpracy z Ministerstwem Cyfryza-
cji. Powstanie systemu EZD RP wymaga jednak 
jeszcze trochę czasu, gdyż jest to przedsięwzięcie 
na ogromną skalę.

Dlaczego system EZD PUW?
Na dzień dzisiejszy – czyli pod koniec roku 2019, 

na rynku dostępnych jest kilka systemów EZD. 
Skupmy się jednak na systemach niekomercyjnych. 
Obecnie wiodące są dwa systemy elektronicznego 
obiegu dokumentów:

– EZD PUW – System Elektronicznego Zarzą-
dzania Dokumentacją Podlaskiego Urzędu Woje-
wódzkiego w Białymstoku – obecnie przekazany 
i stanowiący własność Skarbu Państwa;

– eDOK – System Zarządzania Dokumentami 
autorstwa Centralnego Ośrodka Informatyki.

Systemy te pierwotnie były wdrażane w jednost-
kach administracji rządowej, a następnie zakresem 
swym objęły również inne jednostki administracji 
publicznej.
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System EZD PUW został stworzony przez pracow-
ników Podlaskiego Urzędu Wojewódzkiego w Bia-
łymstoku – pierwotnie napisano go, aby pozostali 
urzędnicy mogli na nim pracować. Cechuje się jedną 
podstawową właściwością, która przewyższa inne 
systemy dostępne na rynku, a przede wszystkim 
systemy komercyjne – a mianowicie ergonomią.

W przypadku zakupu systemu np. w trybie zamó-
wienia publicznego w opisie dotyczącym wyma-
gań, niezależnie czy to ma być produkt dostępny 
na rynku, czy stworzony nowy, można zawrzeć prak-
tycznie wszystko: wymogi prawne, część wyglądu 
interfejsu użytkownika, wymagane funkcjonalności, 
jednak nie da się opisać takich rzeczy jak ergono-
mia użytkowania; z prostej przyczyny – gdyż jest 
to cecha w dużym stopniu niemierzalna i bardzo 
trudna do opisania.

System Podlaskiego Urzędu Wojewódzkiego od lat 
2011–2012 był testowany m.in. w urzędach woje-
wódzkich, które wcześniej posiadały komercyjny 
system obiegu dokumentów – teoretycznie realizu-
jący wymagane zadania – jednak ergonomia pracy 
na nim praktycznie nie istniała. System komercyjny, 
mimo że realizował swoje funkcjonalności, był skom-
plikowany w użytkowaniu, powolny i nieintuicyjny. 
System EZD PUW uwzględnia praktycznie wszystkie 
uwagi dotyczące mankamentów systemów komer-
cyjnych i zawiera rozwiązania zgłaszane przez użyt-
kowników podczas testów, a następnie bieżącego 
użytkowania. W dalszym ciągu jest rozwijany, obec-
nie przez NASK (Naukowa i Akademicka Sieć Kom-
puterowa) oraz zespół PUW, a na obecną ergonomię 
pracy w systemie składają się całe lata tworzenia, 
modyfi kacji, testów i sugestii setek osób w kraju.

Ogromna praca włożona w system EZD PUW jest 
między innymi owocem tych obserwacji i zebrania 
najlepszych praktyk oraz potrzeb i pomysłów uczest-
ników testów „na własnych podwórkach”, a także 
kilkudziesięciu spotkań roboczych uczestników 
projektu EZD PUW z zaangażowanymi przedstawi-
cielami urzędów wojewódzkich, które wdrażały ten 
system w instytucjach na swoim terenie.

Warto w tym miejscu zaznaczyć, iż wspomniany 
wcześniej projekt EZD RP realizowany jest przez ten 
sam zespół (NASK i PUW ) – zatem, jak widać, dalszy 
rozwój odbywa się z uwzględnieniem funkcjonują-
cych już rozwiązań. Dzięki temu w systemie EZD RP 
zapewnione będą narzędzia migracji danych z EZD 
PUW, w przypadku gdy za kilka lat jednostka zechce 
przejść z systemu EZD PUW na system EZD RP. 
To jednak kwestie czysto techniczne i na razie odległe.

Co tak naprawdę przemawia 
za systemem EZD PUW?

Można śmiało powiedzieć, że za systemem EZD 
PUW przemawiają zarówno sprzyjające przepisy 
prawne, jak i rekomendacje osób i instytucji już 
na nim pracujących. Początkowo system EZD PUW 
funkcjonował jedynie w urzędach wojewódzkich 
i jednostkach administracji zespolonej na terenie 
województw, a po niedługim czasie zawitał również 
do ministerstw i urzędów centralnych. Zaintere-
sowanie nim było jednak tak ogromne, że w dniu 
11 maja 2014 r., z chwilą wejścia w życie art. 13a 
ustawy o informatyzacji, która fundamentalnie 
wprowadza zasadę praktycznej reużywalności 
i jest podstawą współpracy PUW z wieloma jed-
nostkami publicznymi nienależącymi do Skarbu 
Państwa, pojawiła się możliwość przekazywania 
systemu EZD PUW poza Skarb Państwa, czyli 
takim podmiotom, jak NBP, państwowe uczelnie 
wyższe czy jednostki samorządu terytorialnego – 
i od tego momentu wdrożenia ruszyły niemalże 
lawinowo.

Większość jednostek tak naprawdę w ramach 
swojej działalności wykonuje czynności, które 
są podczas procedowania spraw bardzo podobne – 
dlaczego zatem nie użyć systemu na szerszym 
obszarze niż to pierwotnie zakładano?

System EZD PUW na koniec roku 2019 osią-
gnął w swoim kształcie to, do czego dążyli „ojco-
wie” systemu z PUW oraz wszystkie inne osoby 
oraz jednostki uczestniczące w rozwoju systemu, 
mające wpływ na jego kształt i funkcjonalność. 
Mimo to system EZD PUW jest w dalszym ciągu 
rozwijany - uwzględniane są nie tylko zmiany prze-
pisów prawnych, ale także nowe funkcjonalności.

Praca w kancelarii, która jest sercem jednostki 
oraz systemu EZD, jest łatwiejsza dzięki automa-
tyzacji wielu powtarzalnych czynności. W syste-
mie EZD PUW prowadzone są podstawowe rejestry 
wymagane ustawą, czyli: rejestr korespondencji 
wpływającej, rejestr korespondencji wychodzącej 
oraz spis spraw. Dzieje się to w pełni automatycznie 
podczas normalnej, codziennej pracy użytkowników. 
Dodatkowo w systemie istnieje szereg innych reje-
strów, tak naprawdę każda jednostka może znaleźć 
coś przydatnego dla siebie. Przekazywane sprawy 
wraz z dokumentami trafi ają natychmiast na wir-
tualne „biurko” docelowego pracownika. System 
zawiera jedną dużą wspólną bazę adresatów, która 
budowana jest na podstawie danych wprowadza-
nych podczas rejestracji wpływów oraz przy two-
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rzeniu korespondencji wychodzącej, gdzie wszystko 
odbywa się w zgodzie z przepisami RODO.

W systemie EZD PUW dostępne są szablony 
(wzorce) dokumentów, dzięki czemu możliwe jest 
ujednolicenie szaty grafi cznej i ustandaryzowanie 
tworzonej dokumentacji. Daje on także możliwość 
pracy grupowej wielu pracownikom nad współdzie-
lonymi dokumentami w ramach akt prowadzonej 
sprawy.

W systemie generowane są wydruki kopert oraz 
naklejek (w oparciu o defi niowane indywidualnie 
szablony) dla potrzeb korespondencji wychodzącej. 
Rejestracja zwrotki z korespondencji ze zwrotnym 
potwierdzeniem odbioru widoczna jest dla pracow-
nika prowadzącego daną sprawę. Automatycznie 
generowana jest pocztowa książka nadawcza (PKN ). 
Komunikacja poprzez platformę ePUAP jest szybka 
i łatwa – wysłać dokumenty przez ePUAP może każdy 
użytkownik systemu EZD PUW. Pracownicy widzą 
statusy wysyłki swoich korespondencji – zarówno 
papierowej przez kancelarię, jak i e-koresponden-
cji przez platformę ePUAP. Widoczne są również 
potwierdzenia odbioru (zwrotki) zarejestrowane 
w systemie po powrocie do jednostki.

Kierownictwo ma wgląd w aktualnie prowadzone 
sprawy, jak również ma możliwość akceptacji, 
dekretacji i podpisywania dokumentów w formie 
elektronicznej przy użyciu certyfi katów kwalifi ko-
wanych, natomiast pracownicy merytoryczni mają 
wiele przydatnych narzędzi ułatwiających organi-
zację pracy. System daje możliwość defi niowania 
własnych ścieżek obiegu dokumentów, grup dystry-
bucyjnych wewnętrznych dla potrzeb przekazywania 
korespondencji wewnętrznej oraz list seryjnych dla 
korespondencji grupowej (wysyłka na zewnątrz za 
pośrednictwem operatora pocztowego). Archiwizacja 
spraw prowadzonych elektronicznie odbywa się 
z poziomu użytkownika bezpośrednio w systemie.

Wprowadzenie dobrych nawyków i możliwość 
pracy na dokumencie elektronicznym idąca w parze 
z rezygnacją z wydruków ma wpływ na bezpośrednie 
obniżenie kosztów działalności jednostki, co ma 
również pewne przełożenie na ekologię.

Te i wiele innych funkcjonalności zadecydowało, 
że obecnie system EZD PUW użytkowany jest w 430 
instytucjach i jednostkach, a łącznie pracuje na nim 
ponad 77 tys. użytkowników – to właśnie jest dla 
niego najlepszą rekomendacją.

Więcej szczegółowych informacji znaleźć można 
na ofi cjalnej stronie systemu EZD PUW pod adre-
sem: ezd.gov.pl.

Organizacja wdrożenia systemu EZD PUW
Dla ostudzenia tych wszystkich „och” i „ach” 

należy wymienić kilka bardzo ważnych kwestii czę-
sto pomijanych, a jednak stanowiących przy wielu 
wdrożeniach element zaskoczenia.

System EZD PUW funkcjonuje według ściśle 
określonych zasad. Główną i podstawową zasadą 
jest zgodność z przepisami prawnymi. System bez-
względnie przestrzega wymogów instrukcji kancela-
ryjnej zgodnie z przytoczonym wcześniej rozporzą-
dzeniem. Jest to oczywiste – gdyż jest narzędziem 
wspomagającym pracowników w realizowaniu 
zadań publicznych określonych przepisami prawa. 
Niestety, doświadczenie pokazuje, że w wielu jed-
nostkach występują duże rozbieżności pomiędzy 
sposobem działania określonym przepisami a tym 
funkcjonującym z racji pewnego przyzwyczajenia.

Wdrożenie systemu EZD PUW ma na celu dać 
pracownikom jednostki narzędzie, które po zapo-
znaniu się z nim (przebyciu szkolenia z zakresu 
obsługi i funkcjonalności) ułatwi im pracę. Wszyst-
kie czynności realizowane „w papierze”, gdy tylko 
jest taka możliwość, przerzucane są stopniowo 
do systemu EZD. Oczywiście, prędzej czy później 
pojawi się moment, w którym wszystko co możliwe 
zostało zrealizowane elektronicznie, a w pewnych 
kwestiach ucieczki od papieru nie będzie – i jest 
to naturalne. Część rzeczy musi pozostać w papie-
rze, gdyż ich digitalizowanie może być niemożliwe 
ze względów technicznych lub też nieracjonalne 
czy wręcz nielogiczne. Przy podejmowaniu decyzji 
organizacyjnych jak najbardziej należy kierować 
się zdrowym rozsądkiem i nie robić nic na siłę, 
oczywiście, działając w obrębie odpowiednich 
przepisów.

Może też wystąpić taka sytuacja, że niektóre 
zadania już są realizowane w innych systemach – 
tzw. dziedzinowych – i dalej w nich będą tak prowa-
dzone z wyłączeniem ich procedowania w systemie 
EZD PUW. Takie sytuacje reguluje się tzw. wyłącze-
niami z EZD w jednostce na poziomie zarządzenia 
wewnętrznego – jest to powszechna praktyka i każda 
jednostka posiadająca odrębną specyfi kę stosuje 
takie rozwiązania dla swoich potrzeb.

Wszystkie pozostałe czynności w ramach danych 
zakresów pracy jednostek, które będą możliwe 
do realizacji w systemie EZD – w nim właśnie będą 
w pełni lub częściowo realizowane.

Jest jednak pewne „ale” – czy na pewno?
Dla jednostek sumiennie przestrzegających prze-

pisów instrukcji kancelaryjnej nie ma problemu – 
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pojawi się nowe narzędzie i tyle. Co jednak z jed-
nostkami nieprzestrzegającymi zasad?

Tutaj pojawiają się schody w postaci „rewolucji” 
utożsamianej jako tej wprowadzanej przez system 
EZD. Nic bardziej mylnego – to nie system EZD 
wprowadza rewolucję, tylko rewolucja wprowadzana 
jest po to, aby móc z niego korzystać, a przede 
wszystkim by pracować zgodnie z przepisami.

Każda jednostka administracji publicznej bez 
wyjątku podlega przepisom prawnym w zakre-
sie prowadzenia spraw – podstawowym aktem 
prawnym, który to reguluje, jest wspomniana 
na początku instrukcja kancelaryjna.

Tak naprawdę to, jakie metody wypracowali 
sobie pracownicy danej jednostki i czy robią tak 
od lat czy nawet od zawsze, nie ma żadnego zna-
czenia – jeżeli jest to niezgodne z przepisami. Jeśli 
działania pracowników są niezgodne z przepisami 
zawartymi w instrukcji kancelaryjnej (obowiązującej 
w obecnym kształcie od stycznia 2011 r.), oznacza 
to, iż czynności kancelaryjne w danej jednostce 
realizowane są niezgodnie z obowiązującym prawem 
i to jest podstawowa kwestia, która bezwzględnie 
musi być przestrzegana.

Można silić się na próby udowadniania, że zada-
nia są realizowane, że jakoś to wszystko „idzie 
do przodu” – ale czy na pewno i czy w każdym 
obszarze? Czy dokumentacja prowadzona jest jak 
należy? Czy prowadzone są wszystkie wymagane 
rejestry, w tym spis spraw? Czy dokumenty na bie-
żąco trafi ają do archiwum zakładowego? Czy prze-
kazywanie do archiwum odbywa się bez błędów 
i problemów? A tak szczerze…

Człowiek jest tylko człowiekiem – i prawdą jest 
stwierdzenie, że nie myli się ten, kto nic nie robi. 
Jest jednak możliwość, by pewne czynności – powta-
rzalne, zdefi niowane, narzucone przepisami, wyko-
nywane niemalże mechanicznie - powierzyć bez-
dusznej maszynie, której zadaniem jest skrupulatne 
pilnowanie porządku i pewnych zasad. 

Pozbywając się takich „mechanicznych” obowiąz-
ków, człowiek może mieć możliwość zajmowania się 
tym, do czego jest bardziej stworzony – samodziel-
nym myśleniem, rozstrzyganiem problemów, kre-
atywnym działaniem. Dlaczego by nie powierzyć tej 
niewymagającej kreatywności części pracy jakiemuś 
narzędziu, które skrupulatnie będzie wykonywać 
pewne czynności i będzie na „usługi” człowieka?

System EZD PUW jest kompletnym narzędziem 
umożliwiającym pracę w zakresie procedowania 
czynności kancelaryjnych w jednostce, restrykcyjnie 

przestrzegającym przepisów prawa. Praca w syste-
mie jest łatwa i można pokusić się o stwierdzenie, 
że „nawet przyjemna”, jednak należy pamiętać, 
że jest to jedynie narzędzie. Co to oznacza? Ozna-
cza to tyle, że pracę wykonuje w dalszym ciągu 
człowiek i to on odpowiada za przebieg czynności, 
ostateczny kształt i absolutnie nie jest zwolniony 
z myślenia. System EZD jest narzędziem wspomaga-
jącym człowieka w jego pracy i ułatwiającym wyko-
nywanie pewnych czynności, a przede wszystkim 
porządkującym pewne kwestie, ale niewyręczającym 
człowieka w obszarach, gdzie jest to niemożliwe czy 
niepożądane. Należy pamiętać, że kluczem w tym 
wszystkim jest człowiek i jego organizacja pracy.

W sprawnych rękach w dobrze zarządzanej jed-
nostce, gdzie przestrzegane są przepisy, narzędzie 
jest pomocne i to jest tak naprawdę zadanie sys-
temu EZD PUW.

EZD PUW na PUM
Dzięki wsparciu funduszy unijnych Pomor-

ski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie zapla-
nował wdrożenie systemu EZD PUW. Na lata 
2019–2022 przewidziana jest realizacja projektu 
„Integration – Zintegrowany rozwój Pomorskiego 
Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie”, umowa 
nr POWR.03.05.00-00-Z047/18-00, współfi nanso-
wanego ze środków Unii Europejskiej Europejskiego 
Funduszu Społecznego Programu Operacyjnego 
Wiedza Edukacja Rozwój. Celem projektu, obok 
licznych działań skierowanych do studentów i kadry 
dydaktycznej PUM, jest przede wszystkim uspraw-
nienie procesów zarządczych uczelni, m.in. poprzez 
wdrożenie EZD. 

W chwili obecnej trwają prace przygotowaw-
cze do rozpoczęcia wdrożenia. Prace wdrożeniowe 
zostały poprzedzone podpisaniem porozumienia 
trójstronnego pomiędzy PUM w Szczecinie a Podla-
skim Urzędem Wojewódzkim w Białymstoku (twórcą 
systemu EZD PUW ) oraz wojewodą zachodniopo-
morskim, na podstawie którego Pomorskiemu Uni-
wersytetowi Medycznemu zostanie udostępniony 
system EZD PUW.

W celu prawidłowej realizacji zadań związa-
nych z przygotowaniem uczelni do wdrożenia 
EZD, na mocy zarządzania kanclerza PUM został 
powołany zespół merytoryczny ds. wdrożenia 
EZD. Obecnie trwa inwentaryzacja zasobów tele-
informatycznych PUM i infrastruktury technicznej 
oraz analizowana jest organizacja obiegu doku-
mentów na uczelni we wszystkich lokalizacjach.
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W opracowaniu jest nowe zarządzenie kancela-
ryjne bazujące na Rozporządzeniu Prezesa Rady 
Ministrów z dnia 18 stycznia 2011 r. w sprawie 
instrukcji kancelaryjnej, jednolitych rzeczowych 
wykazów akt oraz instrukcji w sprawie organi-
zacji i zakresu działania archiwów zakładowych, 
a także przygotowywany jest wykaz klasyfi kacyjny 
JRWA dla PUM. Przygotowany został również szcze-
gółowy harmonogram wdrożenia systemu na uczelni.

Skrócony harmonogram wdrożenia 
Rok 2020

Instalacja środowiska testowego EZD PUW oraz 
wyłonienie grupy koordynatorów, a także zakupy 
sprzętu komputerowego, organizacja pracy Kancela-
rii Ogólnej oraz sekretariatów, utworzenie składów 
chronologicznych. Opracowanie i wydanie stosow-
nych zarządzeń regulujących zakres użytkowania 
systemu EZD PUW na PUM. Uruchomienie sys-
temu i rozpoczęcie szkoleń użytkowników, a także 
konfi guracje stanowisk pracy – tak by od 1 stycz-
nia 2021 r. system EZD PUW został uruchomiony 
na PUM jako system wspomagający.
Rok 2021

Cały rok 2021 to czas, aby nauczyć się pracować 
na systemie EZD, skorygować to, co może zostać 

zoptymalizowane. W tym okresie wszystkie sprawy 
będą prowadzone tradycyjnie – jednak system będzie 
wspomagał w zakresie rejestracji korespondencji 
wpływającej, przygotowania korespondencji wycho-
dzącej, a przede wszystkim kontroli numeracji pro-
wadzonych w papierze spraw. 
Rok 2022

Na dzień 1 stycznia 2022 r. został wyznaczony 
termin przejścia PUM na system EZD PUW jako 
podstawowy system dokumentowania czynności 
kancelaryjnych (prowadzenia spraw) na Pomorskim 
Uniwersytecie Medycznym w Szczecinie. Od tego 
momentu tam, gdzie będzie to możliwe, we wska-
zanych klasach JRWA, papier zostanie całkowicie 
wyeliminowany, a obieg wskazanych typów doku-
mentów w ramach wyznaczonych klas JRWA reali-
zowany będzie wyłącznie elektronicznie.

Szczegółowe informacje na temat projektu „Integra-
tion – Zintegrowany rozwój Pomorskiego Uniwersy-
tetu Medycznego w Szczecinie”, jak i bieżących eta-
pów wdrażania EZD na PUM, znajdują się na stronie 
www.pum.edu.pl/integration.

Paweł Pacała 
Dział Inform atyki 

Modele anatomiczne w Bibliotece Głównej
Od wielu lat w czytelni Biblioteki Głównej PUM 

studenci mogą korzystać nie tylko z podręczników 
i czasopism, ale także z modeli anatomicznych, które 
cieszą się dużym zainteresowaniem, szczególnie 
wśród studentów pierwszego roku studiów. W tym 
roku na życzenie studentów zakupiono kolejne: 

1. Model serca z bypassami pomniejszony do 75% 
naturalnej wielkości, składający się z dwóch części 
i ukazujący szczegóły budowy komór, przedsionków, 
zastawek, żył i aorty. Przednia część może być odłą-
czana i wówczas uwidacznia się wewnętrzna budowa 
zastawek. Model przedstawia bypassy żylne pra-
wej tętnicy wieńcowej ramienia międzykomorowego 
przedniego i ramię okalające lewej tętnicy wieńcowej.

2. Model mózgu będący odwzorowaniem ludzkiego 
mózgu, podzielony na pięć części. Jego lewa część 

SERWIS INFORMACYJNY 
BIBLIOTEKI PUM

jest złożona z: płata czołowego i ciemieniowego, płata 
skroniowego i potylicznego, pnia mózgu i móżdżku.

3. Siedmioczęściowy model krtani dwukrotnie 
powiększony. Model przedstawia: krtań, kość gny-
kową, tchawicę, więzadła, mięśnie, naczynia, nerwy 
i tarczycę. Grdyka, mięśnie oraz dwie połowy tar-
czycy są wyjmowane. 

4. Model miednicy żeńskiej z więzadłami w roz-
miarze naturalnym, który pokazuje umiejscowienie 
i funkcje więzadeł miednicy żeńskiej.

5. Odcinek lędźwiowy kręgosłupa z miednicą, 
składający się z pięciu kręgów lędźwiowych wraz 
z kością krzyżową i miednicą.

6. Model nerki, nefronu, naczyń krwionośnych 
i ciałka nerkowego. Przekrój nerki przedstawia: 
ciałka nerkowe, kanaliki, rdzeń nerkowy, kielichy 
nerkowe, miedniczki, naczynia krwionośne, górny 
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składający się z 18 elementów, model mózgu, serca 
z bypassami, krtani, nerki, naczyń krwionośnych,  
nefronu oraz kości miednicy (jednej z więzadłami).

Tablice magnetyczne w Bibliotece Głównej
Również na prośbę studentów do Biblioteki 

Głównej zakupiono dwie przenośne tablice magne-
tyczne. Jedna znajduje się w czytelni na antresoli 
w pokoju pracy grupowej, a druga w sali dydak-
tycznej nr 108, w której odbywają się prezentacje 
i pokazy oraz spotkania organizacji studenckich 
działających na PUM.

Edyta Rogowska
Zdjęcia Anna Cymbor

odcinek moczowodu. Model nefronu pokazuje prze-
krój przez korę nerkową i rdzeń oraz uwypukla 
ciałka nerkowe z bliższymi i dalszymi kanalikami 
krętymi nerki, pętlami Henlego, zbiorczymi kana-
likami i naczyniami krwionośnymi. Trzeci model 
przedstawia otwarte ciałko Malpighiego z kłębusz-
kiem nerkowym i torebką Bowmana. Wszystkie 
modele umieszczone są na jednej podstawie.

7. Odlew szkieletu osobnika płci męskiej. Cały 
szkielet jest rozłożony na oddzielne kości, zawie-
rające otwory, szczeliny i wyrostki. Czaszka może 
być rozłożona na trzy części.

Obecnie do dyspozycji studentów mamy: trzy 
szkielety, w tym jeden rozłożony, osiem czaszek, tors 

NOWY ROK NA DUM PUM
23 października br. 50 studentów Dziecięcego 

Uniwersytetu Medycznego Pomorskiego Uniwer-
sytetu Medycznego w Szczecinie rozpoczęło nowy 
rok akademicki 2019–2020. To uczniowie szczeciń-
skich szkół w wieku od 13 do 15 lat, zainteresowani 
naukami przyrodniczymi i medycznymi. Wielu z nich 

już marzy o zawodzie lekarza, ratownika medycz-
nego, fi zjoterapeuty czy pielęgniarki. 

Inauguracja DUM PUM ma zawsze uroczysty 
charakter z zachowaniem pełnego ceremoniału aka-
demickiego. Gospodarzem spotkania była dr n. zdr. 
Magdalena Bikowska, koordynator DUM PUM. 



64         Biuletyn Informacyjny     nr 3 (105) 2019

W imieniu władz uczelni uczestniczył prof. Jarosław 
Peregud-Pogorzelski, prorektor ds. rozwoju PUM, 
który witając młodych studentów, powiedział m.in.:

– DUM PUM to ważny dla uczelni projekt, ponie-
waż od najmłodszych lat powinniśmy uczyć zasad 
opieki nad chorym człowiekiem i zajmować się pro-
fi laktyką prozdrowotną. Wierzę, że już niedługo 
wybierzecie studia medyczne i zostaniecie lekarzami, 
dentystami, pielęgniarkami czy fi zjoterapeutami. 
Potrzebujemy dobrze wyszkolonej kadry medycznej.

Studenci osobiście odbierali od prorektora 
identyfi katory, potwierdzające przyjęcie na studia. 
Następnie złożyli uroczyste ślubowanie. Po części 

ofi cjalnej, już bez udziału rodziców i opiekunów, 
odbył się pierwszy wykład o historii PUM, trady-
cjach i ceremoniale akademickim obowiązują-
cym na uczelni, który wygłosiła pisząca te słowa 
Kinga Brandys, rzecznik prasowy PUM. Pierwszy 
zjazd zakończyło wspólne, ponadgodzinne zwie-
dzanie Rektoratu, od piwnicy przez Salę Senatu 
aż po strych 68-metrowej wieży.

DUM PUM jest fi nansowany ze środków Wydziału 
Spraw Społecznych Urzędu Miasta Szczecin.

Kinga Brandys
rzecznik prasowy

Zdjęcia Foto Praktyka

20 września 2019 r. w auli Rektoratu PUM rozpo-
czął się nowy rok akademicki Medycznego Uniwer-
sytetu Seniora Pomorskiego Uniwersytetu Medycz-
nego w Szczecinie (MUS PUM). Uroczysta inaugu-
racja siódmej edycji tego niepowtarzalnego w skali 
kraju projektu odbyła się z udziałem prof. Barbary 
Dołęgowskiej, prorektor ds. dydaktyki PUM, oraz 
prof. US Beaty Bugajskiej, dyrektor Wydziału Spraw 
Społecznych Urzędu Miasta Szczecin.

Witając studentów, dr Magdalena Kamińska, koor-
dynator MUS PUM, mówiła o zaletach samokształ-
cenia i pozytywnym podejściu do życia. Zapewniała, 
że od siedmiu lat MUS PUM nie tylko propaguje pro-
zdrowotny styl życia, ale także pomaga rozwijać pasje, 
czyni życie pełnym uroku i stanowi impuls do podej-
mowania inicjatyw na rzecz utrzymania i przywra-
cania zdrowia własnego i swoich najbliższych.  

Wiele ciepłych słów i gratulacji skierowała 
do uczestników projektu prof. Barbara Dołęgowska.

– Jest mi niezmiernie miło móc gościć Państwa 
w murach Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
w Szczecinie. Dołączają Państwo do społeczności 

PUM. Co roku rośnie zainteresowanie Medycznym 
Uniwersytetem Seniora PUM, co oznacza, że nasz 
projekt cieszy się Państwa uznaniem. Mam nadzieję, 
że tegoroczne wykłady okażą się ciekawe, dyskusje 
będą burzliwe, a wszystkie spotkania ciepłe i wspa-
niałe. Życzę Państwu, aby ten nadchodzący rok 
akademicki był dla wszystkich dużym przeżyciem 
i wspaniałą przygodą. 

Gościem specjalnym uroczystości była dr hab.  
n. hum., prof. US Beata Bugajska, dyrektor Wydziału 
Spraw Społecznych Urzędu Miasta Szczecin.

– Cieszę się i dziękuję władzom PUM oraz orga-
nizatorkom MUS za podjęcie się tak ważnej dla 
seniorów inicjatywy, tym bardziej że projekt ten 
jest znany nie tylko w Szczecinie, ale także w Pol-
sce. Dzięki m.in. działalności MUS PUM Gmina 
Miasto Szczecin została laureatem konkursu 
marszałka województwa zachodniopomorskiego 
„Aktywni dla seniorów 2019” w kategorii Samo-
rząd Przyjazny Seniorom. Cieszę się, wiedząc, ile 
serca i pracy wkładają w to organizatorki MUS 
PUM, że władze miasta mogą ten projekt wspierać 
fi nansowo. W imieniu swoim i prezydenta mia-
sta życzę studentom MUS, aby zdobytą wiedzę 
w murach PUM mogli Państwo wykorzystywać 
w swoim codziennym życiu, dla dobra swojego 
i swoich bliskich. 

W roku akademickim 2019/2020 naukę na MUS 
PUM rozpoczęło 205 studentów. Podczas inaugu-
racji studenci odebrali indeksy i złożyli uroczyste 
ślubowanie. Wykład inauguracyjny o najlepszym 
leku – aktywności fi zycznej wygłosiła prof. Barbara 
Dołęgowska.

MUS PUM – INAUGURACJA 2019/2020



Biuletyn Informacyjny     nr 3 (105) 2019        65

MUS PUM to projekt przeznaczony dla osób 
od 60. roku życia, zainteresowanych medycyną 
i naukami pokrewnymi. Celem projektu jest promo-
cja zdrowego stylu życia i profi laktyka chorób oraz 
polepszenie jakości życia seniorów poprzez wskaza-
nie możliwości samokształcenia, aktywności fi zycz-
nej oraz zmiany codziennych nawyków i tradycji 
żywieniowych. Przed studentami MUS PUM dziesięć 
zjazdów, wykłady, warsztaty i zajęcia rekreacyjne.

Projekt MUS PUM funkcjonuje dzięki wsparciu 
fi nansowemu Wydziału Spraw Społecznych Urzędu 
Miasta Szczecin. W ramach tych funduszy studenci 
otrzymują m.in. bezpłatne materiały dydaktyczne.

dr Magdalena Kamińska
koordynator MUS PUM

Kinga Brandys 
rzecznik prasowy

Już trzeci semestr trwają studia podyplomowe 
medycyna estetyczna twarzy, których organizatorem 
i kierownikiem jest prof. PUM Katarzyna Grochole-
wicz. Pod koniec października w Zakładzie Stoma-
tologii Zintegrowanej odbyły się bardzo interesu-
jące zajęcia w ramach tych studiów. Poprowadzili 
je dr hab. Marzena Wyganowska-Świątkowska, 
kierownik Katedry i Kliniki Chirurgii Stomatolo-
gicznej i Periodontologii Uniwersytetu Medycznego 
w Poznaniu, oraz dr Marek Wasiluk, właściciel kli-
niki Triclinium w Warszawie. 

Docent Marzena Wyganowska-Świątkowska, spe-
cjalista periodontologii i absolwentka studiów pody-
plomowych estetyka twarzy, wprowadziła studentów 
w tajniki przeprowadzania zabiegów z zastosowa-
niem kolagenu w obrębie twarzy i przyzębia. Doktor 
Marek Wasiluk jest lekarzem dentystą i medycyny 
estetycznej, ekspertem w dziedzinie laserotera-
pii, ukończył prestiżowe studia MSc in Aesthetic 
Medicine w szkole Barts and The London School of 
Medicine and Dentistry na elitarnym uniwersytecie 
Queen Mary University of London. Zapoznał uczest-
ników z technikami terapii laserowych i ultradźwię-

kowej, stosowanych do rozwiązywania różnych pro-
blemów estetycznych. Prezentację preparatu kola-
genowego uzupełniła Agnieszka Zbrzeżny z fi rmy 
BD Aesthetic z Warszawy, która podzieliła się nie 
tylko wiedzą, ale również przekazała nieodpłatnie 
część materiałów. Sprzętu w postaci dwóch laserów 
i urządzenia HIFU niezbędnego do przeprowadzenia 
zajęć użyczył Dariusz Białek z fi rmy Bmed Medical 
Devices z Wrocławia. Pomoc techniczną i meryto-
ryczną dotyczącą działania i obsługi tych urządzeń 
przez cały czas zapewniał inż. Jerzy Wichowski. 

Studenci z dużym zainteresowaniem uczest-
niczyli w seminariach i zajęciach praktycznych, 
a przyjęte przez nich pacjentki były bardzo zadowo-
lone z przeprowadzonych zabiegów. Zakres zabiegów 
wykonanych przez studentów był bardzo szeroki. 
Uczestnicy zapoznali się z techniką zabiegów przy 
użyciu atelokolagenu Linerase stosowanego do spły-
cenia lub redukcji zmarszczek twarzy i szyi. Działa-
nie preparatu polega na ujędrnianiu, zwiększaniu 
gęstości i elastyczności oraz regeneracji i odbudowy 
skóry. Za pomocą urządzenia HIFU kilku paniom 
wykonano bezinwazyjny i prawie niebolesny lifting 

MEDYCYNA ESTE TYCZNA TWARZY 
NA STUDIACH PODYPLOMOWYCH
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oraz ujędrnianie skóry twarzy i szyi. Natomiast laser 
frakcyjny został zastosowany do redukcji blizn 
potrądzikowych, terapii efektów fotostarzenia (prze-
barwienia, zmarszczki), wygładzania i odmładzania 
skóry, redukcji blizn pooperacyjnych (przerosto-
wych, zanikowych), a nawet wycięcia brodawek. 
Kolejnym urządzeniem, z którym mogli zapoznać się 
studenci, był laser alexandrytowy, którym można 
usuwać owłosienie oraz zmiany pigmentacyjne, 
a także przezskórnie zamykać teleangiektazje oraz 

leczyć rumień potrądzikowy. Kilkoro studentów, 
na podstawie wykonanych tymi urządzeniami 
zabiegów, będzie pisać pracę dyplomową wyma-
ganą do ukończenia studiów.

Serdecznie dziękujemy wykładowcom i przed-
stawicielom obu fi rm za pomoc w przeprowadzeniu 
zajęć. 

dr hab. prof. PUM Katarzyna Grocholewicz
Zakład Stomatologii Zintegrowanej

Zdjęcia archiwum Zakładu

Od początku swojej kadencji władze PUM trady-
cyjnie w październiku odbywają spotkania ze stu-
dentami rozpoczynającymi naukę na pierwszych 
latach wszystkich 14 kierunków uczelni. 24 paź-
dziernika aula Rektoratu przy ul. Rybackiej została 
wypełniona do ostatniego miejsca. 

– Podjęliście bardzo dobrą decyzję, wybierając 
naszą uczelnię – mówił prof. Bogusław Machaliński, 
rektor PUM. – Jesteśmy jedną z lepszych uczelni kraju, 
w wielu ocenach także liderem. Namawiam wszyst-
kich do udziału w pracach wielu znakomitych kół 
naukowych naszej uczelni, ale także do włączenia się 
do prac samorządowych w Parlamencie Studentów. 

W spotkaniu uczestniczyli także: prof. Leszek 
Domański, dziekan Wydziału Medycyny i Stoma-
tologii, prof. Anna Jakubowska, dziekan Wydziału 
Farmacji, Biotechnologii Medycznej i Medycyny 
Laboratoryjnej oraz dr hab. Elżbieta Petriczko, pro-
dziekan Wydziału Medycyny i Stomatologii. 

Organizatorem tegorocznego spotkania „pierw-
szaków” był Parlament Studentów PUM. Witając 

zebranych, przewodniczący Jakub Pawlik mówił 
o konieczności zmiany dotychczasowych przy-
zwyczajeń i innych formach nauki obowiązują-
cych na studiach. Zapewniał jednak, że nie tylko 
nauką student żyje. Damian Durys z Parlamentu 
Studentów opowiedział o prawach i obowiązkach 
studentów. O sprawach ważnych i trudnych dla 
osób rozpoczynających naukę w nowym otoczeniu. 
Były więc odpowiedzi na trudne pytania: Jak się 
ubrać na egzamin? Gdzie można używać telefo-
nów komórkowych? Jak napisać maila do wykła-
dowcy? – porady praktyczne i ciekawe. Studenci 
poznali także historię uczelni i strukturę władz. 
Po części ofi cjalnej na stoiskach przygotowanych 
przez przedstawicieli działających na PUM organi-
zacji studenckich można było porozmawiać oraz 
dopytać o szczegóły współpracy, a nawet wspólnie 
wypić kubek kawy.

Kinga Brandys
rzecznik prasowy

Zdjęcia Foto Praktyka

POWITANIE STUDENTÓW 
ROZPOCZYNAJĄCYCH NAUKĘ NA PUM
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Opowieści lekarskie

Czas ludzi jest ograniczony. Forma, w jakiej 
żyjemy, częściowo ulegnie anihilacji do podstawo-
wych form strukturalnych, reszta – rozproszeniu 
w czasoprzestrzeni w postaci fal dźwiękowych, 
elektromagnetycznych, kompozycji kwantowej lub 
nieobserwowalnej formy superpozycji. 

Nasza logika jest ograniczona, możemy hipote-
tyzować przyszłość w kręgu dostępnych nam pojęć 
i struktur myślowych, nawet intuicjonistycznych 
[Marcin Tkaczyk: Logika. https://www.kul.pl/fi les/233/

wyklady/wyklad.pdf ]. Fenomenologiczne poznanie 
przyszłości może być podejmowane tylko na pod-
stawie naszej wiedzy i wyobrażeń o przyszłości, 
głównie hipotez. Ale tu fenomenologia nie działa, 
ponieważ rzecz sama w sobie, czyli przyszłość, nie 
istnieje jako pole badawcze inne niż w wersji teo-
retycznej.

Przyjmując, że świat, w którym żyjemy, potrak-
tuje nas eugenicznie i utracimy swój byt jako 
gatunek w aktualnej postaci, to naszą przyszło-
ścią jest teraźniejszość. A może w niej leży klucz 
do przyszłości? W dziesiątym wymiarze znajduje 
się wszystko, co jest możliwe i co możemy sobie 
wyobrazić. To ostateczna granica naszego pozna-
nia. Zatem co jest poza naszą wyobraźnią oprócz 
czarnego łabędzia? Nicość jako ostateczna forma 
doskonałości? Ale problem ograniczoności naszej 
logiki nie pozwala nam określić nicości.

Determinizm naszej przyszłości opiera się 
na dwóch pojęciach, długości życia naszej planety 
oraz gatunku ludzkiego. Możemy jako gatunek nie 
przetrwać czterech i pół miliarda lat życia planety, 
zniknąć lub odnaleźć się w metażyciu. Ta ostatnia 
wersja już w części funkcjonuje. Wielu ludzi żyje 
w świecie wirtualnym, np. w „Second life”, dar-
mowym, wirtualnym świecie, udo-
stępnionym publicznie w 2003 r. 
przez fi rmę Linden Research Inc., 
mieszczącą się w San Francisco, 
założoną przez Philipa Roseda-
le’a. Inna niewielka grupa żyjąca 
na ISS (International Space Station) 
testuje życie poza Ziemią, podob-
nie jak ludzie obsługujący sondy 
kosmiczne, które penetrują miej-
sca naszej hipotetycznej przyszło-
ści. Układ Słoneczny opuściło pięć 
sond kosmicznych: Voyager 1 i 2, 

Pioneer 10 i 11,  New Horizons. Kosmiczny teleskop 
Jamesa Webba, budowany obecnie do obserwa-
cji w podczerwieni, ma być następcą kosmicznego 
teleskopu Hubble’a. 1 stycznia 2019 r. Voyager 1 
znajdował się w odległości ponad 21 597 000 000 km 
od Ziemi, jest już w przestrzeni międzygwiezdnej, 
będzie z nami w kontakcie do 2025 r., potem zamilk-
nie. Mało prawdopodobne, abyśmy uzyskali z nim 
kiedykolwiek ponowny kontakt.

Wobec wielkości znanego nam świata można 
stwierdzić, że nie mamy przyszłości poza naszą 
wyobraźnią i hipotezami. Wystarczy wysłać genom 
człowieka w przyszłość. W nim zapisana jest cała 
nasza struktura  i potencjał rozwojowy kodem ade-
nina-guazyna, cytozyna-adenina. W odpowiednich 
warunkach rozwinie się z niego człowiek. Inną moż-
liwością jest cyfrowa forma naszego ciała i mózgu 
wraz z dorobkiem ludzkości wysłana do serwerów 
poza układem słonecznym, a nawet poza galaktykę. 
Obie wersje wydają się obiecujące.

Życie ludzi jest nieustającym dążeniem. Upar-
cie dążąc do przyszłości, możemy pozostać w tym 
pędzie na zawsze poza niezauważalną rzeczywisto-
ścią, podobnie jak Howard Hughes, który rozpę-
dził auto do szybkości 567 km/h,  albo jak Albert 
Einstein lecący na promieniu światła z szybkością 
300  000 km/s. Poza rzeczywistością jest również 
pacjent, który nie obudził się ze znieczulenia ane-
stezjologicznego, ponieważ umarł w trakcie opera-
cji guza mózgu. Czy taki pacjent wie, że nie żyje? 
To jedna z naszych opcji przyszłości, nie wiedzieć, 
że umarliśmy?

Perinatologia to dziedzina zajmująca się okresem 
przed-, około- i poporodowym. Aktualnie w obsza-
rze jej zainteresowania są dzieci płodowe urodzone 

w 22. tygodniu ciąży, z masą ciała 
poniżej 450 gram. Z punktu widze-
nia fi zjologii to płody zdolne do prze-
trwania tylko w łonie matki, poza 
macicą przeżywają w 3%. W najbliż-
szym czasie ta granica przesunie 
się do płodów urodzonych poniżej 
20. tygodnia ciąży z masą ciała 
300 gram. Do zastosowań wejdą 
nanoroboty, inżynieria genetyczna 
i sztuczne macice. Takie zarodki 
będą miały przyszłość, ale inną niż 
obecna. To samo dotyczy nas.

LOGIKA WYOBRAŹNI

Przyszłość nadejdzie, 

nie wiemy, kiedy ani jaka będzie.



Z życia studentów
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Rozwój nauki to odkrycia, ale także ofi ary, cena 
za postęp, który zmienia naszą przyszłość. Zatem 
istnieje dla nas przyszłość, tylko inna, w innej prze-
strzeni, formie i świadomości, możliwe, że w niepa-
mięci aktualnego życia coś na kształt nieprzyszłości?

Nasze zdolności sensoryczne są ograniczone. 
Słyszymy tylko niewielkie pasmo dźwięków, widzimy 
niewielkie pasmo światła, nie czujemy większości 
pól siłowych, energii, promieniowania i nie wiemy, 
jakie spektrum logiki wszechświatów jest nam 
dostępne. Te braki, jeśli je zrozumiemy, są szansą 
na poznanie. Myślenie abstrakcyjne i wyobraź-
nia mogą być pomysłem na zbudowanie hipotezy, 
nie są jeszcze jednak sprawdzoną teorią. A nawet 
jeśli będzie sprawdzona, to nie oznacza, że będzie 
to ostateczna granica poznania? Teraz musimy 
zrozumieć, co to jest i jaką pełni funkcję  czarna 
materia i energia, które stanowią 96% znanego nam 
świata, utrzymują układy gwiazd i galaktyk oraz 
nas w stanie organizacji, jaką znamy. Może tam 
istnieją niezliczone kopie i formy naszego życia?

Mówimy o nauce. Jej rozwój polega na tym, 
że każde odkrycie generuje nowe pytania i pola 
badawcze. Im bardziej powiększamy naszą wie-
dzę, tym mądrzejszy staje się stwórca i architekt. 
Im większy Wszechświat i Wszechświaty, tym Oni 
więksi, my mniejsi.

W życiu Edyty Stein świat był mały, Ona wielka 
w świecie prymitywnej, zabójczej eugeniki. Jako 
osoba fi zyczna przepadła, jako osoba fi lozofi czna 
przetrwała. Pytania o eugenikę ciągle są aktualne. 
Gatunek ludzi chce przetrwać i dominować kosztem 
wszystkiego, w konsekwencji nawet siebie samego.

A czyż nicość nie jest formą doskonałości? 
[Mann T.: Śmierć w Wenecji. Warszawa 1988, Wydaw-

nictwo Artystyczne i Filmowe].
Celem nie jest przetrwanie a trwanie, percepcja 

świata i siebie samego w każdej, również niezna-
nej nam jeszcze formie istnienia, również w przy-
szłości. 

Jacek Rudnicki

W dniach 6–8 września br. w Jonkoping (Szwecja)  
odbyły się Akademickie Mistrzostwa Europy w wio-
ślarstwie. Naszą uczelnię reprezentowały w ósemce: 
Marta Mostek, Miszela Kałachurska, Anna Ślusar-
czyk, Barbara Ufnalska, Julia Siemińska, Krzysz-
tofa Kwiek, Aleksandra Koman, Siri Thorsen Ekhof 
i sterniczka Agnieszka Piszczoła. Przy wysokiej fali 
i silnym wietrze walczyły o medal do samego końca, 
ale uległy osadom z Wielkiej Brytanii, Szwajcarii 
i Niemiec, pokonując osadę z Francji. Rafał Stra-
szak startował w jedynce i zajął 13. miejsce. Wyjazd 
możliwy był dzięki OŚ AZS, SEC, Zarządowi Portów 
Szczecin Świnoujście i oczywiście naszej uczelni, 
która zorganizowała transport na mistrzostwa. 

Dwa tygodnie później na poznańskiej Malcie 
dziewczyny wystartowały w Mistrzostwach Pol-
ski Seniorów na dystansie 2000 m i zajęły  piątą 
pozycję. Dwie panie: Marta Mostek i Miszela Kała-
churska, spróbowały sił w mistrzostwach  Polski 
w sprintach na 500 m i zdobyły brązowy medal. 

Wielkie brawa dla naszych studentów, którzy 
poświęcili część wakacji na przygotowania do star-
tów. Sezon przygotowawczy do przyszłorocznych 
startów rozpoczęty. Zapraszamy chętnych do tre-
ningów!

Jan Jelec
Studium Wychowania Fizycznego i Sportu

Zdjęcie Michał Sobanda

WIOŚLARSKA ÓSEMKA PUM 
TUŻ ZA PODIUM!
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